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GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL CELJE. LAŠKO, SLOVENSKE 
KONJICE. ŠENTJUR. ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

Z UREDNIKOVE MIZE 
v redakciji smo se odločili, da bomo uvedli dve novi rubriki: PA SE SLIS tn 

SODNO KRONIKO. Sna in druga rubrika nas bosta slikaii takšne kot smo — sami 
bomo presodili, kaj storiti, da bomo ratmali drugače. »Pa se sliš« bo tudi hudomuSna 
— ne da bi pičila, ampak da bi pokazala svoje ielo. Tokrat: Pa se sUŠ. 

Na mizi se je nabralo nekaj pisem, vseh še ne moremo objaviti, ker še nismo 
preverili resničnost. Ko se začno uradne preverbe, potem zanesljivo velja tista domača: 
pride se pa le! Sicer pa ne gre za dogodke, ki bi bili vezani na čas, zato tudi 
kasnejša objava ni nič manj aktualna. 

VAS UREDNIK 

LETO DNI PRAKSE 

Občinska skupščina Ceije je na svoji zad
nji seji ocenila uveljavljanje delegatskega 
sistema. Delegatom je bilo naprej poslano 
gradivo, uvodni izčrpni referat pa je na seji 
prebral Jože Marolt, predsednik občinske 
skupščine. V razpravi sta med drugimi sode
lovala tudi predstavnika občinske konference 
SZDL in občinskega sveta ZSS. Zaradi celovi
tosti ocene o uveljavljanju delegatskega si
stema v letu dni v celjski občini, objavljamo 
nekatere najbolj pomembne ugotovitve iz 
uvodnega referata. 

Delegatski sistem se je 
v letu dni že močno zako-
reninil v zavesti in ravna
nju delovnih ljudi ter za
čel uspešno in učinkovito 
delovati, je uvodoma pou
daril Jože Marolt. 

Namesto politično-pred-
stavniške demokracije, v 
kateri so odborniki in po
slanci še zmeraj lahko od
ločali v imenu delovnih 
ljudi, smo torej dobili de 
legatsko skupščino, ki slo 
ni na neposredni samoup
ravni demokraciji združe
nega dela in resnično za
gotavlja odločujoč vpliv 
delavcev na vse oblike 
družbene reprodukcije in 
se prav zategadelj, ker 
vzpostavlja in zagotavlja 
povsem nove družbeno-
rfconomske in ix>litične od
nose, bistveno razlikuje 
od prejšnje. 

Marsikje pa so delega
cije še preveč prepušče
ne same sebi, osamljene v 
delu, premalo vraščene v 
družbeno politično in go
spodarsko dogajanje v 
TOZD ali KS, premalo po
vezane z delavci, samoup
ravnimi organi in družbe
nopolitičnimi organizacija
mi. Ponekod je še vedno 
prisotno napačno mišlje
nje, da je delegacija or
gan ali podaljšana roka 
občinske skupščine ali 
SIS, ne pa organ delav
cev v TOZD in občanov v 
KS, organ, ki '̂ e za svoje 
delo odgovoren predvsem 
le tistim, ki so ga izvoli
li. V delegacijah je tudi 
še premalo samoiniciatlve, 
samostojnosti, vztrajnosti 
v delu in odgovornosti. 
Vse preveč so še odvisne 
in navezane na pobude, 
predloge in pomoč od zu
naj. Sestajajo se po nava
di le tedaj, ko dobijo gra
divo za sejo zbora, ko mo
rajo oblikovati svoja sta
lišča in določiti delegate 
za zasedanje. Le redki so 
primeri, kjer se delegaci
je sestajajo po svoji od
ločitvi zato, da bi obrav
navale aktualna vprašanja 
svoje samoupravne orga
nizacije in jih po lastni 
presoji, če so širšega po
mena, predlagale, da jih 
preuči ^udi^činska skup

ščina, ali pa, da bi ob
ravnavale poročilo svojega 
delegate in preverjale, v 
kakšni meri so bila njiho
va stališča v zborih skup
ščine tudi upoštevana. 

Precejšnje slabosti ima
mo tudi v sistemu obve
ščanja, ki se vse prepoča
si prilagaja potrebam de
lovanja delegatskega siste
ma. Manjkajo predvsem 
jasno, kratko in zanimivo 
napisane Informacije, ki 
bi delegatom in delovnim 
ljudem zares pomagale, da 
bi lažje spoznali bistvo, 
se hitro orientirali, na 
podlagi prepričljivih ar
gumentov, variantnih pred
logov in nedvoumno naka
zanih rešitev pa sprejela 
končne odločitve. 

Gotovo pa se največ 
probleniov in slabosti pri 
uveljavljanju delegatskih 
odnosov pojavlja tam, 
kjer se več delegacij zdru
žuje v konferenco, ki kon
čno pošilja delegata na 
seje občinske skupščine. 
Tu nastopajo še dodatne 
težave komuniciranja, več
kratnega sestajanja, obve
ščanja, usklajevanja in ob
likovanja stališč. Name
sto, da bi stališča obliko
vali na sejah delegacij, jih 
pogosto na hitro pripravi
jo kar na konferenci, de
legatom F« dajo medla 
navodila o tem, kako naj 
se na skupščini obnašajo. 

In končno imamo tudi 
primere, kjer se delegat
ski odnosi počasi uveljav
ljajo zaradi nerazumeva
nja, zaradi podzavestnega 
ali namernega reproduci-
ranja stare prakse, zaradi 
nerazvite samouprave, za
radi odporov tehnokrat-
sko-birokratskih struktur, 
zaradi pomanjkljivega idej-
nopolitičnega dela in pre
majhne zavzetosti osnov
nih organizacij SZDL, sin
dikatov in članov ZK. 

Seveda pa vseh teh in 
še nekaterih drugih slabo
sti, ki smo jih ugotovili v 
dosedanji praksi, nikakor 
ne moremo in ne smemo 
posploševati, saj je večina 
delegatov in delegacij do
bro zastavila svoje delo 

Nadaljevanje na 6. strani! 

V spomin na prvo organizirano akcijo proti okupatorju, ki so jo na področju Spodnje Savinjske 
doline izvedli sedmega julija 1941, praznujejo občani žalske občine ta dan za svoj občinski praznik. 
Letos bo praznovanje potekalo v Andražu. Občanom žalske občine tudi naše iskrene čestitke z željo, 
da bi še naprej dosegali take delovne in druge uspehe kot doslej in tako krepili našo samoupravno 
socialistično družbo. Sicer nas pa to niti ne skrbi, še posebej ko pogledamo tele mlade nasmejane 
obraze preboldskih mladincev, ki so s svojim prostovoljnim delom že precej storili za napredek svo
jega kraja, s tem pa tudi občine v kateri živijo in vse naše domovine. In če že mladi vedo, kaj je treba 
storiti, potem nas za bodočnost ni strah! JANEZ VEDENIK 

v ANDRAŽU SLOVESNO 
Glavne prireditve v poča

stitev letošnjega občinskega 
praznika, ki ga bodo občani 
žalske občine praznovali to
krat v partizansikem Andra
žu nad Polzelo, so se pričele 
že minulo nedeljo. Tako so 

.prav tega dne člani andra-
škega prosvetnega društva 
uprizorili Mateja Bora Raz-
trgance. Predstava je v na
bito polni dvorani izredno 
lepo uspela. Preteklo nede
ljo sta bili v Andražu še 
dve privlačni prireditvi. Tu 
je bil namreč turnir v stre
ljanju z zračno pušiko in pa 
shod savinjskih čebetoirjierv. 

Danes to v Andražu tur
nir v malem nogometu, ki ga 

bodo pripravili na asfaltnem 
igrišču, ob osemnajsti uri pa 
bo še otvoritev razstave 
NOB, izgradnje in obnove 
šolskih stavb, lovstva, slikar
skih in šolskih izdelkov ter 
etnografije. 

Ena izmed izredno po
membnih prireditev bo jutri 
ob i>etnajsti uri, ko bo zbor 
aktivistov celjsko-savinjskega 
okrožja in teritorialnih enot 
in civilne zaščite ter spre
jem mladincev prostovoljcev 
v teritorialno obrambo. Po 
zboiii bo v Andražu še pri
jetna zabavna prireditev, zve
čer pa bodo taborniki pri
pravili še akcijo Ilegalec in 
ognjemet. 

V soboto bodo v počasti
tev občinskega praznika od
prli v Žalcu dograjen šport
ni park, glavne svečanosti, 
pa bodo v nedeljo. Pričele 
se bodo zgodaj zjutraj z 
budnico godb na pihala, ob 
pol deveti uri bo prcme-
nadni koncert pred zadniž-
nim domom, pol ijre kasne
je i)a se bo pričela svečana 
seja skupščine občine, druž-
benoix)litičnih organizacij in 
samoupravnih int-eresnih 
skupnosti Andraž. Po sveča
ni seji bo na igrišču mno
žično zborovanje z govorom 
in kultuirnim programom. 
Naj v tej zvezi omenimo, 
da bo ta del neposredno 

prenašal tudi naš celjski ra
dio. Dopoldanski spored se 
bo končal približno ob enaj
sti uri, ko bodo otvorili 
komunalne objekte v Andra
žu. 

Slovesnosti ob letošnjem 
občinskem prazniku žalske 
občine se bodo končale po
poldne s prireditvijo gasil
cev in prosto zabavo. 

Vsi novi objekti, ki jih je 
dobil Andraž, so veijali okrog 
petsto m îlijonov, sredstva pa 
so prispevali tudi Tovarna 
nogavic Polzela, Garant Pol
zela, Gorenje Velenje, izred
no slabo pa se je izkazal ve
lenjski Rek, ki je prispeval 
komaj dva stara milijona, 
čeprav je prav tam zaposle
no kar veliko število Andra-
žanov. Na tiskovni kom'eren-
ci, ki je bila miniUi petek 
v Žalcu, so predstavniki žal
ske občinske skupščine ob
sodili še zdaleč ne solidamo 
potezo Reka. 

JANEZ VEDENIK 



8. S E J A K O N F E R E N C E Z K S C E L J E 

U VPLIV DELAVCEV 
V SAMOUPRAVNEM 

ODLOČANJU 
Zveasa komunistom y Ce

lju je v svoj konkretni 
politični program postavi
la pet strateških ciljev, 
vzhoč^e vsem je člo
vek, njegov samoupravni, 
delovni in materialni po
ložaj. Uresničevanje tega 
programa, ki ssdaj ni več 
program le občinske orga
nizacije 2K, temelji na 
kKteresih, zavzetosti, od-
govomcfisti večine delov
nih ljudi in občanov. Ge
slo »nič mimo delavcev« 
postaja stvarnost, saj je 
večina naporov bila in os
taja usmerjena v poglab
ljanje kvalitete samoup
ravnega odločanja. Da je 
temu tako, je na seji kon
ference navedel Stane Se-
ničar primere dogovarja
nja delavcev v združe
nem delu o skupni in 
splošni porabi, uveljavlje
no neposredno odločanje 
prek zborov delovnih lju
di in v samoupravnih in
teresnih skupnosti, v de
lovnih skupinah, uspešno 
delo delegatske občinske 
skupščine itd. Zahteve ko
munistov po hitri gospo
darski preobrazbi Celja so 
zdaj že rodile prve sado
ve in spoznali smo, da so 
naložbe v družbeni stan
dard enakovredne nalož 
bam v gospodarstvu. 

V oceni je bila izčrpne 
podana vloga in dejav
nost ZK, drugih družbe 
nopolitičnih organizacij in 
občinske skupščine. Reče
no je bilo, da daje dose
žena politična, idejna in 
akcijska enotnost na rav
ni občine med vsemi or
ganiziranimi .subjektivni
mi dejavniki dobre rezul
tat«. To je ugodno vpliva
lo tako na sprejem novih 
članov v ZK (v enem letu 
je bilo sprejetih v ZK 

prek 500 novih članov, to
liko kot prej v ^ treh le
tih), kot tudi na anga
žiranje komunistov v kon 
kretnih sredinah. 

Stane SeniČar je v na
daljevanju uvodnega refe
rata nanizal tudi aktivno
sti pri uresničevanju us
tave. Dejal je, da je zdaj 
v občini okoh 10.000 de
lovnih ljudi in občanov, 
ki so organizirano vklju
čeni v samoupravno odlo
čanje, kar je četrtina vo
livcev. To seveda še ne 
pomeni, da je praktičen 
vpliv delavcev v procesu 
samoupravnega odločanja 
E>ovsod že takšen, kakr
šen bi ustrezal današnji 
faza raz\'oja našega siste
ma. Delavci tudi sami vča
sih pokažejo, kot da niso 
zainteresirani za aktivno 
vključevanje v proces sa
moupravnega odločanja. 
To pa radi izrabijo tisti, 
ki jim dejstvo, da delavec 
postaja samoupravljavec, 
ni všeč. Kaj rado se v 
teh razmerah pojavlja 
tendenca obvladovanja 
procesa vodenja in uprav 
Ijanja iz centraliziranih 
strokovnih skupnih služb. 
Primeri: EMO, Cinkarna. 
Ingrad in še kje nas opo
zarjajo, da bomo morali 
zaostriti boj za uveljavi
tev vseh oblik in funkcij 
TOZD in za zagotovitev 
ustreznega oblikovanega, 
saj je na primer v Zla 
tarni Celje v 6 TOZD 
zaposlenih okoli 700 de
lavcev, v delovni skupno
sti skupnih služb pa le 5 
delavcev, podobno v Elek-
tro Celje itd. 

Ko je bilo govora o ak 
tivnosti pri gospodarski 
preobrazbi Celja, je Stane 
SeniČar navedel, da smo 
praktično zaključili po-

manbno fazo preobrazbe 
gospodaretva, predvsem v 
OZD tovarne EMO, Cin
karne, Ingrad, Žična, Že
lezarne Store, TVO Skof-
ja vas, Elegant in v 
manjši meri še drugje. 
Slej ko prej pa ostajamo 
na uaneritvah, ki smo jih 
že dogovorili, to pa so 
celovita obnova tehnologi
je, izboljšanje proizvod
ne strukture, boljša orga
nizacija dela, večja upo
raba znanosti, racionaliza
cija, izumi, inovacije, več
ja posJovna učinkovitost, 
boljša kadrovska politika, 
kvalitetno povezovanje, 
kot najpomembnejše toč
ke naše strategije. Poten
cialni nosilci novih usme
ritev so predvsem Zlatar
na, Aero, Toiper, Klima, 
žična, Etol, Libela, ' Ope
kama Ljubečna in drugi. 

Intenzifikacijo proizvod
nje pa moramo dosegati 
ob znižanju rasti zaposlo
vanja, ki je po besedah 
Staneta Seničarja, mrio-

gokje še vedno previsoka. 
Položaj gospKKlarjenja se 

letos še bolj zaa^nije, 
hkrati pa kreditna sred
stva banke, namenjena za 
obratna sredstva organiza
cij združenega dela prak
tično ne krijejo več raz
koraka med rastjo zalog 
in terjatev. Ob koncu svo
jega izvajanja je sekretar 
občinske konference ZKS 
Celje govoril o najpo
membnejših gospodarskih 
rezultatih, doseženih v 
treh mesecih letos, nato 
pa opozoril na osnovne 
naloge v z\'ezi z napori za 
kvalitetno preseganje tre
nutnega položaja. Med
nje sodi akcija dobrega 
gospodarjenja, ki mora 
temeljiti na ljudeh in nji
hovi neposredni spodbu
di. Pri tem so stroški in 
inovacija najbolj primer
na možnost konkretne 
motivacije. Zaskrbljuje pa 
dejstvo, da imamo malo 
dobrih idej in programov, 
niti jih ni zaslediti zdaj, 
ko snujemo srednjeročne . 
programe. Temu je vzrok 
tudi to, da snovanje pro
gramov v večini prime
rov ni prišlo niti do de
lavcev niti od njih, od ka
terih bi moglo priti boga
stvo idej in prepletenost 
proizvodnih in drug:ih am
bicij in interesov. To pa 
bi lahko bila močna ovi
ra pri nadalinjem raTVOJu 
gosnodarstva, na tudi ob
jektivna nevarnost, da bi 
nrišlo do zaostajanja celj-
skeea gospodarstva in 

družbenoekonomskega raz
voja sploh. 

Zato so komunisti nepo
sredno zadolženi za vse
binske nremike in osebno 
politično odgovorni, so 
sklenili na seli občinske 
konference ZKS v Celju. 

RAZPRAVLJALI 
SO 

Na seji oličinske 
konference ZKS so 
razpravljali: Jože Ma-
rolt, dr. Milan Bekčič, 
Jože Mešl, Danilo 
Kralj, Jani štarlekar, 
Slavko Stopinšek, Zvo
ne Perlič, 41eš lic, 
Igor Ponikvar, Drago 
Špendl, Risto Gajšek, 
Jovica Jovanovič, dr. 
Alfonz Debeljak, Jože 
Volfand in Janez Za-
hrastnik. 

MOZIRJE 

POBRATIMSTVO 
SČAJETNO 

Tri seje zborov občinske 
skupščine Mozirje v dveh 
dneh. In znova samo ločene 
seje, tako kot so se dogo
vorili. V četrtek, 10. t. m., bo
do zasedali delegati zbora 
krajevnih skupnosti in zbora 
združenega dela, v petek, 11. 
julija pa delegati družbeno
političnega zbora. 

Četudi se predlogi dneraih 
redov v nekaterih točkah ra
zlikujejo, bo glavna pozor
nost le usmerjena v analizo 
dosedanjega uveljavljanja in 
iz\'ajanja delegatskega siste
ma in delegatskih odnosov 
v temeljnih samoupravnih 
skupnostih in organizacijah. 
Sicer bodo odločali še o dveh 
družbenih dogovorih, ki do
ločata osnove in merila za 
osebne dohodke . in druge. 

osebne prejemke voljenim ali 
imenovanim funkcionarjem v 
celjski regiji ter v pravosod
ju-

V razpravi bo tudi odlok o 
možnosti sklepanja bratske
ga in prijateljskega sodelo
vanja občine Mozirje z dru
gimi občinami. Tako bo hkra
ti v razpravi predlog o nave
zavi pobratimskih odnosov z 
občino čajetina v Srbiji, z 
občino, s katero Mozirjani že 
dlje časa sodelujejo. Sicer pa 
temelji tega sodelovanja da
tirajo iz časa narodnoosvo
bodilnega boja. 

Delegati bodo še odločali 
o pooblastilu komunalnemu 
podjetju za izdelovanje loka
cijske dokiunentacije ter o 
delu kmetijske zemljiške 
skupnosti, MB 

K O S O V O IN S L O V E N I J A : O S O D E L O V A N J U 
Predsednik izvršnega sveta skupščine SAP Kosovo Bogoljub Nedeljkovič je v spremstvu pretlsednika izvršnega 
sveta SRS Andreja Marliica v soboto obiskal Clelje. S predstavniki družbenopolitičnega življenja in gospodar-
.stva se je pogovarjal o gospodarskem in družbenem položaju Celja in možnosti zaposlovanja delavcev z ob
močja Kosova v celjskih organizaci,iah združenega dela. IVIed drugim je B. Nedeljkovič povedal, da na območju 
Kosova ži\i 1 milijon 400 tisoč prebivalcev, zapo.slenih pa je .samo 9,5 odstotka ljudi. Povabil je tudi slovenske 
gospodarstvenike naj obiščejo Kosovo ter naj preučijo možnosti za zgraditev kakšnega svojega obrata na tem 
področju. 

ŽALSKA N A G R A J E N C A 

RUDI CILENŠEK 
IN JELICA ŽUŽA 

Letošnje nagrade občine Ža
lec bosta prejela med posa
mezniki Rudi Cilenšek, pred
sednik odbora ZB NOV Ža
lec in slikarka Jelica Žuža. 

JELICA ŽUŽA je akadem
ska shkarka. že v zgodnji 
mladosti je čutila nagnje
nje do ustvarjanja na likov
nem področju, zato ni čudno, 
da se je odločila za študij 
te umetnosti. študirala je 
pri zaianih likovnih pedago
gih v Zagrebu, izpopolnjevala 
pa se je v številnih evrop
skih slikarskih središčih. Vse 
to pridobljeno znanje pa tudi 
izkušnje se vemo odražajo 
v njenem delu. Njena dela 
so zelo cenjena Jn iskana. 
Verjetno niti sama ne ve, na 
koliko in katerih razstavah 
v domovini in tujini je že 
sodelovala. Več let je iaaredno 
uspešno vodila pododbor dru
štva slovenskih likovnikov v 
Celju. V zadnjih letih pa se 
z izredno zavzetostjo in po
žrtvovalnostjo udejstvuje pri 
pripravljanju razstav v Savi-
novem salonu v Žalcu. Od 
vsega začetka v letu 1971 do 
danes je pridobila ta kultur
na ustanova pod njenim 
umetniškim vodstvom ter 
organizacijskim vodstvom 
Ivana Centriha vseslovensko 
priznanje in pomen, saj so 
doslej v Žalcu razstavljali 
svoja dela najbolj priznani 
slovenski umetniki. Ob vsem 
tem naštevanju bogatega,^ 

umetnosti predanega življe
nja pa ne smemo pozabiti 
na Prešernovo nagrado, ki jo 
je prejela lansko leto. 

RUDI CILENSEK je tudi 
član republiškega odbora 
ZZB NOV Slovenije. Vse 
dolžnosti opravlja z izrednim 
čutom odgovornosti. Kar je 
ljudem še posebej všeč, pa 
je njegova sikromnost. Radi ga 
imajo tisti, ki so se z njim 
borili med drugo svetovno 
vojno, kakor tisti mlajši, ki 
jim je lahko le z^ed. Leta 
1930 je bil izvoljen za de
lavskega zaupnika, v Komu
nistično partijo Jugoslavije 
pa je bil izvoljen leta 1935. 
Od takrat naprej je oprav
ljal mnoge odgovorne partij-
^ke dolžnosti. Po osvoboditvi 
je prevzel številne obveznosti 
ter vse z izredno požrtvoval-
nostjo in vztrajnostjo vestno 
opravljal, bodisi na 'poUtič-
nem- ali na upravno oblast
nem področju. Za svoje delo 
je prejel visoka družbena 
priznanja in odlikovanja in 
brez dvoma je prav, da prej
me za svoje zasluge tudi on 
letošnjo občinsko nagrado. 
Poleg Jelice Žuža in Rudija 
CUenška bodo prejeli na
grade še krajevna organiza
cija SZDL Andraž. Krajevna 
organizacija ZB NOV Bra-
slovče in Ribiška družina 
Šempeter. 

V s ^ nagrajencem tudi na
še iskrene čestitke! 

^DOBRINA" 
NAPRAVI POTI 

Čeprav je življenjska in de-
lo\'na pot sestavljene organi
zacije združenega dela zdru
ženih delovnih organizacij 
kmetijstva, industrije, trgovi
ne in gostinstva »DOBRINA« 
v Celju dolga šele pol le
ta, je že v tem času potrdila 
svojo odločnost, da v celoti 
uveljavi ustavna napotila. Za
enkrat povezuje petnajst or
ganizacij združenega dela, si
cer pa je že v prvi delo^Tii 
praksi potrdila največjo od
prtost tako v organizacijskem 
kot poslovnem pogledu. Da bi 
usp€^o reševala številne na-
loge, so se znotraj sestavlje
ne organizacije lotili ustanav

ljanja poslovnih skupnosti za 
posamezna področja blagov
nega prometa. Sicer pa jih 
čaka še ustanovitev dbora 
potrošnikov, sklenitev samo
upravnih sporazumov v okvi-
ru poslovnih skupnosti, spre
jem razvojnega programa in 
dokončno formiranje skup
nih služb ter ureditev delov
nih prostorov. 

O vseh teh in drugih vpra
šanjih je tekla beseda tiidi 
na torkovi tiskovni konferen
ci, ki jo je vodil predsednik 
kolegijskega poslovnega . oir-
gana »DOBRINE«, Franc Pe-
tauer. 



100 LET R U D A R S T V A 

IREČNO! 
Na današnji dan je v Velenju osrednja proslava 

ob ICK). letnici rudarstva-v šaleški dolini, ki je zdru
žena s tradicionalnim rudarskim praznikom — 3. 
julijem in istočasno SFK>jena še s proslavo 30. letnice 
osvoboditve in Dneva borca. Skratka gre za sklop 
proslav, kjer slavijo rudarji. 

S prireditvami v počastitev 100. letnice rudarstva 
v Šaleški dolini so začeli že prejšnji teden in bcKio 
končali jutri. Omenimo ob tej priložnosti samo nekaj 
najbolj zanimivih. V Rudarsko elektroenergerskem 
kombinatu so pripravili tradicionalni sprejem za upo
kojence in reševalno četo ter oboje tudi obdarih. Na 
seji delavskega sveta delovne organizacije REK so 
TOZD rudnik razdelili v devet temeljnih organizacij 
združenega dela in pri tem tiidi podpisali samoup
ravni sporazum. Na seji so tudi sprejeli za častnega 
člana Franceta Popita in najzaslužnejšim rudarjem 
izročili državna odlikovanja, s katerimi jih je za nji
hovo delo odlikoval predsednik Tito. V slovesnost so 
se vključiU tudi člani zveze komunistov, ki so na 
slovesni konferenci osnovne organizacije ZKS sprejeli 
v svoje vrste 80 novih članov in podelili zlate značke 
tistim, ki so že več kot trideset let člani organizacije 
zveze komunistov. 

Na današnji dan zjutraj so po šaleški dolini za-
donele budnice in zagrmela kanonada, nato pa so ob 
osmi uri' krenili v povorki na stadion, kjer je ob 9. 
uri predvidena osrednja proslava. Takrat bodo v ru
darski stan sprejeh okoli 60 novih mladih rudarjev, 
ki bodo svoj krst opravili s tradicionalnim skokom 
čez kožo in vrčkom piva. Slavnostni govornik bo ; 
France Popit, v kulturnem programu pa bodo sode
lovale skupine iz šaleške doline. Po osrednja prire- j 
ditvi bo piknik na velenjskem gradu. 

S- prireditvami bodo končali jutri, ko bodo pnpra-
vili prve meddruštvene moto kross dirke za nagrado 
Velenja. 

To pa ni vse, saj so v okviru praznovanj tudi od
prli nov samski dom, ki je izključno namenjen ru
darjem, pripravili republiško razstavo likovnikov 
amaterjev in organizirali prve športne igre rudajev 
Slovenije. Tu so sodelovali rudarji iz Idrije, Mežice, 
Laškega, Senovega, Zasavskih premogovnikov, Ka-
nižarice,' rudnika urana žirovski vrh in kaolina iz 
črne pjA Kamniku. Te igre naj bi postale tradicio
nalne in vsako leto v drugem kraju. 

Tako bo 3C00 rudarjev, kolikor jih je v največji 
temeljni organizaciji združenega dela REK na vso 
moč slovesno praznovalo svoj praznik, ki pa je tudi 
velika obveza za naprej. Uspeh je v tem, da so danes 
drugačni pogoji, kot pred sto leti. Delo v jami po
staja' lažje, saj je velika večina že mehanizirana, iz
boljšali so se tudi ostali delovni pogoji. Kljub temu 
pa še vedno ostaja kot prvi rudar, ki se dan za dnem 
podaja globoko pod zemljo in koplje dragoceni pre
mog, ki ga v današnji situaciji še kako potrebujemo. 
Tako predvidevajo, da bodo letos nakopali Cbrez 
sobot) 3,9 milijona ton premoga in še ob prostih 
sobotah 2.50 tisoč ton. To planirano proizvodnjo so 
že v prvih šestih mesecih letošnjega leta presegli za 
90 tisoč ton in tako dosegli v prvem polletju rekord
no proizvodnjo 15.230 ton premoga na dan. Torej, 
SREČNO, velenjski rudarji! 

TONE VRABL 

«2. JULIJ« V REČICI PRI LAŠKEM 

BOGATI SADOVI ZMAGE 
M i n u l o s o b o t o in n e d e l j o s o p r a z n o v a l i občanj občine Lašl<o. N e k j d n i p r e d d e j a n s k i m p r a z n i k o m 

s o dvajsetič v t e j občini o b u d i l i s p o m i n na e n o največjih z m a g štajerskega b a t a l j o n a v l e t u 1942, k o 
j e uničenje rudniških n a p r a v , p o r a z »rudniške straže« in i z d a t n i p l e n b i l s a m o d e l u s p e h a t e a k c i j e , 
m n o g o močnejši in pomembnejši j e b i l o d m e v t e u s p e l e b i t k e , z a v e s t , da H i t l e r j e v e h o r d e le n i s o 
n e p r e m a g l j i v e in da so srčni l j u d j e , k i s e j i m u p i r a j o . 

P r o s l a v a občinskega p r a z n i k a j e b i l a h k r a t i o s r e d n j a p r i r e d i t e v 3 0 . o b l e t n i c e z m a g e , k a t e r e sa 
d o v i so b o g a t o o b r o d i l i t u d i v t e j občini, e d e n n a j b o l j d r a g o c e n i h s a d o v pa j e s a m o u p r a v l j a n j e , ka
t e r e g a 25 . o b l e t n i c o so občani laške občine p r a v t a k o p r o s l a v i l i . 

Ko je predsednik občinske 
skupščine Rudi Grosar ori-sal 
tridesetletno rast družbenih 
odnosov in gospodarske moči, 
mu ni bilo treba navajati 
kaj dosti številčnih primer
jav, V soboto je na slavnost
ni seji v Laškem nanizal celo 
vrsto bogatih sadov boja in 
zmage, prav taiko pa v nedeljo 
na zborovanju v Rečici. 

Pred vojno je bilo en sam 
dober kilometer asfalta v 
Laškem samem. Danes ga je 
petdesetkrat več. Elektrika 
,je svetila samo v La.škem. 
Radečah in Rimskih Topli
cah. Vodovod ,je bil le v 
centrih, po en zdravnik v 
vseh treli sreriivčih, šole 
stare, revne, vvtča nobenega, 
zaposlenih v industriji in 
drugih panogah, razen kme
tijstva, pa je bilo vsaj šti
rikrat manj. 

Danes ni zaselka, do ka
terega ni moč pripeljati z 
avtom. Iz starih delavnic, 
obratov so zrasle nove mo
derne tovarne, vsa tri sre
dišča so nekajkrat razsežnej-
ša, zgrajenih je bilo na sto
tine novih stanovanj, elek-
trificirano vse področje in 
če kje elektrike ni, je ni 
po krivdi ljudi samih. 

Vse to so bogati sadovi bo
jev in dokončne zmage, zato 
so megli občani laške občine 
praznovati tudi ugodno bi
lanco tridesetletnega razvoja, 
čeprav cbčani, in tako je 
dejal tudi predsednik skup
ščine, nenehno ugotavljajo 
zaostajanje na nekaterih po
dročjih za drugimi občinami 
in kraji v domovini. 

Sobotna slavnostna seja je 
bila priložnost za ponovno 
potrditev bratstva in prija
teljstva med občani Laškega, 
Vrbovca in Trstenika, kajti 
povsem običajno je že, da 
se predstavniki kolikor mo
goče pogosto dobijo, naj bo 
ob slovesnostih, naj bo v 

K prazničnim čestitkam sta se pridružili tudi delegaciji pobratenih občin Vrbovec in 
Trstenik — nekatere člane teh delegacij je ujel objektiv med poslušanjem referata pred
sednika občine. (Foto: B.^TO) 

delovnem vzdušju. 
Posebnost ob tridesetlet

nici je bila tudi številnejša 
bera občinskih priznanj »2. 
julij«, ki so bila podeljena 
devetim zaslužnim občanom, 
krajevni organizaciji SZDL 
Radeče in obenem pobratim-
skim občinam (o nagrajencih 
smo že poročali). 

Razstava, k' je bila v 
m âli dvorani doma »Dušana 
Poženela«, je bila simbolič
na povezava dokumentov 
resničnih dogodkov iz bojev 
štajerskega bataljona in mi
selnih predstav o tem' času, 
kot so jih v svoja likovna 
dela vtkali šclsk; otrcci 
vseh osnovnih šol v občini. 
In koncert, ki so ga zrvečer 
priredili pevci moškega pev
skega zbora, je bil odjek ne
ločljivo povezanih vrednosti; 
program je vseboval narodne, 
borbene in umetne pesmi in 
pesmi dela. 

V tem deže\mem jimiju 

je bila prava sreča, da je v 
soboto in nedeljo, vsaj med 
glaAmimi pripravami in os
rednjo proslavo vzdržalo brez 
dežja. Na slavnostnem pro
storu pri Sindikalnem domu 
v Rečici se je ob desetih 
dopoldne začela osrednja 
svečancist. Poleg gostov iz 
Trstenika in Vrbovca so ob
čani toplo pozdravili v svo
ji sredini predsednika pred
sedstva skupščine SRS Ser-
geja Kraigherja, ki se je v 
začetku NOV dlje časa zadr
ževal v rečiškem kotu. Toplo 
.so bili pozdravljeni preživeli 
bcrci enot štajerskega bata
ljona, ki so soidelovali pri 
napadu na rudnik Laško v 
noči od 2. na 3. julij 1942. 
Med temi borci je bil tudi 
tedaiiji sekretar KP za ~ okraj 
Hrastnik—Rečica Lojze Ribič 
—Tone, ki je poleg domačina 
Dušana Poženela—Djura ak
cijo pripravil. Na sobotni 
svečanosti je bil slavnostni 
govornik, ki je opisal razvoj 
NOV v teh krajih in na kon
cu poudaril, da je tudi danes 
potrebna enotnost in priprav-
Ijencst, kajti kct dogodki 
opozarjajo, fašizem iin nasilje 
nista bila povsod do kraija 
poražena. 

Dokaz, da smo pripravljeni 
braniti vrednote NOV in tri
desetletnega razvoja, je bila 
uspela mobilizacijska in po
hodna vaja enot SLO, pred
vsem pa ' svečana zaobljuba 
in sprejem nove skupine mla
dink in mladincev kot pro
stovoljcev v enote SLO. 

Če izvzamemo dejstvo, da 
je bila navkljub slabim iz
gledom za vreme, udeležba 
občanov le preskromna, je 
treba poudariti, da v dvaj
setih letih, odkar v tej ob
čini 2. julij praznujejo kot 
občinski praznik, ni bilo tako 
dobrega, svečanemu trenutku 
primernega kutlurnega pro
grama, v katerem so nasto
pile združene godbe pod 
vodstvom Jožeta Rusa, zdru
ženi moški zbori pod vod
stvom Julija Gorica in reci-
tatorji, ki jih je za odlično 
izveden nastop pripravil 
Matjaž Arsenjuk. 

Vse priznanje seveda tudi 
vsem organizmi jam v Rečici 
za slavnostno dekoracijo, 
slavnostni prostor in oskrbo 
obiskovalcev. Zaželeno je, da 
bi kmalu vabili k otvoritvi 
asfaltirane ceste, ki je tokrat, 
ker manjka še dober kilome
ter, niso slavili. 

MOZIRJE 

Ocena družbenopolitičnih 
razmer v občini Mozirje, 
uvodni referat je prebral na 
seji Matevž Požaniik, sekre
tar občinske konference 
ZKS, povidarja, da doseženi 
rezultati v gospodarjenju, v 
samoupravnem organiziranju 
združenega dela, samouprav
nih interesnih skupnostih in 
v delu občinske skupščine 
kažejo na uveljavljeno poli
tično aktivnost mozirskih ko
munistov in delavstva. Celot
ni dohodek se je lani pove
čal za 33 odstotkov, dohodek 
pa za 30 odstotkov. Najuspeš
nejši organizaciji združenega 
dela v tem sta Gradbenik in 
Elkroj. Prva je povečala ce
lotni dohodek za 91 odstot
kov, druga pa za 44 odstotkov. 

Hkrati pa ocena opozarja, 
<ia kazalci uspešnosti gospo
darjenja kažejo manj zado
voljivo rast, zlasti pa zmanj-
»tuje obratnih sredstev, hudo 
pritiska tudi nelikvidnost. 

V uresničevanju ustavnega 
družbenoekonomskega polo-
^ j a delavca in občana so do

seženi poniembinejši premiki, 
saj so ustanovili nove TOZD 
(v Glin od 4 na 9 TOZD; 
Gradbenik iz enovite v dve 

Matevž Požarnik, sekretar ko
miteja občinske konference 
ZK Mozirje 

TOZD; v Gornjem gradu so 
iz ene ustanovili 3 krajevne 
skupnosti), začel je proces 
zdiTiževanja sredstev in dela 
(Kmetijska zadruga z Ljub
ljanskimi mleka.rnami, »Savi
nja« v SOZD »Dobrina« Celje, 
pripravljajo pa se v »Turist«, 
»Elkroj«, Gradbenik in Glin). 
Ker se v občini še vedno 
30 odstotkov prebivalstva 
preživlja iz kmetijske dejav
nosti, je tudi pomembno, da 
so v kmetijstvu zadnja leta 
dosegli velik napredek. Tako 
so se kmetje čvrsteje EK)veza-
li s kmetijsko zadrugo v 
trajnejše oblike sodelovanja, 
pospešen razvoj mlečne pro
izvodnje pa daje optimalne 
možnosti kmetijski dejavno
sti v mozirski občini. 

So pa v občini še prisotna 
na videz nerešljiva vpraša
nja. Krajevna skupnost Sol
čava nima možnosti zaposlo
vanja krajanov, zato se ljudje 
odseljujejo. Novo Štifto pa 
tare slaba cesta, ki povezuje 
krajane s Kamnikom in 
Ljubljano, kamor se vozdjo 

na delo. Vsega občina sama 
ne bo zmogla urediti, če ne 
bo priskočila tem manj razvi
tim krajem na pomoč širša 
družbena skupnost. Toliko 
bolj nerazumljivo je, da de
lovne organizacije s sedežem 
izven občine ne prispevajo 
ničesar k financiranju KS 
za delavce, ki tu živijo, 
ustvarjajo pa dohodek v dru
gi občini. Delavci tudi niso 
zadovoljni z delitvijo dohod
ka v Gorenju-TOZD Nazarje, 
saj temeljna organizacija 
združenega dela ne razpolaga 
v celoti niti s sredstvi za sta
novanjsko izgradnjo. 

Mozirski komunisti so oce-
niU še druge vidike uresni
čevanja aktualnih nalc^. Da 
bodo še bolj učinkoviti, so 
se dogovorili, da bodo v pri
hodnje sproti temeljito pre
učevali gospodarske razmere 
v vsaki organizacdji združe
n j a dela posebej in pri tem 
tudi ocenili idejnopcilitično 
delo komunistov in njihov 
vpliv na r&zmen in 9taixje. 

LAŠKO 

PRAZNIK 
IN ZASTAVE 

Praznik je, hodimo po uli
ci, po cestah in trgih. Zastave 
plapolajo s pročelij, toda ne 
z vseh. 

Uh, pKJzabil sem, se zgo-
varja nekdo. Nihče nas ni 
opozoril, očita drugi. Prava 
reč, kaj pa je treba, zabrusi 
tretji. In najde se kdo, ki 
pravi, »država« naj mi jo 
kupi, pa jo bom obesil. 

Pa ni zastav niti na neka
terih javnih stavbah, ni jih 
vselej v delovnih organiza
cijah. 

In greš mimo čudovite vile' 
s prekrasnim vrtom. Vse di
ha visok stan<iart, vse veje 
po blagostanju in izobilju. 
Toda zastave nd. In vendar 
je vse skupaj, kar od Svo
jega standard raakazuj« člo

vek, ki mu ni naših prazni
kov mar, staro deset, kve
čjemu dvajset let. V kaieri 
družibi mu je bil omogočen 
osebni dohodek, ki mu je 
omogočil takšne naložbe? Ce 
ni kradel in goljufal, potem 
mora priznati, da ta družba 
ni ravno stiskaška do njega 
in do njegovih predstav o 
življenju. Pa ta družba ni 
vredna, da takrat ko slavi, 
ko nosijo prazničnost v srcu 
premnogi z mnogo manjšim 
standartom, s stiski in upa
njem v srcu, da bi rekel tak, 
vsega presit, prav, naj vihra 
zastava tudi z moje hiše! 

Ljudi nama-eč motijo ob 
praznikih prazna p^ročelja. 
Toda če kdo brez praporcev 
kaže svojo barvo, je mendA 
tudi dobro. Ali xi©? 



Takole izgleda večnamenska hala, ki jo gradijo v Velenju pri avtobusni postaji. Vsa gradbena dela so v glav
nem že zaključena, zdaj bodo opravili samo še notranja. Večnamenska hala, ki jo bodo uradno odprli za letošnji 
občioiski praznik meseca oktobra, bo namenjena kulturno — družabnim prireditvam, razstavam in športu. Stoji na 
eaSetku takoimenovan^a rekreacijskega centra, saj je v neposredni bližini otroško igrišče, odprt in pokrit bazen 
S savno, trim steza, malo višje poligon za moto šport in streljanje ter tabornlštvo ter v Šaleku smučišče z vlečni
co In topom za umetni sneg. Razveseljivo je, da so že zdaj v neposredni bližini nove hale uredili velik parkirni 
prostor. Foto: T. Tavčar 

CELJE 

MOJSTRI SVOJE 
STROKE 

In vendar je prišel tudi 
glas o modni reviji, več kot 
uspeli, kd jo je pripravila 
sekcija oblačilne stroke pri 
področnem strokovnem od
boru republiške gospodarske 
zbornice v Celju, Prišel je 
sicer pozno in vendar ne 
prepozno, še zlasti, kei- go
vori o prizadevni dejavnosti! 
in ker govori o delu, ki 
ima svoje odlično spričevalo. 
To pa je trajno Ln ni ve-
zsano na en sam dogodek. 

Prišel je po zaslugi znane
ga krojaškega mojstra Fran
ca Meška, ki nam je med 
drugim povedal, da je pobu
do za iizvedbo modne re
vije dal predsednik sekcije 
Mihael Vodeb. Člani sekcije 
so jo sprejeli in zatem vsi 
skupaj uresničili. 

Ni šlo samo za prireditev. 
Slo je za dosti več, pred
vsem pa, da ponovno pokaže

jo, kaj vse zmorejo in kaj 
vse lahko napravijo dobro 
usposobljene roke delavcev 
v oblačilni stroki. 

Modna revija, ki je ime
la v Celju dva nastopa, je 
povsem uspela. Prikazani iz
delki so bili v pretežni veči
ni na takšni strokovni viši
ni, da bi se lahko merili z 
mnogimi modeli najbolj zna
nih modnih hiš na svetu! Na
rediti, sešiti brezhibno obla
čilo je velika umetnost in 
za to delo je potrebno dosti 
strokovnega znanja ter izur
jene spretnosti. Delavci, člani 
sekcije oblačilne stroke, so 
tudi na tej reviji dokazali, 
da so resnični mojstri svoje
ga dela in da so sposobni 
izdelati najbolj zahtevne mo
dele. Vsi so se izučili po 
dosedanjem preizkušenem in 
klasičnem načinu v obrtnih 
delavnicah. Na to ne bi sme

li pozabiti, zlasti tedaj, ka
dar teče beseda o vzgoji mla
dih kadrov. Seveda pa to ne 
pomeni, da bi morali večno 
ostati pri starih metodah. Ne. 
Treba je venomer iskati no
va i>ota, dosedanji in preiz
kušeni način izučevanja pa 
dopKJlnjevati. Toda, iskanje 
novega ne pomeni eksperi
mentiranje! To je drago in 
škodljivo. Delo in učenje v 
obrtnih učnih delavnicah je 
po mnenju mojstra Franca 
Meška najbolj uspešen na
čin vzgoje novih strokovnja
kov. In tudi najcenejši. In 
prav zato bi moralo biti tu
di sodelovanje med učnimi 
mojstri in strokovno šolo 
boljše, prav takšno pa bi 
moralo biti sodelovanje uč
nih mojstrov pri sprejema
nju učnih programov za 
u^nce oblačilne stroke. 

— m̂b 

ZLATARJI 
ZASE 

Pisali smo že, da sta se 
Formator in Tkanina odlo
čila za nov datum za os
mi sejem obrti in drugo 
razstavo igrač. Obe prire
ditvi bosta istočasno od 
19. do 28. septembra. Se
jem obrti na atletskem 
stadionu Kladivarja, raz
stava igrač pa v muzeju 
revolucije. 

In kako bo z deveto zla
tarsko razstavo? Ker so 
priprave na to veliko 
mednarodno prireditev 
stekle že do.sti prej in ker 
so zlatarne Celje že od 
vsega začetka napovedale 
prvotni datum vseh se
jemskih prireditev od 26. 
septembra do 5. oktobra, 
so tudi po spremembi ča
sa za sejem obrti in raz
stavo igrač zadržale na
javljeni termin, se pravi 
od 26. septembra do 5. 
oktobra. 

Tako bomo imeli letos v 
Celju sejemske priredit
ve, ki bodo trajale od 19. 
septembra do 5. oktobra. 
Vsi se zavedajo, da tak
šna časovna raztegnjenost 
ni najboljša, toda v tem 
položaju je edina rešitev, 
da mesto ob Savinji ohra
ni tradicionalnost vseh 
prireditev. MB 

P O V E D A L I S O 

ZANIMANJE 
ZA INDIJSKO 
BLAGO 

MARJAN GABER.ŠEK, di
rektor Modnega salona v Ve
lenju: »S podobnimi prire
ditvami, kot je bil teden 
indijske mode, mislimo tudi 
v bodoče nadaljevati. Za pr
vič smo z uspehom zadovolj
ni, še posebej pa tudi, da 
je naša zamisel bila dobro 
sprejeta in ocenjena tudi v 
Celju, kjer imamo v sklopu 
»T« svojo prodajalno. Mno
gi nas zdaj sprašujejo, kaj 
bo od vsega, kar so videli, 
ostalo v bodoče. Naj povem, 
da naši modni kreatorji iz
delujejo predvsem bluze in 
srajce" iz indijske svile, kar 
je možno kupiti, mislimo pa 
tudi na dovoljeno zalogo in
dijskega nakita oa. tristih 
okrasnih predmetov, ki do
polnijo obleko. Torej bojazjii 
ni, da je bil teden indijske 
mode samo paša za oči, am
pak bo veliko tega tudi mož
no in j « že možno ktipiti.« 

TV 

NA IV. 
KONGRESU 

TUDI CELJANI 
IV. kongresa sindikata delavcev indvistrije in rudar

stva Jugoslavije se je udeležilo tudi šest delegatov iz 
občine Celje. Kongres je opredelil svoj statut in akcij
ski program, katerega so po obširnih razpravah in do
polnitvah delegati sprejeli za svoje delovne in trajne 
obveze pri delovanju sindikalnih organizacij. 

Celjski delegati so bili aktivni v ra^ravah na kon-
gi-esu. Prva razprava se je nanašala na planiranje in 
prodiiktivnost v srednjeročnem prc^ramu v črni me
talurgiji. 

Druga razprava pa je imela namen opCKsoriti na na
loge sindikatov pri dogovarjanju izvajanja sporaznjmov 
v občinah in regiji pri delitvi dohodkov in oselMiih 
dohodkov. V razpravi je bilo veliko govora o položaju 
m delovnih pogojih delavcev, o zdravstvenem stanju v 
nekaterih panogah industrije. Se pc«ebej pa je bilo po
udarjeno vključevanje sindikatov pri reševanju in pro
blematiki gosj)odarstva ter spHrejet dogovor o uresni
čevanju teh problemov na vseh ravneh delovanja sin
dikatov. 

KOTNIK PRIC 

O AKTUALNOSTIH 
V PRAVOSODJU 

Te dni je bilo na okrožnem sodišču v Celju po
membno posvetovanje o aktualnih problemih pravo
sodja in družbeno pomembnejših kršitvah zakonitosti. 
Na posvetu so obravnavali probleme s področja dela 
pravosodnih organov, na katere so zlasti opozorili 
sklepi predsedstva CK ZKJ, zlasti v zvezi z družbeno 
škodljivimi pojavi glede na kršitve zakonitosti v go-
.spodarstvu, o ustreznem medsebojnem seznanjanju O 
takih pojavih ter o tekočem obveščanju javnosti pred
vsem o ukrepih ustreznih organov za preprečevanje 
in kaznovanje takšnih škodljivosti. Vsi navzoči so bili 
soglasni v tem, da je treba akcijske programe še bolj 
konkretno aktualizirati in jih dosledno izvrševati. 

Kot resen problem je posvetovanje nakazalo vpra
šanje zadostnega števila sposobnih kadrov, predvsem 
v inšpekcijskih službah, pri javnih tožilstvih in na so
dišču. 

Skupne ugotovitve so bile, da so koordinacijski po
sveti take vrste ne le koristni, temveč za čimbolj 
uspešno delo potrebni ter da morajo postati učinko
vita oblika sodelovanja med organi pravosodja, UJV, 
SDK in inšpekcijskih služb na območju celjske regije. 

Posvetovanje je zaključila soglasna ugotovitev, da 
bodo koordinacijska posvetovanja največ pripomc^la 
k boljši uspešnosti dela vseh navedenih organov," k 
hitrejšemu ažuriranju dela, ker bo le na ta način mo 
goče doseči prepotrebno učinkovitost dela državnih 
organov na področju zaščite zakonitosti in družbene di
scipline. 

Enaka posvetovanja so bila tudi že v vseh občinah 
širšega celjskega območja, ki bodo zanesljivo prispe
vala k spoštovanju zakonitosti predvsem na področju 
gospodarstva. L. G. 

P O T R E S N I K I SPRAŠUJEJO: 

KDAJ POMOČ? 

Ivan Kranjc vprašuje, kdaj bo prišla gradbena ekipa 

Šentvid pri Planini je ob
robno področje v šentjurski 
občini, kjer potres sami va
si ni napravil veliko škode. 
Slabe in dotrajane hiše pa 
je kljub temu pošteno stre
sel in ena takih je Kranjče
va. 

Ko smo se približali hiši, 
podprti s tramovi, ki jo je 
komisija uvrstila v četrto ka
tegorijo, so Kranjčevi misli
li, da je končno le prišla eki
pa, ki bo začela z delom, že 
od jeseni jo čakajo, ker je 
v bližini hiše že postavila ba
rako in takrat je vzklilo 
tudi upvanje, da bodo z delom 
pričeli. Vmes je bila zima 
in upanju se je pridružil 
strah, ki je danes v tej dru
žini močno prisoten. Kadar 
je neurje, kadar močno za
piha veter, zbeže v skedenj, 
ker se boje živeti v vegastih 
prostorih, ker stene oživiuo 
in povečujejo strah, ki je 
zrasel pred letom dni. 

Kranjčevim je bil odobren 
kredit v višini dvanajstih mi

lijonov in le pričeti bi bil 
treba. A ne vedo kako, d 
prav že kopljejo temelje i 
nočejo graditi nestrokovni 
zato čakajo. Kako dolgo š< 

Iz najstarejšega člana dn 
zine 83-letnega deda Ivam 
ki je vojni čas preživel 
taborišču, za sabo pa in 
tudi pet let prve svetovi 
vojne in se rad pohvali, c 
je Titovih let, veje negot 
vost. Noge mu odpovedujeji 
zato težko beži v skedenj, ki 
dar stene ožive. Ve tudi p 
vedati, da so po osvobodit; 
ko je bil on prvi važki ži 
pan, reševali stvari hitrej' 

»Ne sitnarimo dovolj, - I 
zato k nam ne pridejo,« m 
lodušno povedo Kranjčev 
Ker bi radi vedeli, kdaj jii 
bo začel rasti domači krc 
nad glavo, so nas naprosi 
za pomoč, da v njihove) 
imenu vprašamo, kdaj i 
bo pri njih oglasila ekipa J 
začela z delom. 

ZDENKA STOPA 

PGP »GRADNJA« ŽALEC 
o b j a v l j a prosto delovno mesto 

VODJE STROJNEGA PARKA 
POGOJI: 
srednja strokovna izobrazba kovinske smeri z naj
manj 5-letnimi delovnimi izkušnjami. Osebni dohodek 
po samoupravnem sporaaumu. Stanovanja ni na 
razpolago. 

Poiakuisni rok je 2 meseca. 

Nastop »lužbe je možen takoj, adi po dogovoru. 
Vloge pošljite na naslov t roScu 16 dnd po objavi. 



L O K A PRI ŽUSMU 

CELODNEVNA 
ŠOLA JE TU 

Med Rudmco, 2usemskim 
hribovjem in Babno reko je 
v ozki dolini zagvozdena Lo
ka pri Zusmu. Do tja pri
dete iz Gorice pri Slivnici, 
kjer je tudi centralna šola, 
po slabi 10 km dolgi ma
kadamski cesti preko prela
za Volčja jama. Prav toliko 
slabe ceste je od Loke po 
dolini Virovc do drugega 
asfaltiranega traku v Sodni 
vasi vObsotelju. 

Loko pri 2us.mu pa je ko
ordinacijski odbor pri ob
činski konferenci SZDL v 
Šentjurju izbral tudi za to, 
da prva v občini uveljavi 
celodnevno šolo. Materialni 
pogoji so tu namreč najbolj
ši. Potem ko je lanski ju
nijski potres razmajal gra 
ščino, v kateri je bila šola, 
so v " treh mesecih zgradili 
novo, Marlesovo montažno 
šolo, ki je združila pod svo
jo streho otroke nižjih raz
redov iz Loke in Dobrine. 

Akcijski program za ures
ničitev načrta je konkreten 
in obvezuje centralno šolo, 
da poskrbi za kader in pri
pravi vso ustrezno strokov
no in organizacijsko tehnič

no delo za uvedbo celodnev
ne šole. Nadalje obvezuje 
interesno skupnost za šol
stvo, da konča dela pri grad
nji šolskega igrišča, da za
gotovi denar za novo oseb
je, za nabavo dodatne opre
me, učil pa tudi za delno 
regresiranje prehrane. Kultur
na skupnost je zadolžena, da 
poveča knjižni fond šolske 
knjižnice in da nabavi glas
bene instrumente, telesnokul 
turna skupnost bo sodelova
la pri ureditvi športnega ig
rišča in pri nakupu dodat
ne telovadne opreme. V akci
ji bo sodelovala tudi skup
nost socialnega varstva, med
tem ko bo občinska skui>-
sčina poskrbela za ureditev 
šolske okolice. Samoupravna 
stanovanjska skupnost bo po
skrbela za graditev stanova
njske hiše za nove delavce 
v šoli. Svojo zadolžitev pa 
je dobila tudi skupnost otro
škega varstva glede vrtca. 

Glede na zastavljen načrt 
smo prepričani, da bo celo
dnevna šola v Loki, kot prva 
v šentjurski občini, zažive
la letošnjo jesen. 

E. RECNIK 

ZAKLJUČNE AKCIJE 
V JESENI 

Lanska akcija štirih slovenskih časopisov (Kmečki 
glas, Večer, Novi tednik in Naš čas) je bila pri Koz-
jancih zelo lepo sprejeta in je dala dragocen prispe
vek pomoči štirim krajevnim skupnostim na Kozjan
skem: Loka pri žusmu. Vinski vrh, Prevorje in Polje 
ob Soth. Vse akcije so izredno uspele. Zaradi nedo
končanih del v treh krajevnih skupnostih so se ne
davno v Šentjurju pri Celju dogovorili na izrecno že 
Ljo krajevnih skupnosti Loka pri Žusmu, Prevorje in 
Polje ob Sotli, da akcijo letos ponovimo, vendar je 
obveljal prevorski dogovor na začetku leta, da je to 
zaključna akcija štirih slovenskih časopisov. Tudi le
tos sodelujejo slovenske delovne organizacije v obliki 
denarne pomoči in z mehanizacijo. 

Delovne akcije bodo v dogovorjenih treh krajevnih 
skupnostih v jeseni, kjer bodo sodelovali še mladina', 
domačini, kjer bo delovana akcija, novinarji in družbe
no politični delavci. Kakor lanska, tako bo tudi le 
tošnja zaključna akcija štirih slovenskih časopisov 
prav gotovo prispevek več pri odpravljanju nerazvi
tosti in perečih problemov, s katerimi se krajevne 
skupnosti na Kozjanskem stalno srečujejo. 

M. S. 

MOZIRJE: V 5 MESECIH 
28 NOVIH V ZK 

Četudi so dosegU pn sprejemanju novih članov v zve
zo komunistov lepe rezultate, saj so v petih mesecih letos 
povečali število za 28 novih oziroma za 11 odstotkov v 
primerjavi s koncem lanskega leta, so v mozirski občini 
še nekatere osnovne organizacije tako v delovnih organi
zacijah kot na območju krajevnih skupnosti, ki so na 
tem področju storile malo ali ničesar. Zato je tudi za
ključek zadnje seje konference občinske organizacije ZK 
tak, da vse osnovne organizacije tudi tu opravijo tisto, 
kar morajo. 

Pn sprejemanju novih članov v Zvezo komunistov so 
se letos doslej najbolj izkazali pri ljubljanskem Gradbe
niku, kjer so f>ovečah število za devet. Veliko so napravili 
tudi v nazarskem obratu Gorenja, kjer so vključili v or
ganizacijo osem novih članov. Po dva nova člana sta spre
jeli krajevni organizaciji ZK v Mozirju in Gornjem gradu, 
po enega pa krajevne organizacije v Nazarjih, na Ljubnem 

Savinji in v Lučah ter v Elkroju, v skupnih službah 
<^LIN, v gozdarski enoti GLIN in na postaji malice v Mo
zirju. 

Razveseljiva je ugotovitev, da je med novimi člani 
Kar šestnajst taikih, ki so mlajši od 25 let in nadalje, da je 
med njiini kar dvajset neposrednih delavcev. 

TURIZEP* 

V LETU 1980:1,3 MILIJONA NOČITEV 
v občmskih srednjeroč

nih, programih razvoja do 
leta 1980 bo imel turizem 
svoje ustrezno mesto. Na 
vsak način gre za gosp>o-
dai-sko dejavnost, ki dobi 
va vse večjo veljavo. Ra
zumljivo je, da v nekaterih 
občinah več, v drugih 
manj. Toda, prizadevanja 
ea rešitev nekaterih osnov
nih pogojev za nadaljnji 
razvoj turizma so značil
na za vse. 

Prav zato je tudi pred
sedstvo celjske turistične 
aveze opozorilo na nekate
ra predvidevanja in na na
loge, ki jih morajo zaje
tji občinski sr^njeročni 

programi razvoja v po 
glavju o turizmu, 

Račimajo, da se bo šte
vilo nočitev, ki je za letos 
predvideno v višini okoli 
920.(X)0 povečalo do leta 
1980 na 1.330.000. Glavni 
delež tega porasta bodo 
nosile tri občine — Celje, 
Šmarje pri Jelšah in Ve
lenje. Tu namreč tudi 
predvidevajo v tem obdob 
ju graditev novih nočitve-
nih zmogljivosti. Na vidi
ku sta hotela na Dobrni 
in v Velenju, zatem novi 
objekti Atomskih Toplic 
in ne nazadnje depandan-
sa hotela Donat v Rogaški 

Slatini. Na večje ali manj
še število novih nočitvenih 
zmogljivosti v družbenem 
sektorju pa je računati tu
di v drugih občinah. To 
še predvsem velja za La
ško, kjer lx3do že v krat
kem izročili namenu nov 
hotel z bazenom, kabina
mi za kopanje in drugimi 
prostori za nudenje zdrav
stvenih uslug. 

V skladu s predvideva
nji o porastu števila noči
tev na celjskem turistič
nem območju je tudi po
večanje števila ležišč.-
Medtem, ko jih beležimo 
zdaj 6.070, bi jih naj bilo 
1980, leta že 7.240 samo v 

družbenem sektorju, de
jansko pa nekaj več, če 
upoštevamo še ležišča pri 
zasebnikih. 

Naj bo tako ali drugače 
nadaljnji razvoj turizma 
na širšem celjskem ob
močju je v pi-vi vrsti od
visen od novih kapacitet. 
To pa seveda ne pomeni, 
da bi lahko na druge na
loge pozabili. Nujno po
trebni so še drugi objek
ti, ureditev gostišč, zgra
ditev in ureditev rekrea
cijskih prostorov in kon
čno pa vendar ne nazad
nje — ustrezni kadri. 

MB 

ZANIMIVA 
PONUDBA 

Kulturne poletne pri
reditve, ki jih priprav
lja Ljubljanski festi
val, so dosegle visoko 
mednarodno raven, za
to je tudi zanimanje 
zanje veliko. Da hi us
tregli številnim obisko 
valcem iz Celja in oko
lice, je turistična, agen
cija Izletnika (Stane-
tova ulica) prevzela 
prodajo vstopnic za 
nastope znanih doma
čih in tujih ansamblov 
in solistov v okviru 
mednarodnih poletnih 
kulturnih prireditev v 
Ljubljani. 

Spored, ki se bo zvr
stil do sredine avgu
sta, je izreden. Že 9. 
julija bo nastopil sve-
tovnoznani Golden 
Quartet in potem bo-
io št-evilni folklorni na
stopi domačih, sovjet
skih, čeških in drugih 
ansamblov. Tu bo go- i 
stovala opera iz Dres- i 
dena, londonska pa se] 
bo predstavila z »Be- j 
raško opsro«. Izredn?j 
bodo glasbeni večeri in| 
še in še. Skratka, če j 
vas zanimajo ti nastop 
pi — po nasvet v turi-q 
stično agencijo celj- i 
skega Izletnika. i 

ŠENTJUR: LOVSKI 
DOM VABI 

Šentjurčani imajo novo točko, ka
mor lahko z veseljem gredo na izlet 
in prijeten klepet ob popoldnevih in 
nedeljah, šentjurski lovski- dom, ki 
že na daleč vzbuja občudovanje, spod
bujeno z izredno lepo lokacijo, okusno 
ureditvijo zunanjosti in prijetnostjo na
sploh. 

Dom so financirali Lovska družina, 
občinska skupščina, družbenopolitične 
organizacije, pri sofinanciranju pa je 
sodeloval tudi Tone Videč in žena So
nja, ki sta opremila del notranjosti. 
V domu je točilnica, jedilnica in lovska 

soba, kuhinja, predvidevajo pa, da bo
do uredili še eno sobo s tremi ležišči. 
Odprt je vsak dan. 

Že v začetku se je i>okazalo, da je 
bil namen dober. Gostje, ki jih niti 
ni tako malo, radi zahajajo semkaj 
na izlet, imeli pa so že nekaj seminar
jev, za kar je dom še posebej prime
ren, saj vlada okoli njega prijetna ti
šina. Predvsem prihajajo na izlete Ce
ljani pa štorovčani in pa domačini, 
svoj kotiček pa imajo se\'eda tudi lov
ci. 

Kot nam je Zatrdil upravnik doma. 
Tone Videč, bo v sezoni na razpolago 
tudi divjačina, ki bo zlasti razveselila 
sladokusce, poskrbljeno pa je tudi za 
glasbo, ki vrti živahne pare za enkrat 
le ob sobotah. 

M I L E N K O STRAŠEK 

Kakorkoli že, to, da se 
gasilci ukvarjajo samo z 
gasilstvom ne drži stood
stotno, živ doikaz za to, 
so prizadevni gasilci iz 
Matk. Pred dnevi smo jih 
obiskali in nekatere iz
med njih povprašali o de
lu, ki zahteva precej pro
stega časa. 

MARJAN GOLAVŠEK: 
»Povedal bi rad to, da 

gasilska dejavnost še zda
leč ni vse naše delo. V 
di-uštvo so včlanjeni sko
raj vsi krajani. Tu zdru
žujemo naše interese, in 
tako bolje zastopamo svo
ja stališča na krajevni 
skupnosti, kakor tudi na 
občini. Skoraj vse, kar 
se je v Matkah naredilo, 
je bilo storjeno na pobu
do nas, gasilcev. Zgradili 

smo SVOJ dom, sodelova
li pn asfaltiranju ceste, 
nabavljali novo opremo, 
ki ni poceni, pa še bi 
lahko našteval. To nede
ljo bomo namenu predali 
nov gasilski avtomobil, da 
pa bo vzdušje še prijet-
noje, bo za to poskrbel 
ansambel Lojzeta Slaka,« 

EVGEN . VEDENIK: 
»Kljub temu, da> štejejo 

Matke komaj okrog tri 
sto ljudi, je pri nas pre
cej razgibano kulturno 
življenje, še posebej so 
pridni mladi, ki vsako le
to naštudirajo nekaj 
dramskih del, s katerimi 
potem gostujejo tudi p>o 
drugih krajih Savinjske 
doline. Povedati moram, 
da mladi igralci prav ta
ko delujejo pod okriljem 
našega gasilskega društva. 
In če že naštevam njiho
vo delo na kulturnem 
področju, potem naj po
vem, da gasilci priprav
ljamo tudi številne pro
slave ob raznih prazni
kih.« 

FRANC CEPIN: »Mi
slim, da nam največ po
meni priznanje, ki smo 
ga pred leti dobili kot 
najprizadevnejše gasilsko 
društvo v občini. Sicer 
pa smo na številnih tek
movanjih osvojili že pre
cej priznanj. Lahko pa 
rečem, da imajo vedno 
največ uspeha rnlajši tek
movalci. Meni osebno, ka
kor verjetno tudi ostalim 
krajanom pa bo mnogo 
pomenila nedelja, ko bo
mo dobili nov gasilski av
tomobil.« 

JANEZ VEDENIK 
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LETO D N I P R A K S E 

ŽE DELUJE 
nadaljevanje s 1. straaii. 
in odgovorno opraviija svo
je naloge. 

Jože Marolt je več po
zornosti posvetil nekate-

-riin vprašanjem nadaljnje
ga razvoja delegatskega si
stema, naito pa med dru
gim poudaril: 

Uden izmed pomembnih 
pogojev za uspešno delo 
delegatskega sistema je tu
di krepitev odgovornosti. 
Odgovornost bi morali 
razvijati kot stalen, konti 
nuiran proces in sistem 
nenehn^a preverjanja 
sprejetih nalog pa tudi 
obnašanja posam^aiikov, 
skupin, delegacij in raznih 
organov do uresničevanja 
sklepov in dogovorjene po
litike. Na vsak p>ojav po
vršnosti, malomaimoisti, 

poenostavljanja, oportimiz-
ma, mlačnega obnašanja, 
neupoštevanja sklepov in 
dogovorov, neizvajanja do
govorjenih nalog itd., bi 
morali sproti opozarjati, 
hitro in odločno reagirati 
ter s tovariško kritiko, us
trezno pomočjo in drugi
mi ukrepi, v skrajnem pri
meru pa tudi z odpokli
cem, zagotavljati potrebno 
stopnjo odgovornosti. 

Nedvomno pa je nadalj-
nii razvoj delegatskega si
stema in odnosov najbolj 
odvisen predvsem od 
Ijudd, od delegatov, od 
njihove zavesti, idejnopo 
litične, splošne ter stro
kovne razgledanosti in 
sposobnosti. Zato bo tre
ba vprašanju idejnojpolitič-
nega izobraževanja delega
tov in delovnih ljudi še 
nap r̂ej posvečati največjo 
skrb. 

Nadaljnji zelo pomem
ben pogoj jsa razvoj dele
gatskih odnosov je gotovo 
tudi dobro razvit sistem 
obveščanja. Tudi v tem 
pogledu so v občini že 
precej napravadi. Poleg šir
ših sredstev javnega ob
veščanja, kot je dnevni 
tisk, radio, TV, sta z 
uvedbo delegatske rubri
ke opravila pomembno de
lo tudi Radio Celje in 
Novi tednik. Občinska 
skupščina pa je začela 
izdajaiti posebno glasilo: 
»Delegatov poročevalec«, v 
kaAerem objavlja vse gra
divo, ki je namenjeno de
legatom in delovnim lju
dem, da o njem razprav
ljajo in sprejemajo stali
šča. 

Pri programiranju ter 
izpopolnjevanju metod in 
organizacije dela občinske 
skupščine bomo morali tu
di paziti, da zborov ob
činske skupščine ne bomo 
preobremenili z nepotreb
nimi, manj važnimi, ali 
ce/lo formalnimi organiza

cijskimi in tehničnimi za
devami. Skupščina ne sme 
biti preobremenjena z na
logami, ki jih brez nevar
nosti, da bd bile prizade
te osnovne pravice delov
nih ljudi, lahko prepusti 
drugim samoupravnim in 
izvršnim organom v ob
čini. Na seje občinske 
skupščine bi torej priha
jale zares le tiste zadeve, 
ki jih more in mora re
ševati edinole občinska 
skupščina. 

V zboru združenega de
la bo vsekakor treba ok
repiti neposredno in trd
nejšo zvezo z delavci v 
združenem delu ln njihov 
neposredni vpliv na odlo
čitve zbora. Iz samoup
ravne baze bo moralo pri
ti tudi več pobud, predlo
gov in zahtev, da se bodo 
nekatera pereča vprašanja 
hitreje in bolje reševala, 
sprejeti sklepi pa dosled-
neje uresničevali. V zbo
ru krajevnih skiipnosti, 
kjer so delegati doslej 
pokazali največjo aktiv
nost, pa bo treba okrepi
ti predvsem občutek za 
samoupravno urejanje 
mnogih zadev, saj še ve
dno niso do kraja razči
ščeni pogledi o pristojno
sti med krajevno skup
nostjo in zborom. Na .se
jah je namreč še vse pre
več drobnih vprašanj, naj 
bi mnoge zadeve, namesto 
občanov in organov KS še 
naprej urejala občinska 
skupščina ah pa nekdo 
drug iz krajevne skupno
sti. 

V družbeno-poldtičnCTn 
zboru pa bo prvenstveno 
treba okrepiti osebno od
govornost in disciplino ne
katerih delegatov, ki se 
prepogosto opravičujejo in 
izostajajo s sej ln s tem 
ogrožajo sklepčnost in 
učinkovitosit dela. 

»HMEZAD« Žalec 
TOZD Sadjarstvo Mirosan 
pošta PETROVCE 

r a z p i s u j e 
prosto dedovno mesto 

K U H A R I C E 
POGOJ: priučena kuharica 

Osebni dohodek po sporazumu o delitvi osebnih 
dohodkov. Prtijave sprejema Odbor za medsebojna 
razmerja 15 dni od dneva objave. 

STALNA SOLA ZA DELEGATE V CELJU 

ODLIČNA OCENA 
Tkanine: Moram reči, 
da sem veliko pridobi
la oziroma več kot 
sem pričakovala. Zato 
je šola napravila name 
dober vt^. Prepričana 
sem tudi, da bom na 
novo pridobljeno zna
nje uspešno koristila 
pri praktičnem delu. 
Še ijosebej sem z ve
liko poBomostjo sledi
la poglavju o delavče
vih pravicah. 

FRANC PEPERKO iZ 
Tapetništva: Tudi ta šo
la je več kot potreb
na. Prav je tudi, da je 
ob koncu vsakega dela 
testiranje, čeprav vsak 
njen slušatelj najbolj 
ve, koliko mu je po
menila in kaj je od nje 
dobil. i 

NADA MIRNIK \Zi 
službe družbenega knji-1 
govodistva: šola je več, 
kot koristna. Menim, \ 
da bi jo morali obisko-^ 
vati ne le delegati za-
zbor 23druženega dela' 
občinske skupščine, 
marveč tudi drugi za, 
samoupravne interesne] 
skupnosti, člani samo- ] 
upravnih organov, pa | 
tudi vodilni delavci, j 
Tako hi se večje šte--
vilo družbenih delav-' 
cev seznanilo bolj po-i 
gilobljeno ne le z aktu-i 
alnimi vprašanji dele-J 
gatskih in družbeno; 
ekonomskih ter politi-! 
čnih odnosov, marveč i 
tudi s tem, kako JeJ 
treba delavcu pojasniti^ 
tudi zahtevno proble-

matiko na preprost in 
razumljiv način. 

HASAN BBSIMI, De
lavska univerza: Kot 
organizatorji stalne šo
le delegatov smo že 
zdaj dobili velike ia-
ku&ije, ki nam bodo 
hvaležno napotilo za 
nadaljno rast te obh-
ke dtružbenega izgpopol-
njevanja. HvaJežna bo 
tudi prva ocena dela, 
W jo bomo opravili in 
ne nazadnje ocena te
stov itd. šola bo po
novno zaživeOa ofb kon
cu avgii&ta, ko bo 
sprejela več kot 120 
prosvetnih delavcev. 
Njeno redno delo pa 
se bo pričelo v sredini 
septembra. 

M. B02IC 

Marija Mrvar Franc Peperko Nada Mimtk Hasan Besimi 

Franc Jelen: 

ZADOVOLJNI Z NOVIMI 

NT: Tovariš Jelen, kak
šni so rezultati uveljavlja
nja ustavno opredeljenega 
družbenoekonomskega po
ložaja delavcev v združe
nem delu in občanov v 
družbenopolitičnih skup
nostih v žalski občini? 

F. Jelen: »Občinska kon
ferenca Zveze komunistov 
je na svoji peti seji, apri
la letos ocenila rezultate 
na tem področju. PrišH 
smo do sMepa, da je tre
ba pospešiti delo na pod
ročju oblikovanja temelj-
nilh organizacij združene
ga dela. Od dvajsetih or
ganizacij združenega dela, 
ki so sedaj enovito orga
nizirane, obstoje pogoji za 
ustanovitev temeljnih or
ganizacij, s tem pa tudi 
pogoji za poglabljanje sa
moupravnih odnosov, na 
podlagi ustavnih izhodišč. 
Sedaj že lahko rečem, da 
so vse organizacije zdru
ženega dela, ki smo jih 
konkretno obravnavali, ze
lo resno pristopile k rea-
Uzacaji dogovorjenih sta
lišč. Precejšnjo vlogo pri 

tem imajo partijska in 
sindikalna vodstva. Proce
si za oblikovanje temelj
nih organizacij združene
ga dela že potekajo v de
vetih organizacijah zdru
ženega dela, v eni orga-
ndzacijd združenega dela 
pa bodo temeljne organd-
zacdije ustanovili že prve 
ga julija. V ostalih naj bi 
se to zgoddilo najkasneje 
do konca tega leta. 

Mislim, da je bila ta 
poUMčna pobuda potrebna 
in da je odločno stalne 
iz pete seje občinske kon-•' 
ference že roddlo prve sa
dove. Drugo vprašanje, ] 
ki smo sd ga takrat tudi : 
odločno zastavili, in nanj 
tudd dah odgovor Je bdlo, 
koliko je naše samo
upravljanje v organizaci
jah združenega deda in 
družbenopKilibičnih skup
nostih dejansko delegat
sko, v tem smislu prav
zaprav, >:oliko so člani 
neposredno voljenih orga
nov dejansko delegati svo
je volilne baze. 

Miisldm, da ta delegat
ska funkcija organov sa
moupravljanja nd bila ved
no prisotna, da so nepo-
sretoo voljena organi 
upravljanja večkrat spre-
jemaU stališča kot neke 
odtujene st.rukture, brez 
nekega predhodnega, ne
posrednega povezovanja in 
posvetovanja z delavca, ki 
so jiih neposredno volili. 
Mislim, da je to ena od 
največjdh hib, ki jih bo
mo morala odpraviti v na
daljnjem prizadevanju za 
poglabljanje samouprav
nih odnosov. Zelo po
membno je tudi vpraša
nje, koliko so delavci de
jansko prisotni v procesu 
oblikovanja odločitev iz 

tako toenovanega sklopa 
neodtujljivdh pravde. V 
Bvezd s tem je zanimaivo 
vprašanje, koliko in kako 
so usp^nd zbori delavcev. 
Čeprav so na tem pod
ročju doseženi lepi uspe
hi, namreč v tem, da zbo
ri delavcev vedno bolj na
stopajo kot tribima, na 
kateri se sprejemajo naj
pomembnejše odločitve, 
pa moram reči, da se zbo
ri delavcev nepravilno or
ganizirajo in tudi izkori
ščajo. Gre za to, da zbore 
delavcev istočasno obrav
navamo kot možno obli
ko informiranja in kot or
gan odločanja. Mendm, da 
takšna oblika povezovanja 
samoupravnih funkcij ni 
primerna. Pozitivna je 
težnja, da so v nekaterih 
organizacijah združenega 
dela krepkili vlogo zbora 
delavcev tako, da se bolj 
uveljavi vloga tako ime
novanih delovnih skupin, 
kjer se oblikujejo pred
hodna stališča, ki se kas
neje poenotijo na zborih 
delavcev.« 

NT: Kako delujejo or
gani delavskega nadzora? 
Ali imajo svoje akcije 
programirane? IVIorda še 
nekaj besed o relaciji 
družbenopolitične organi
zacije — organi delavi^e-
ga nadzora. 

F. Jelen: »Delo teh or
ganov je bilo premalo 
programsko usmerjeno, 
rokovno določeno, prema
lo so se poglabljali v pro
blematiko, ki zadeva ne
posredno pc^labljanje 
ustavno opredeljenega po
ložaja delavcev v združe
nem delu. Predvsem so se 
premalo poglabljali v ti-| 
ste procese, ki zagotav- j 
Ijajo poglabljanje samo-j 

upravljanja. Mdsldm, da 
vprašanja, ki ladevajo 
stvari, kot so dnevnice in 
kilometrine, ndso stvari, 
ki bd v sklopu vse te 
problematike nosile glav
ni delež dela delavske 
kontrole. Iz vsega tega se 
je sedaj rodila akcdija, ki 
jo je prevzeJ občanski svet 
Zveze sindikatov. Gre za 
razgovore s predstavniki 
delavskega nadzora, kako 
je treba delo teh organov 
konkretneje programsko 
usmerjati in ne nazadnje, 
kakšne stike morajo nave
zovati z družbenopolitični
mi organdzacijamd, da bo 
njihovo delo podprto tu
di z družbenopolitičnega 
vidika. 

NT: Kakšni so uspehi 
na delegatskem področju? 

F. Jelen: »Uspehi so za
dovoljivi, ker smo dobrš
no število naših občanov, 
ki želijo sodelovati v na
šem družbenopolitičnem 
življenju, vkljuičili v naš 
del^atski sdstem. V dele
gatske odnose pa se ša 
zelo krepko vriva pre t i 
la predstavniška praksa, 
praksa, ki smo jo toliko 
časa negovali in izgraje
van. Tu je navsezadnje 
tudi praksa vplivnih 
mnenj posameznikov, prak
sa »pametnejših«, praksa 
dofločene jzoHranosti in 
odtujenosti tudi delegacij 
od občanov in delovnih 
l judi . . . To bo treba slej-
koprej odpravita. Vpraša
nje, ki je zelo pomemb
no je, kako delegate us
posobiti in jih preko sred
stev informiranja vzpod
bujati, da bodo lahko kot 
delegati svojo fvinkcijo 
dobro opravljali. Srečuje
mo se s problematiko do
ločenih preobsežnih gra-

Tudi za stalno šolo 
delegatov so nastopile 
poletne počitnice. Od 
konca maja do konca 
junija se je njeno delo 
odvijalo v petih skupi
nah po 30 udeležencev, 
po trideset delegatov 
Iz različnih delovnih 
kolektivov v celjski ô b-
čini. Tako je šolo op
ravilo že zdaj 150 dele
gatov. In to uspešno 
ter z velikim zadovolj
stvom in spoznanjem, 
da je koristna in po
trebna za nadaljno 
rast in krepitev dele
gatskih odnosov in sa
moupravljanja sploh. 

In kaj so o šoli po
vedali njeni slušatelja 
iz pete skupine? 

MARIJA MRVAR iz: 

NJE, SPORAZUMEVANJE, ODLOČANJE, OBVEŠČANJE, DOGOVARJANJE, SPORAZUMEVANJE. ODLOČANJE, OBVEŠČANJE, DOGd 



^NJE, OBVEŠČANJE, DOGOVARJANJE, SPORAZUMEVANJE, ODLOČANJE, OBVEŠČANJE, DOGOVARJANJE, SPORAZUMEVANJE, 

DELAVSKA KONTROLA 

OSAMLJENA? 
Pred meseci smo v našem tedniku zapisali, da je delavska kon

trola v mnogih delovnih sredinah še neučinkovita in v neena4<oprav-
nem položaju glede na ostale samoupravne organe združenega dela. 
Danes pa lahko ugotovimo, da smo pri uveljavljanju dela organov 
delavske kontrole le storili korak naprej. Ne sicer v vsebinskem smi
slu, pa vendarle korak naprej: dosegli smo, da je postala delavska 
kontrola enakopravna ostalim samoupravnim organom. In tudi to je 
veliko. Z doseženim pa ne smemo biti zadovoljni, posebej še zato ne, 
ker so vsebinske pomanjkljivosti dela organov samoupravne delavske 
kontrole še velike. Več je vzrokov, zakaj delavske kontrole še niso 
prijele za delo, eden od njih je tudi malomaren odnos osnovnih orga
nizacij ZK In sindikata do njihovega dela. Sicer pa nam je več o mestu, 
vlogi In delu organov delavske kontrole povedal predsednik komisije 
za samoupravljanje pri Občinskem svetu ZSS Tone Erjavec. 

NT: Kaikšno je dan̂  
mesto In vloga samo
upravne delavske kontro
le v kolektivih celjske ob
čine? 

T. Erjavec: »Dejal bi, da 
Je vloga in mesto samo
upravne delavske kontro
le v organizacijah združe
nega dela celjske občine 
formalno-pravno in orga
nizacijsko utrjena. Organi 
delavske kontrole so po
stali enakopravni vsem 
ostalim samoupravnim or
ganom, kar je po mojem 
mnenju bistvena ugotovi
tev. Na tem področju 
smo torej dosegli določen 
napredek, sedaj pa se 
nam odpirajo nove nalo
ge in nove zahteve. Tako 
moramo čimprej proučiti 
vlogo in mesto organov 

samoupravne delavske 
kontrole v dislociranih 
obratih, ki glede na or
gane delavske kontrole v 
temeljnih organizacijah 

adruženega dela še moč
no šepa.« 

NT: Kako delavci preko 
organov delavske kontro
le uresničujejo svojo pra
vico na razporejanje in 
delitev dohodka ter oseb
nih prejemkov? 

T. Erjavec: »2e ko smo 
se pogovarjali o progra-
rnih dela organov delav
ske kontrole, smo poseb
no pozornost posvetili 
vprašanju delitve in raz
porejanja dohodka, člane 
organov delavske kontro
le smo opozorili na obli
kovanje meril za jazpore-
janje in delitev dohodka 
ter osebnih dohodkov, 
jim celo ponudili vzorčne 
obrazce, ki so omogočali 
vpogled v celotno delitev 
dohodka. Praksa pa je ob 
vsem tem pokazala, da 
se samoupravna delavska 
kontrola še premalo uve
ljavlja na tem področju. 
Iz razgovorov z nekateri
mi člam posameznih od
borov ali komisij delav
ske kontrole je bilo rais-
brati, da se interes delav
ca začne ift konča pri ti
stem delu dohodka, ki je 
namenjen njemu same
mu, in da vse premalo 
delavec odloča o. sred
stvih, ki so namenjena 
razširjena reprodukoijii. In 
prav pri vzi>odbujanou in
teresa in vpliva delavcev 
do razporeditve in delit
ve celotnega dohodka, bi 
morala odigrati večjo vlo
go samoupravna delavska 
kontrola. Morda tako, da 
bd odi»rala, v2!podbujaila 
ali usmerjala razprave o 
vprašanjih delitve dohod
ka. To področje je zelo 
široko in zahtevno za ra
zumevanje, pa vendar ze
lo pomembno za odloča
nje delavcev v združenem 
delu. Zato morajo tudi 
organi delavske kontrole 
storiti več. 

NT: Katere so bistvene 
pomanjkljivosti pri delu 
organov delavske kontro
le? 

T. Erjavec: »Pomanj
kljivosti so predvsem vse
binskega značaja, saj sem 
že uvodoma dejal, da je 
mesto delavske kontrole 
formalno-pravno in orga
nizacijsko že utrjeno. Na
štel bi le tri hibe, ki se 
pojavljajo pri njenem 
delu: 

— vsi organi delavske 
kontrole še nimajo pro
gramov svojega dela, 

— v delu teh organov 
sta premalo prisotni par
tijska in sindikalna orga
nizacija, 

— tretja pomanjkljivost 
pa je ta, da tudi strokov
ne službe premalo poma
gajo članom delavske kon
trole. Tako ostajajo osam
ljeni pri svojem delu in 
le v redkih primerih do
segajo zadovoljive rezul
tate.« 

DAMJANA STAMEJČIČ 

ODNOSI! 
d r v . . . Te probleme bo 
potrebno razreševati z 
vso družbenopolitično od
govornostjo. 

Samoupravne interesne 
skupnosti, tako tiste, fci 
se vfcljučujeijo v naš skup
ščinski sistem, kot tudi 
ostale, so svoje akcdije do
bro " zastavile, čeprav se 
kaže določena nekoordini
ranost dela med njimi. 
Splošne delegacije, ki po
šiljajo predstavnike v 
skupščine interesnih skup
nosti, morajo sedaj zelo 
pogosto zasedata, kajti sa-
moupra-me interesne skup
nosti se premalo koordi
nirano odločajo za seje 
skupščin. Odločajo se 
praktično vsaka zase in 
zato sem prepričan, da 
bodo novo ustanovljene 
skupne službe samouprav
nih interesnih skujihosti 
nekaka možnost konkret
ne koordinacije njihovega 
dela.« 

NT: Kako krepite na 
področju družbenopolitič
ne skupnosti izvirno vlo
go krajevne skupnosti, 
oziroma vlogo, ki jo kra
jevni skupnosti daje usta
va? 

F. Jelen: »Smo sredi po
ti na področju planiranja 
srednjeročnega raz\'Oja 
krajevne skupnosti. Do
segli smo izredno dobre 
uspehe na področju zago
tavljanja sredstev za delo 
krajevnih skupnosti. Oi'-
ganizacije združenega de
la na območju naše ob-
&ne so se z družbenim 
dogovorom obvezale, da v 
krajevno skupnost, odko
der je delavec, prispevajo 
po 250 novih dinarjev. Z 
lanskim referendumom 
smo za vsako krajevno 

skupnost zagotoviild petde
set starih mihijonov, prav 
tako pa smo iz proračun-
s(kih sredstev zagotovMi za 
vse krajevne skupnosti 
določen delež. S tem je 
dana vendarle določena 
materialna osnova, ki je 
brez dvoma eden izmed 
pomembnih pogojev, da 
lahko krajevna samoupra
va zaživi m da lahko kra
jevna skupnost načrtuje 
svoj razvoj v okviru mož
nosti. In ne nazadnje tudd 
to, da s tem solidarnost
nim prelivanjem sredstev 
zagotavljamo enakomer
nejši raajvoj krajevnih 
skupnosti, ki jih danes še 
delimo v tri kategorije, 
glede razvitosti. Mislim 
pa, da bomo morali vse 
prizadevanje v prihodnje 
usmeriti v to, da teh ka
tegorij ne bomo več pri
znavali, saj pomenijo ne
kakšne kategorije tudi so
cialno razlikovanje med 
njihovimi občani. 

Na koncu lahko rečem 
le še to, da ima uveljav
ljanje družbenoekonom
skega položaja delovnih 
ljudi in občanov žalske 
občine izredno pozitivno 
rast, da so na tem pK>d-
ročju doseženi začetni re
zultati, saj povsod naleti
mo na dobro razumeva
nje delovnih ljudi in ob
čanov. Reči pa moram tu
di to, da še obstoja pre
cej nestrpnc»ti in lokali-
stičnih interesov, vse to 
pa izvira še iz preteklo
sti. Dobri rezultati pa nas 
vzpodbujajo še v naprej, 
da bomo lahko na tem 
področju še bolj uspešni.« 

JANEZ VEDENIK 

TOMAŽINČKOVA DOMAČIJA 

LEVSTIKOVO 
GADJE GNEZDO 

..i^.^.^. —^ ^ - -

Ljudje Krajevne skup
nosti Andraž nad Polzelo, 
kjer se odvija skozi ves 
ta teden bogat program v 
okviru letošnjega občin
skega praznika občine Ža
lec, bi lahko šteli pesni
ka, pisatelja in prevajalca 
Vladimira Levstika za 
svojega rojaka, dasiravno 
je bil rojen v učiteljski 
družini v Smihelu nad 
Mozirjem. 

Komaj leto star se je 
skupaj s svojimi starši 
preselili spomiladi 1887 k 
Andražu, kamor je bilnje-
go^ oče imenovan za pr
vega učitelja na komaj 
ustanovljeno osnovno šo
lo. Tu, v iddtličnem kraju 
pod Oljko goro je preži
vel mlada Oiril, kaJcor mu 
je bilo sprva ime in se je 
šele iKfflneje kot mlade
nič predmenoval v Vladi
mira, svoje otroštvo, na
kar se je vpdsal kot prvi 
andraškd šolar v takratno 

celjsko nemško-slovensiko 
gimnazijo. 

Literarno se je začel 
udejstvovati že zmlada in 
je kot študent prepotoval 
domala vso Evropo. Bil 
je odločen Slovenec in ve
lik patriot. Po intemaolui 
v Mittergrabnu, kamor 
ga je kot političnega 
osumljenca leta 1915 in
ternirala proslula avstr^-
ska oblast, se je vrnil po 
dsveih. letih trpljenja in za
ničevanja ves oslabel in 
bolehen v svojo ljubljeno 
Savinjsko dolino k sivoji 
sestri Veri, ki je tedaj 
učiteljevala na osaiovni 
šoli v Taboru. Od tu je 
velikofkrat potoval v ne 
tako oddaljeni Andraž,. 
kjer je ob svojih prija
teljih In 2inancih iz otroš
kih let obujal spomine na 
mlade dni. 

Ob takih prilikah je zla
sti v poletni prdipeki kaj 
rad posedal pod krošnjo 
orjaške Jelovškove liipe, ki 

so jo baje presebli pred 
stoletni na Topolovcu Tur
ki. Tu, v bližini, je stala 
in še danes stoji, Toma-
žičnikova samina, v ka
teri je s svojimi sinovi 
kmetovala in gospodarila 
odločna, robata in neko
liko čudaška ovdovela 
kmetaca Kastelka. Do svo
jih sinov je bila izredno 
stroga in oblastna, o če
mer vedo starejši ljudje 
še dandana^jd povedati 
zanimive reči. Redko jtfh 
je klicala po imenih, mar
več jih je redno osilav-
Ijala s hudiči (Levtstik jdh 
je prekrstil v gade), 

Levstik je naSei v svo
jem slovitem pripoved
nem delu Gadje gneoxio, 
ki ga je po drugfi vojni 
posrečeno dramatiziral po
kojni knjdževnilk Herbert 
Grun, seveda le motiiv za 
liiteramo obdelavo izred
ne kmečke žene v An
dražu. 

DRAGO PREDAN 

pa se sliš... pa se sliš... pa se sliš... 
.. .Na pokrajinskem po

svetu o ^obrambnih pri
pravah v Dobrni je Matjaž 
Natek, ravnatelj osnovne 
šole Ivan Rock-Biba Šoš
tanj, ko je govoril o ne
ustreznosti učnih načrtov, 
dejal tudi tole: »V učnem 
načrtu za 7. razred osnov
ne šole, na primer^ imamo 
70 šolskih ur zgodovine, 
od teh 12 ur poučujemo 
učence o Napoleonovih 
bitkah, 6 ur zgodovino 
NOB, o obrambnih pri
pravah pa sploh ne govo
rimo.« 

. . . V referatu na seji 
občinske konference ZK v 
ponedeljek je Stane Seni-
čar opozoril, da nismo do
volj organizirani, da od
govorimo tudi na takšne 
diverzije kot na primer: 
organi bodo delali, kot jaz 
rečem (pomočnik direk
torja IZLETNIK)^ ali, da 
raziščemo vzroke zakaj 
dijaki nekega razreda na 

celjski gimnaziji nočejo 
napisati na transparent: 
Živela ZKJ! 

. . . Z razumevanjem po
ročil, ekspertiz in analiz 
nimamo težav .samo novi
narji, ampak se je z nji
mi srečal tudi sam pred
sednik CK ZKS France 
Popit, ko je ob zadnjem 
obisku v šentjurski občini 
poslušal poročilo o po
tresni situaciji po letu dni. 
»Nič ne razumem, povejte 
bolj po domače, koliko 
denarja ste dobili in ko
liko vam ga še manjka,« 
je dejal, ko so ga občinski 
možje na zapleten način 
seznanili s stopnjami pris
pevkov^ plačevanjem, pre
mostitvenimi krediti, itd. 

. . . Predsednik skupščine 
občine Laško Rudi Gro
sar veliko da na ljudske 
izreke in celo vraže. Ko 

. je na slavnostni seji v 
čast občinskega praznika 
po nesreči šla v črepinje 

čudovita vaza, darilo ob
činske skupščine Vrbovec, 
je predsednik Rudi Gro
sar zadevo pogladil z 
navedbo slovenskega izre
ka, da črepinje prinašajo 
srečo... Kako bi ne bil 
vražjeveren, če pa je zve
čer pobratimom iz občine 
Vrbovec lahko ponovno 
zagototnl, kako so črepinje 
prinesle srečo, saj vso ne
deljo, ko je bilo slavje v 
Rečici, ni deževalo, v po
nedeljek pa je celo pred 
očmi gostov iz pobratim-
skih občin Savinja preplav
ljala bregove. 

. . . Pravijo, da je »srbski 
pasulj« boljši, če je v 
njem tudi nekaj koščkov 
mesa. To gurmansko mo
drost pa so vzeli preveč 
dobesedno v konjiškem go
stišču .lelen, kjer so (ci
tiramo poročilo občinskega 
sanitarnega inšpektorja) 
prodajali »srbski pasulj« 
— s črvi! 



LAŠKO 

SVEČANOSTI 
IN KUL TURA 
Pravkar minulo praznovanje občinskga praznika, ki je 

bilo združeno z osrednjimi prireditvami ob 30. obletnici 
osvoboditve, no vzrokov za proslavljanje bi še lahko našteli, 
prinaša tvdi določene izkušnje in spoznanja. 

Prvo spoznanje, ki ob taki priložnosti mora kot seme 
pasti na prava tla, je spoznanje o tem, koliko je vredno 
vlagati ne samo v strogo strokovne profile, marveč da ka
drovska politika ne more mimo tudi drugih potreb v ko
lektivu, v krajevni skupnosti^ v občini kot celoti. Interesi 
občanov so silno razvejani, raznolični, zelo pestra je tudi 
paleta družbenih potreb. Za izvršitev takih interesov pa niso 
strokovnjaki in ljubitelji za vsakim vogalom. 

Glasbenike ne potrebujemo samo za pouk v šolah, za po 
uk v glasbenih šolah. Potrebujejo jih pevski zbori, potrebu
jejo glasbe, instrumentalni sestavi. Brez glasbe, brez petja, 
kar je razumljivo^ pa ni proslava dobra, m svečanost zares 
svečana. Pevskega zbora živih ljudi ne zamenja gramofonska 
plošča, magnetofonski trak. Potrebujemo seveda tudi ljudi, 
ki mojstrsko obvladajo govorjeno besedo, pa naj gre za 
spretnost povezovanja točk kulturnega sporeda ali za reci
tal, s kakršnim so v nedeljo presenetili mladi na proslavi 
v Rečici. Inženir, tehnik, tajnica, knjigovodkinja^ tekstilna 
delavka in kdo ve kakšni so vse poklici, ki dajejo določene 
materialne vrednosti, toda če ti ljudje znajo peti, recitirati, 
če znajo iz množice avtorjev sestaviti recital, če obvladajo 
inštrumente^ imajo takšni delovni ljudje dvojno vrednost, 
zlasti če so pri svojem »konjičku« s srcefn in to je vselej po
sebnega pomena tudi za družbo, za okolje, v katerem delu
jejo, j 

Te dni se v laški občim navdušujejo vsi, ki so bili nav
zoči na prireditvah, češ bilo je lepo, bilo je nad pričakovanji.-
Uspel je koncert pevskega zbora^ uspela prireditev v Rečici,. 
skratka — odlično. 

Toda čez čas bomo sedeli kje na seji in odločali. Je ta 
in ta potreben štipendije, je prav, da izdvojimo sredstva za 
glasbila^ uredimo to in ono za ljudi, ki ne samo da ures
ničujejo svoja nagnjenja, marveč bogatijo s svojim delom' 
tudi svoje okolje, nas vse. 

J. KRAšOVECl 

S P O L I C ŠTUDIJSKE KNJIŽNICE 
Doderer K.: Klaslične otroške in mladinske knjige. LJubljana 
1974. S. 38711/3. 
Jež V.: Učinkovitost infoiinlranja. Ljubljana 1974. S. 32185/5. 
IJOII B . : Prva slovenska artilerlj.ska brigrada. Ljubljana 1975. S. 
28295/23/1. 
Ambrožič L.: C ^ a r j e v a brigada. Ljubljana 1975. S. 282,95/9. 
Vari B.: Notranje bolezni. 4. popr. in dop. Izd. Ljubljana 1974. 
S. 43284. 
Zomik N.: Pitagorov izrek. Ljubljana 197o. S. 43279/3. 
Kambič V.; Otorlnularingologija za medicincc, stomatologe ln 
zdravnike splošne medicine. Ljubljana 1975. S. 43276. 
Novak M.: Organizacija rada u socijalizmu. 4. izd. Ziijrreb 1974. 
S. 43272. 
Velika ilustrirana povijest svijeta. I. Rijeka. 1974. S. II 6»59. 
Kuzmin F.: Medrepubliške blagovne menjave kot faktor razvoja 
razvitejših oziroma manj razvitih republll?. Ljubliana 1973. S. 
U fi941. 
Meduuarodoc konvencije i sporazumi SFR Jugoslavije o soc[,ial-
nom osiguranju. I. II . Beograd 1972. S. II . 6947. 

Minuli teden je predsednik celjske občinske skup ščine Jože Marolt izročil mladinskemu mešanemu 
pevskemu zboru odlikovanje predsednika republike Josipa Broza Tita — red za zasluge za narod 
s srebrnimi žarki. Ob podelitvi tega visokega odlikovanja je poudaril pomembnost in vlogo mladin
skega mešanega pevskega zbora celjske gimnazije, ki ohranja ter razvija in krepi tradicijo pevske 
kulture, ki je prisotna v vseh tridesetih letih tega pevskega zbora. Njegovi uspehi v tujini in doma, 
predvsem na mladinskem pevskem festivalu v Celju potrjujejo vse tiste napore in vlaganja v 
kakovostno pot mladih pevcev, ki s pesmijo na ustih in v srcu gradijo krepke mostove človeške 
humanosti in povezovanja med narodi. Na sliki: Jože Marolt pred odlikovanimi pevci. 

Foto: D. MEDVED 

Adi Arzenšek 

Monografija iz Švice 
Galerija Arben Art iz Zue-

richa je letos izdala zanimi
vo monografijo o gravurah 
našega likovnika Adija Arzen-
ška. Drobna, a bogato oprem
ljena knjiga je izšla v tisoč 
izvodih, od tega je sto ošte
vilčenih in imajo originalne 
grafike, oziroma jedkanice. 
Monografija je tiskana v 
nemškem in angleškem jezi
ku, likovni del pa predstav
lja res mojstrsko iaveden 
tisk gravur in jedkanic na 
umetniškem papirju. Predgo
vor k monografiji sta napi
sala Erika Sundin-Wyss in 
Hans Neuburg. 

V predgovoru ugotavljata, 
da Adijev nerealni svet li
kovnega izražanja pomeni ne
kaj posebnega, nekaj, »kar 
svet še ni videl«. Poglabljata 

se v njegov mišljenjski svet, 
v njegovo vizijo vseh podob, 
ki jih je realiziral v gravu
rah, v tej izredno zahtevni h-
kovni tehniki. »Kot sanje so 
njegove upodobitve, kot sa
nje, ki pa niso take?' daleč od 
resničnosti in od katere be
žimo, toda noben b ^ ni v 
človeškem življenju dokon
čen« — tako nekako ugotav
ljata avtorja predgovorov. To 
ni nič nenavadnega. Kdor po
zna likovne ustvarjalnosti Adi. 
ja Arzenška, ve, da se likov
nik nenehno spopada z ne
katerimi stalno FK>navljajoči-
mi se motivi, vendar ne v li
kovnem smislu, temveč v ide
ji, v hotenju prezentirati sti
sko ali pa razmah tistega 
nadrealističnega videnja sve
ta, življenja, problemov. Za

to je Adijevo slikarstvo kljub 
vsem navideznim statično
stim vendarle angažirano. 
Kljub navidezni likovni umir
jenosti, domišljenim kret
njam in potezam, preračim-
Ijivi tehniki graverstva, pri-
dihnjeni preciznosti majhne
ga in miniaturnega, kar ne
dvomno zanje več uspehov 
v Švici kot kje diTigje. Zato 
je Adijevo slikarstvo tudi do
živelo tak uspeh ravno zu
naj naših meja, ker je za 
kulturni prostor Švice postal 
že eksotičen. Temu velja tudi 
naklonjenost galerije Arben 
Art, da je izdala njegovo 
monografijo, kakršno sd žal 
malokdo lahko privošči pri 
nas. Brez izdatne podpore 
m.ecenov pač ne gre. 

Letošnjo jesen bo Adi Ar

zenšek razstavljal v Ameriki 
in Kanadi, istočasno pa bo 
prišel s svojo veliko razsta 
vo po Nemčiji. Organizira jo 
nemška banka. Na dan otvo 
ritve v Hamburgu bo naen^ 
krat razstava v osmih ban
kah, potem pa bo razstava t 
enem letu prepotovala vs€ 
podružnice takoimenovane 
Deutsche Bank. Adija Arzen
ška torej ne bomo videli vse 
leto na nobeni razstavi do
ma. N j ^ o v a zadnja samo
stojna razstava pri nas je bi
la lansko leto v Rogaški Sla
tini, Skoda je, pa tudi ni 
prav, da ga ob takšni publi-
citeti in razstavTiih uspehih 
v tujini tako malo poznamo 
prav doma. 

DRAGO MEDVED 

NOVO NA 
KNJIŽNEM 

TRGU 
Izšle so Novakove nove 

ljubezenske zgodbe: »DE
KLE, PODAJ M I ROKO«, 
»SPOMINI« in »SONČNA 
JESEN V ROGAŠKI SLA
T I N I « . 

Prejšnje zgodbe istega 
avtorja: »POROKA V 
ZDRAVILIŠČU«, »USODA 
IDEALISTA«, »ŠVEDINJA 
SELMA«, » K L I C GORA« 
itd., so že razprodane. 

V vsak d o m 
N O V I 

T E D N I K 

MLADI 
HARMONI

KARJI 
VINSKE 
GORICE 

Ob zaključku letošnje
ga šolskega leta so učenci 
osnovne šole v Vinski go
ri priredili uspešno pro
slavo. Sicer to ne bi bilo 
nič izjemnega, če ne bi a 
tej proslavi nastopil tudi 
harmonikarski orkester te 
šole, ki ima samo štiri 
razrede ( ! ) , vodi pa ga 
Edo Tratnik. Kdor jih je 
poslušali pravi, da so za
igrali izredno prisrčno in 
da bi jih še in še poslu
šali. So pa po svoje pra
va zanimivost, ki bi jo 
težko našU tudd v večjem 
kraju. 

Foto: LOJZE OJSTERSEK 



UKV 88,9 - VELENJE 
Pred desetletji si je Velenje utrlo mesto na zemljepisno karto, pred leti prek 
Gorenja v svet, tokrat v eter — kdaj na zaslon? 

»v sredo, 2. julija ob 
15.30 uri naravnajte naš ra
dijski sprejemnik na UKV 
dolžino 88,9. Slišali boste 
prvo oddajo Radia Velenje« 
so vabili kolegi iz šaleške 
doline svoje občane z leta
ki. Žal bralcem ne moremo 
posredovati ocene prve ra
dijske besede, ki je šla v 
eter neposredno iz Velenja. 
V trenutku, ko je Radio Ve
lenje začel s svojo oddajo, 
smo ravnokar tiskali naš čas
nik. Bili pa smo nekaj dni 
prej na otvoritvi velenjskega 
študija. Direktor Centra za 
informiranje, propagando in 
založništvo Ljuban Naraks, ki 
je v navzočnosti predstavni
kov družbenopolitičnega živ

ljenja Velenja in javnih sred
stev obveščanja izročil studio 
svojemu namenu, je orisal 
ustanovitev in usposabljanje 
radijske postaje. Iz osrednje 
radijske hiše so bili Janez 
Vipotnik, Marjan Javornik in 
Peter Mori soustvarjalci od 
samega začetka, tehnično po
moč sta nudila Božidar Vi-
lar in Miran Hvala, Ajda Les-
jak in Božo Petek pa sta 
se potrudila, da bodo napo
vedovalci pisane sestavke le
po brali. Arhitekt Matija Su-
hadolc je tehnične in aku
stične zahteve funkcionalno 
in estetsko rešil ter izdelal 
projekt za adaptacijo prosto
rov v stolpnici na šaleški 18, 
ki so jih pred leti uporab

ljali za pralnice in sušilnice. 
Stanovanjsko podjetje iz 

Velenja je obnovilo te pro
store skupaj z mariborskim 
podjetjem za izdelavo podov 
Zarja, posebno skrbno pa 
so se prevzetega dela lotili 
delavci Opreme iz Celja, ki 
so izdelali in montirali lese
ne akustične obloge, vrata 
in okna. Električne instala
cije so delo RŠC, antenski 
drog pa so naredili v elek-
trostrojnih obratih REK, so
deloval pa je tudi Elektro-
signal iz Celja. Aparaturo so 
uvozili s pomočjo G. m. b. h. 
GORENJE Miinchen. 

Iz velenjskega studia po
šiljajo zdaj govorjeno bese
do na oddajnik na Urši j i go

ri, ta pa jo posreduje do na
ših radijskih sprejemnikov 
in če ga bomo prav narav
nali, ga bodo slišali tudi v 
Brežicah. Oddajali bodo v 
začetku le dvakrat tedensko, 
sicer pa bodo poslušalce ob
veščali o lokalnih dogodkih 
in omogočili samoupravljal-
cem, obveščati druge o svo
jih mnenjih, predlogih, sta
liščih, izkušnjah ter kritič
nih pripombah. Razvijati pa 
nameravajo tudi glasbeni, 
vzgojni in ekonomski pro
gram, omejen na lokalno 
družbeno potrebo. In kot je 
že v navadi, ho vsakokrat 
v oddaji najprej: Radio Ve
lenje, lepo pozdravljeni . . . ! 

Pogled na del Velenja 

POLZELA 

v nedeljo je bil na Pol
zeli zaključen teden kul
ture in športa »Polzela 
75«, ki je bil od 22. do 29. 
t. m.. Uvod v praznovanje 
je bilo gostovanje mari
borskega gledališča z dra
mo Umor na meji, ki ga 
je občinstvo sprejelo iz
redno toplo. Veliko zani
manja je vzbudila tudi 
razstava slik učencev os
novnih šol žalske občine. 
N a njej smo lahko videli 
številna dela, ki kažejo da 
je med našimi najmlajšimi 
nekaj talentov, ki nam bo
do, če bodo negovani, lah
ko v ponos. Enako zani
miva je bila tudi razstava 
cvetja in ročnih del, ki jo 
je organiziralo Hortikul-
turno društvo Polzela. V 
lepem cvetju in številnih 
ročnih delih je izražena 
ljubezen, vztrajnost in od
rekanje, ki je ne more da
jati vsak. Seveda je bilo 
zadoščeno tudi ljubiteljem 
športa. Skoraj vsak dan 
so si lahko ogledali kakš
no športno tekmovanje. 
Kakih 150 krajanov se je 
udeležilo akcije »vsi na 
kolo za zdravo telo«. 

Teden kulture in športa so na Polzeli zafcljučUi z akademijo sekcij TVD Partezain Polzela. 

Seveda tudi krajevna 
skupnost Polzela ni stala 
ob strani. V začetku tedna 
je bila tudi slavnostna ot
voritev javne razsvetljave 
v centru Polzele. S tem je 
dobil kraj pKJvsem nov, 
predvsem prijazaiejši vi
dez. Krajevna skupnost je 
za dela odštela 300.000 di
narjev. 

Za zaključek tedna »Pol
zela 75« je bila v nedeljo 

telovadna akademija. V 
prvem delu so vsem, ki 
imajo pri razvoju in de
javnosti TVD Partizana na 
Polzeli kakršnekoli veli
ke zasluge, podelili prizna
nja in plakete. Sledil je 
eno uro in pol dolg pro
gram na katerem so posa
mezne vrste gledalcem F K J -
kazale, kaj so se že nauči
le. 

Teden kulture in športa 

na Polzeli je torej uspel. 
N a njem je sodelovalo ka
kih 500 občanov, priznanje 
pa je treba dati tudi orga
nizatorjem. Praznovanje 
Polzele, ki se je zaključilo 
v nedeljo s tem tednom, 
prerašča v praznovanje 
občinskega praznika obči
ne 2alec. 

TONE TAVČAR 

D O G O D K I 
Z R V S : J U G O S L O V A N S K O 
SREČANJE T O K R A T 
N A HRVAŠKEM 

Od 2. do 4. julija bo na Hrvatskem peto tradicio
nalno srečanje rezervnih vojaških starešin Jugoslavije 
»Bratstvo in enotnost 1975«. Med 1200 rezervnimi sta
rešinami iz drugih republik in pokrajin bo tudi 300 
udeležencev iz Slovenije, medtem ko bodo hrvatske 
osnovne organizacije ZRVS poslale na srečanje še 1700 
svojih članov. Slovenski gostje, razdeljeni v tri sku
pine, bodo prvega dne gostje rezervnih starešin v 
Hrvatskem Zagorju, Liki in' Istri, tako da si bodo 
ogledali dobršen del te naše bratske republike. Dru
gega dne zve^čer bo za vse udeležence srečanja slav
nostni koncert v znani dvorani »Vatroslav Lisinski«, 
na dan borca pa bodo gostje iz vse Jugoslavije naj
prej obiskali Gornjo Stubico, si tam ogledali spome
nik Matiji Gubcu ter muzej kmečkih uporov na ozem
lju Jugoslavije, potem pa bodo odpotovali naprej v 
Kumrovec, kjer se bo z veliko slovesnostjo, na kateri 
bo predvidoma govoril predsednika sabora SR Hrvat
ske Jakov Biaževič, letošnje srečanje rezervnih voja
ških starešin Jugoslavije - sklenilo. Prihodnje leto bo 
gostitelj tega srečanja SR črna gora. 

M. U. 

D R A M L J E : R A Z S T A V A O B 
K O N C U ŠOLSKEGA L E T A 

Učenci Oisnovne šole Dramlje so ob koncu šol
skega leta priredili razstavo svojih izdelkov. Razstava 
je bila primerno pripravljena. Prevladovah so izdelki 
tehničnega in likovnega pouka. Pozornost m êd obi
skovalci razstave je vzbujala maketa Dramel; no 
pravkar sprejetem urbanističnem načrtu. -ik 

' ^^STRELA' ' ' 
Smrt zaradi strele je v naših gorah razmeroma po

gosta. Planinci včasih nehote zaidemo v vplivno območje 
električnega polja. Lasje srše pokonci, na konceh pra
sketajo plavkaste iskrice, po obrazu nas ščemi, iz konic 
na cepinu gori »Elijev ogenj«. Naše telo v suhem stanju 
slabo prevaja električni tok, guma na podplatih prevad-
nost še poslabša. Prepoteni ah premočeni v nalivu pa 
se komaj še razlikujemo o žice. če se v takem stanju 
znajdemo v območju, kjer je zrak že do konca jonlziran, 
postanemo proti svoji volji stikalo, ki sproži spraznitev 
in obenem tudi žrtev. Najbolj nevarne so izpostavljene 
konice gorskih vrhov, medtem ko je njihova okolica 
razmeroma .varna, vsaj kar zadeva neposredno strelo. 
Isto bi lahko rekli za zajede in votline. Te so vedno ne
koliko bolj vlažne in električno prevodne kot okolica. 
Če v bližini udari strela, se navadno po teh poteh riiz-
prše. posamezne veje električnega toka. 

Precej manj nesreč bi bilo, če bi ljudje vedeli, kako 
in kdaj nas lahko strela prizadene. Najprej je tu ne
posreden udar, ki je vseelj usoden, če smo zelo blizu, 
se zaradi velikih tokov inducirajo' močni tokovi tudi 
v našem telesu. Posledice so zaradi izredne bližine sko
raj enake neposrednemu udaru, še največ imamo v 
gorah opravka z električnimi tokovi, ki se od kraja, 
kamor je udarila strela, širijo na vse strani in tavajo 
po zemlji, dokler ne usahnejo. V posebno neugodnih 
pogojih, ko je telo potno in mokro, so posledice skoraj 
vedno usodne. 

Kaj naj storimo, da ne bi imeli težav s strelo? če 
vreme slabo kaže, če se bliska in grmi, ne hodimo na 
vrhove in izpostavljene grebene. V juliju in avgustu 
začenjajmo turo zgodaj, da smo pred poldnem že v 
koči ali dolini, če nas neurje ujame tam, kjer ne bi 
smeli biti, sestopimo takoj proč od izpostavljenih točk, 
vrhov, osamljenih dreveis, glav na grebenu. Poiščimo 
skalnat pomol ah rahlo .izboklino ob bližnji izraziti 
vzpetini, vendar nekaj metrov od vseh navpičnih sten 
v bližini. Višina skal nad nami naj bo najmanj petkrat 
večja od višine čepečega človeka. Za vsako ceno bodimo 
vsaj 20 m pod vršnjimi ali grebenskimi konicami, po 
možnosti na suhi skali, kjer ni alg, korenin in vlage. 
Odlično je melišče, jame in rovi so nevarni, če niso 
veliki in visoki. V majhnih jamah in pod previsi se po 
krivici počutimo varne. Podobno je čepenje v jarkih 
ah vdolbini, če nismo oddaljeni od robov najmanj dva 
metra. Iskra preskoči z roba natanko v nas in preko 
drugega roba nadaljuje svojo pot. Najbolje je čepeti, 
stopala tiščimo tesno skupaj, kolena tik p>od brado. 
Ce stojimo v steni, se ne naslanjajmo z roko, ramo ali 
s čelom. Električno se osamimo od zemlje tako, da .»<j-
demo na zvito vrv, preganjeno pelerino, gumiran dežni 
plašč. . . Torej ne k steni na siiho, temveč od stene 
vsaj 10 m vstran na dež in v čepeči položaj. Bolje je 
biti premočen in. živ, kot suh spečen. 

Mnenje, da kovinski predmeti pri planincih vlečejo 
nase strelo, ne drži. Zato ne mečimo od sebe klinov, 
derez in kladiva, brez katerih nato ne pridemo v dolino. 
Zavoljo kovinskih predmetov je električna nevarnost 
komaj kaj večja, kajti če primerjamo velikost in elek
trično upornost klina in cepina z njegovim lastnikom 
vidimo, da je človek sam sebi dosti bolj napoti, saj je 
tudi dosti večji. Cepina seveda ne dvigajmo s konico 
v zrak. 

Prva pomoč: pri udaru strele oziroma električnih 
isker ponavadi preneha bitje srca in dihanje. Takoj 
pomagamo pjonesrečencu z umetnim dihanjem usta na 
nos m zunanjo masažo srca. Ce udar ni bil direkten, 
obstaja velika možnost za oživitev. Nikdar ne sedimo 
v gručah, temveč vsaj 10 m narazen. CIC 



TEH NAŠIH 
OSEM LET 

Odhaja, brzi proč . . . vedno da
lje . . . Izteka se mojih osem let osnov
ne šole. O, kako hitro je minil ta 
čas! 

Spomnim se dneva, ko me je mati 
prijela za roko in odpeljala v šolo: 
»Vpisala se boš v prvi razred!« Bila 
sem navezana na njo in le nerada sem 
se ločila od nje. Prve dneve sem se 
počutila tujo, nepovabljeno. Bele ste
ne razreda so se mi zdele kot pregrada, 
ki me ne pusti na drugo stran. V to-
varišici sem videlo hudobno bitje, ki 
me je ločilo od mame. Potem so prve 
ure pouka potekle in stekla sem k 
mami, ki me je čakala na hodniku. 
Polagoma sem se privadila sošolcev, 
tovarišev in razreda. Vse mi je po
stajalo vedno bolj domače in počutila 
sem se sproščeno. Minevala so leta. 
Trpala sem učno snov v svojo neumno 
glavo, kolikor je pač šlo. Leta so se 
mi do šestega razreda vlekla. 2elela 
sem si, da čimprej odrastem, da po
stanem neodvisna. Prišel je čas, ko 
sem obiskovala sedmi razred in priče
la sem premišljevati, kje naj nadalju
jem šolanje. Sedaj pa so mi mineva
li dnevi in meseci kot po tekočem 
traku. In sedaj sem se kar naenkrat 
znašla pred pragom življenja. Včasih 
se mi zdi, da je prišlo to prezgodaj. 
Ko premišljujem o tem, da bom kon
čala osemletko, me spreleti zona. Po
tem pa zbogom dobro znani hodniki 
in razredi, nasvidenje tolikokrat pre

hojene stopnice pred šolo. Posloviti 
se bom morala od sošolcev in so
šolk. Pa se počutim v šoli tako doma
če! Pogrešala bom te klopi in stole, 
ogiiljene od nas in dolgčas mi bo po 
sošolcih, s katerimi sem se sicer tudi 
kaj skregala. Saj pravim, še kregati 
se ne bom imela s kom! Prišla bom 
v srednjo šolo, v gimnazijo. Obdajali 
me bodo neznanci in spet se bom 
počutila tujo, kot sem se počutila 
pred osmimi leti, ob vstopu v prvi 
razred. Oh, koliko spominov me veže 
na to našo lepo, dobro, staro šolo! 
Koliko brc sem dobila od sošolcev in 
koliko oni od mene, koliko strahu pred 
učitelji in koliko veselja ob dobrih 
ocenah sem doživela v tej stavbi. Prvič 
sem prestopila prag šole kot punčka, 
zapuščam ga kot dekle. Z nekim stra
hom stopam v nadaljnje življenje. Kdo 
ve, kaj me čaka v prihodnosti? Ali 
me ne bo v srednji šoli vrglo iz tira? 
Upam, da ne. Saj pregovor pravi — 
kjer je volja, tam je pot. 

O, šola! Zapuščam te! Bila si moj 
drugi dom. Osem let sem vsak dan 
pol dneva preživela v tebi. I sedaj . . . 
odhajam.. . za vedno . . . A čas hiti 
naprej . . . Kdo ga more ustaviti?! 

Plovem po obzorju neskončnosti. 
Že izginja otok pod menoj in se iz
gublja v daljavi. In na obzorju se svita 
nov otok. Ne, to je celina! 

Magda Tratnik, 
Zagrad 62, Celje 

BOLSKA ŠLA ČEZ BREG 

P I S M O 

POPAČENA SLOVENŠČINM 
Sem dolgoletni naročnik 

N T in vestno preberem vse, 
kar prinaša. Povdarjam, da 
mi je list zelo všeč, zlasti 
še, ker prinaša razne povesti 
in zapise, ki so mi še poseb
no pri srcu. Povesti in spo
minske zapise tudi izrezu
jem. Tako sem izrezoval po
vest iz domačih hribov, Ci
ganko, katero sem pozneje 
tudi naročil. Izrezujem tudi 
sedanjo povest HCI GROFA 
BLAGAJA, ki jo vsak teden 
nestrpno pričakujem. Zanimiv 
pa je bil tudi prispevek An
tona NOVAOANA »Spomini 
na mladost«. Pri tem zapisu 

pa se moram ustaviti, kajti 
ravno ta zapis je vzrok 
mojega današnjega pisma. 
Kolikor mi je znano, družina 
Novačan izhaja iz Trnovelj 
pri Celju. Avtor omenjenega 
zapisa je torej Slovenec. Za
kaj je torej v njegovem za
pisu »SPOMINI NA MLA-
IX)ST« toliko hrvatskih izra
zov kot npr. sem video, pri-
šao, zaspao, udario itd. Vsa 
ta popačena slovenščina daje 
temu zapisu slabo oceno, da-
si je zelo zanimiv, če pa je 
avtor zapisa pozabil sloven
ščino, bi po mojem vsaj v 
redakciji NT takšne napake 

popravili in jih zapisali v 
pravi slovenščini. 

Mnenja sem, da nisem 
osamljen v tem kar kriti
ziram, ampak da se mi bo 
še kedo pridružil. 

ANTON ARH 
Šentjur pri Celju 

NAŠ PRIPIS: Pa še res je, 
kar pišete. Slovenščina ni 
enostavna zadeva, zlasti pra
vilna. Tako smo nad vašim 
prispevkom morali zavihati 
korektorsko pero, na koncu 
pa vseeno pustili besedo »ke
do«, ki tudi že zdavnaj ni več 
v rabi. Mi nismo zamerili, 
ste vi? 

Prebolčani, ki stanujejo v novih stolpnicah ob Bolski, nasproti pošte in samopostrežne 
trgovine ob vsakem nalivu dobesedno trepetajo, ker se .jim nemalokrat zgodi, da se 
zjutraj zbudijo, v službo pa ne morejo, ker okolico stolpnic zalije voda. Verjetno na.jhuje 
pa je bilo minuli ponedeljek, ko so bili dobesedno odrezani od »kopnega«. Voda, ki Je 

zalila okolico stolpnic je bila namreč visoka več kot pol metra. J. V. 

INGRAD DRUGI 
Kot smo pričakovali, so 

se tudi jubilejne, petindvaj
sete športne igre gradbenih 
delavcev Slovenije končale v 
spopadu med ekipama ljub-" 
Ijanskega Gradisa in celjske
ga Ingrada. Tokrat se je 
športna sreča ^ nasmehnila 
Gradisu, ki je v končni oce
ni prehitel Ingrad za 14 točk. 

Skupni rezultati ekip: 
1. Gradiš, Ljubljana 383, 
2. Ingrad, Celje 369 . . . 16. Ve-
grad, Velenje, 26. Obnova, 
Celje, 29. Splošno gradbeno 
podjetje Rogaška Slatina, 
40. Gradbenik, Ljubno ob 
Savinji, 59. Sigma, Žalec, 
61. Ceste-kanalizacije. Celje, 
70. Gradnja Žalec. 

V celoti je nastopilo 2.600 
Tekmovalcev in tekmovalk iz 
75 delovnih kolektivov. 

Športniki celjskega Ingra
da tokrat niso imeli sreče. 
Spodrsljaja v malem nogo
metu in moškem namiznem 
teni.su sta opravila svoje. Si
cer pa — tudi dmgo mesto 
pove vse. Vsekakor pa to, 
da je treba največkrat za 

zmago tudi nekaj sreče. In 
še nekaj, odličen uspeh celj
skega Ingrada je potrdilo 
trajnega in vestnega dela čla
nov tega kolektiva na šport
nem in rekreacijskem pod
ročju. Visoka kvaliteta tega 
udejstvovanja pa je prišla 
do izraza tudi v tem, da bo
do imeli Celjani na zveznih 
športnih igrah gradbenih de 
lavcev, ki bodo 12. in 13. sep
tembra v Celju, največ ekip 
izmed vseh slovenskih pred
stavnikov. Kar tri: šah in 
kegljanje moški ter namiz
ni tenis ženske. 

V posameznih disciplinah 
so se tekmovalci kolektivov 
uveljavili takole: 

MALI NOGOMET — M a 
SKI: 10. Vegrad, 20. Roga
ška Slatina, 22. Gradbenik, 
Ljubno ob Savinji, 27. In
grad, 37. Obnova. 42. Grad
nja, 48. Sigma. 

ODBOJKA — MOŠKI: 2. In
grad, 10. Rogaška Slatma, 
13. Gradbenik, 21. Obnova, 
23. Vegrad, ŽENSKE: 1. In

grad, 5. Gradbenik, 13. Ve
grad. 

N A M I Z N I TENIS — MO
ŠKI: 19. Ingrad, 32. Vegrad, 
35. Obnova, 38. Rogaška Sla
tina. ŽENSKE: 1. Ingrad. 

KEGLJANJE — MOŠKI: 
1. Ingrad, 4. Obnova, 37. Ve
grad, 44. Rog. Slatina, 48. Sig
ma, 60. Ceste-kanalizacija, 
64. Gradnja. ŽENSKE: 1. In
grad, 8. Vegrad, 26. Obnova. 

BALINANJE: 11. Ingrad, 
23. Obnova. 

STRELJANJE — MOŠKI: 
3. Ingrad, 14. Vegrad, 28. Grad
benik, 33. Sigma, 38. Rog. 
Slatina, 51. Obnova. 54. Grad
nja, 57. Ceste-kanalizacija. 
ŽENSKE: 9. Ingrad, 10. Ve
grad. 

ŠAH: 1. Ingrad, 10. Vegrad, 
24. Rogaška Slatina, 36. Ce
ste-kanalizacija, 37. Obnova. 

Med posamezniki sta naj
boljši uspeh dosegla Dušan 
Vanovšek (Ingrad) v keglja
nju ter Ljuba Podbrežnik, 
prav tako Ingrad, v namiz
nem tenisu Oba sta zmagala. 

MB 

Striček, d»j mi škatUco! (Foto: D. MEDVED) 

CESTNO PODJETJE CELJE 

USPEH NA IGRAH 
Letos so bile 7. športne igre delavcev 

cestnih podjetij Slovenije v Celju v 
organizaciji CP Celje. Prireditev je bila 
v počastitev 30-letnice osvoboditve in 
30-letnice cestne službe v naši repub
liki. 

Osem ekip (Maribor, Kranj, Novo 
mesto. Nova Gorica, Koper, Ljublja
na, republiški šolski center in Celje) 
je nastopilo v osmih panogah. To pa 
ni bilo samo športno srečanje, temveč 
so pripravili tudi ostalo: tako so že 
na sami otvoritvi tekmovanja, ki je 
bilo na stadionu atletsk^a kluba Kla-
divar, podelili zlati in srebrni anak 
Republiškega odbora sindikata delav
cev prometa in zvez Slovenije zasluž
nim sindikalnim delavcem v cestnih 
podjetjih (iz Celja sta to priznanje 
prejela Maks Kolenc in Drago Horva-
tiič), tovariško srečanje članov ZB NOV 
je bilo v Kumrovou, na osrednji pro
slavi T narodnem domu, kjer eo i » -
stopile sekcije celjske Svobode pa BO 

podelili priznanja tistim, ki so v cest
nem podjetju že več kot trideset let 
v službi. Iz Celja je to priznanje prejel 
Ivan Geršak. 

Ob otvoritvi je med drugimi spre
govoril tudi predsednik ObčiTiskega 
sindikalnega sveta Celje Ivan Kramer 
in opozoril med drugim na to, da 
je treba glede na težavnost delavcev v 
cestnih podjetjih še bolj skrbeti za 
njihovo izven delavsko dejavnost,, ki 
se izraža tudi v rekreaciji. 

V športnem delu so se Celjani iz
redno dobro odrezali, saj so bdli v 
skupnem vrstnem redu drugi za Kra
njem, medtem ko so zmagali v odbojki 
in kegljanju ter bili drugi v namiz 
nem tenisu in atletiki. Predvsem pa 
je pomembno to, da se je več kot 400 
delavcev cestnih podjetij Slovenije dva 
dni v Celju dobro počutilo, kar so 
jim vsekakor omogočili prizadevni go
stitelji — dlani celjskega cestnega pod 
je*-ja. 

http://teni.su
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JEZERSKI DEČKI - VODNE VILE 
CELJE, t o r e k , 1 . j u l i j a 1975. Včeraj s m o s e p r o t i večeru v r n i l i iz 

O h r i d a . V t i s i žive v nas še n e u r e j e n i , doživetja, k i j i h bo t r e b a r az l o 
žiti t e m u a l i o n e m u , z l a s t i pa v a m , d r a g i b r a l c i , še v e d n o p o g a n j a j o 
k o r e n i n e v čudovitem O h r i d u , m e d M a k e d o n c i , v j e z e r u , k i s m o ga 
v z l j u b i l i p r v i h i p . 

Ka j na j p o v e m o vožnji na O h r i d ? P r e v o z i t i z a v t o b u s o m takorekoč 
c e l o J u g o s l a v i j o n i šala. To n a j b o l j v e I z l e t n i k o v šofer F r a n c i , k i j e 
na t e m področju g o t o v o h e r o j . Če i m a I z l e t n i k m n o g o takšnih h e r o j e v , 
p o t e m b o iz n j e g a še ka j p o s t a l o . A v t o b u s j e požiral k i l o m e t r e k o t za 
šalo, v n j e m pa n i b i l o n i t i za t r e n u t e k dolgčas. Za t o so b r e z d v o m a 
n a j b o l j p o s k r b e l i košarkaši. O b s t a j a n a d v s e r e s n o vprašanje, a l i j e 
s p l o h k j e v s l o v e n s k i d o m o v i n i še kakšna p e s e m , kj ne b i z d r s e l a 
p r e k o n j i h o v i h u s t . 

V p o p o l d a n s k i h u r a h s m o p r i s p e l i na O h r i d , u t r u j e n i , a v e s e l i in 
p r i p r a v l j e n i na i g r e b r a t s t v a in e n o t n o s t i . Četrtek, 2 6 . j u l i j a 1975. 

OTVORITEV 
Prijazni vodiči in vodič 

ke so nas odpeljali v bliž
nje naselje Mladost, lasi 
počitniške zveze Jugosla
vije. Strpali so nas v vi
kend prikolice, dekleta v 
dom, košarkarji in drugi 
pa so dobili domovinsko 
pravico v nekakšnih hi
šicah. Na naše je že prvi 
dan odpadla velika plo 
šča. Zmagala je strokov 
nost, plošča je bila v naj
krajšem času na svojem 
mestu. 

In že smo se zagnaU 
pod tuše in namakala pre
potena telesa, da bi na 
otvoritev, ki se je bližala 
z dolgimi koraki, prišli 
kolikor toliko urejeni. 

Mestni športni park je 
pričaka) udeležence iger 
nadvse slavnostno. Grla 
mladih Makedoncev so po 
zdravljala posamezne eki
pe in vrag vedii zakaj, 
spet smo bili Slovenci de
ležni največje pozornosti 

»Evo jih, - Janeze, zna 
-e, koji su!« 

Razumljivo, pesem med 
Janezi ni niti za trenutek 
prenehala in da Makedon 
ni le ne bi pozabili, da 
so med njimi Janezi, se 
ie v presledkih oglašala 
tista znana »Janez, Kranj 
ski Janez«, če lahko že 
kar v začetku ocenjujem 
naš vtis na gostitelje, po 
tem nas gotovo niso po
zabili. 

No, otvoritve so podob
ne otvoritvam, govori p o 
dobni govorom.. Tukaj se 
ne bi dlje zadrževal. Ko 
je bilo vsega konec, smo 

se razkropili kot ovce po 
mestecu, ki je, brez pre
tiravanja, biser med bi
seri ix)sejano z minare 
ti in pravoslavnimi cerk
vami, v katerih je mnogo 
prekrasnih fresk, ki mo
rajo zadovoljiti še tako 
zahteTOega ljubitelja kul
turnozgodovinskih zname
nitosti. Kdo še ni slišal 
za cerkev sv. Sofije, za 
Sv. Naum. za mestece pr 
ve slovanske univerze, kri
žišče zgodovine .jn kulture 
z mnogimi arheološkimi 
izkopaninami? V mestecu, 
kjer se križajo razne kul
ture, od bizantinske do 
orientalske, človeku res 
ne more biti dolgčas. 

Zvečer so nam priredili 
zabavni večer in geslo 
Bratstvo in enotnost je za
čelo dobivati svojo realno 
podlago. Ohridčani, Celja
ni, Tuzlanci. Zrenjaninci 
in Vinkovčani, Titograjča-
nov ni bilo, so se preple
tali med seboj kot dar 
pozneje plesalci v zname 
nitem makedonskem kolu 
oro. Saj veste iz križank-
3. vodoravno — makedon 
sko kolo. 

LADJEVJE 
PRIJATELJSTVA 
Ne morem in ne m o 

rem. iz svoje kože, toda 
prvi dan, sprejem in vse, 
kar je sledilo, je bilo naj
lepše. Najbrž nisem po
slednji romantik, sem pa 
le. 

Organizacijski komite 
se je odločil, da vse ude
ležence iger prepelje iz 
'••abora na prizorišče iger 

s čolni. Povedati je t re 
ba, da je bilo v našem 
pristanišču čolničev kot 
peska in prijaznih čolnar
jev na vsakem koraku, ki 
so bili pripravljeni za 
majhno ceno prepeljala 
kogarkoli na korzo v bliž
nji Ohrid. 

Minilo je precej časa, 
preden se je majhno lad
jevje uredilo tako, da je 
bilo pripravljeno odpelja
ti se po jezeru otvoritvi 
naproti. Mirne duše lahko 
rečem, da je bil ta od
hod in sploh vsa vožnja 
nekaj najlepšega, kar sem 
v dneh iger doživel in do
življal v Ohridu. 

Odrinili smo od brega. 
Čolni polni, prepolni mla 
dih. Na kljunih fantje z 
zastavami vseh barv, od 
državne do republiške, 
vmes pa so plapolale rde
če, zelene in kdo bi ve
del, kakšne še. Zastave 
mladosti in prijateljstva. 
Na čelu konvoja je mirno 
in počasi vozil torpedni 
čoln jugoslovanske ljud
ske armade z grbi ude
leženk iger, pravzaprav 
grbi mest. Ob straneh sta 
ladjevje spremljala še 
čolna milice. V velikem 
trikotniku se je veselo, 
ladjevje bratstva in mot
nosti približevalo po j e 
zeru med petjem, vriski 
in čebljanjem pristanišču, 
kjer se je zbrala velika 
množica Ohrldčanov, buč
no pozdravljajoč morske 
deklice in dečke, oprosti
te, jezerske. 

Bil sem na enem prvih 
čolnov in pogled na floto 
mi bo ža vedno ostal v 
spominu. 

Na otvoritvi še nihče ni mislil na to, da bodo igre bratstva in enotnosti igre za
grizene borbe in velikih naporov.. 

Tako so minevali dnevi. 
V naši skupini, bilo nas 
je 54, so bili zastopani ko
šarkarji, rokometaši, at
leti, plavalci in strelci. 
Vsako mesto je igralo 
med seboj in skupek točk 
je odločal o končnem, re
zultatu. Kljub nekaterim 
izredno dobrim reztilta-
tom, smo bili na zadnjem, 
petem mestu . . . 

Kot vedno, so se tudi 
tukaj pripetile stvaii, 
vr l ine tega zapisa. Ekipa 
za maraton, seveda ne či
sto prsjvi, je imela le ene
ga člana, to pa je bilo 
premalo, prevladalo je to
rej geslo: važno je sode
lovati. Na pomoč sta pri
skočila Dani in Korl. 
Glavnemu favoritu zaradi 
glasnosti ostalih dveh nih
če ni prisojal pomembno
sti Ln tako je ostal v 
ozadju. Ko so startali, so 
ostali držali v »šahu« 
predvsem naša dva juna
ka, ki milo rečeno, sko
rajda pojma nista imela 
o maratonu, favorit pa je 
tekel po svoje naprej. Ker 
je bilo dobre volje na 
pretek, sta se oba junaka 

med tekmo veselo pogo
varjala in vzpodbujala 
drug drugega. Požela sta 
obilico smeha, ohrabrujo
čih vzklikov, na cHj pa 
sta seveda prišla zadnja. 
Važno je sodelovati. 

Ko smo nekaj pozneje 
spremljaU v čolnih naša 
dekleta in fante v plava
nju na dva kilometra. Bil 
sem v čolnu, ki je »bod
ril« plavalko Rado Panič. 
Ugotavlja.li smo, da gre 
ta zadeva od sile počasi 
in prav zato se je uprav
nik celjskega mladinskega 
kluba Dani Majcen odlo
čil, da po svoje spremlja 
plavalko. Sredi jezera je 
skočil v vodo, ki ima, mi
mogrede povedano, okoli 
26 stopinj, in vneto za
plaval. Prekmalu je ugo
tovil, da je za to potreb
no še kaj več, kot znati 
plavati. Po nekaj metrih 
hudega tempa je čisto 
obupal. Kraljestvo za 
čohi, ki bi bM bliže . . .! 

Nekaj podobnega se je 
zgodilo tudi meni, le da 
sem končal še slabše kot 
Dani. čoln je moral ob
stati, da so me pobrali, 
sicer bi to reportažo pi
sal kar iz — Ohridskega 
jezera. Malo me je sicer 
sram, pa kaj še hoče. 

No, na tekmah so nas 
tu in tam priškmili za 
kakšno točko, za poživi
tev je bilo tudi nekaj raz
burjanja, nasploh pa je 
vse minilo v duhu brat
stva in iskrenega prija
teljstva. 

Najbolj zadovoljno pa 
je bilo gotovo ohridsko 
jes^ero in njegovi čolnarji. 
Jezero zairadi tega, ker ta
ko »živih« Slovencev naj
brž še ni srečalo, čolnar
ji pa zato, ker so imeli 
toliko dela, da so ga ko
maj zmagovali. Komaj se 
je zgubila ena črta za 
čolnom, že je globoko za
rezal brazdo drug čoln. 
V dneh iger je po jezeru 
veselo va.lovala slovensika 
pesem pa tudi srbska, bo
sanska, skratka pesmi 
vseh udeležencev iger. 

Najbolj nezadovoljni so 
bili najbrž sosedje, Alban

ci, ki so vrag vedi zalkaj, 
vse dni silovito nabijali s 
kanoni in podobnim orož
jem, med katerim je . za 
spremembo grmel še di-
namit (kot smo izvedeli, 
so sosedje delali cesto), 
družbo pa je , le enkrat 
delal tej kanonadi grom. 

Na svoj račun so prišli 
tudi tisti, ki ljubijo vodo 
in rjavo telo, vnelo pa se 
je še nekaj nadvse vročih 
ljubezni. O tem bi vedel 
kaj več povedati nadobud
ni Samo . . , 

Ko je šofer Prand oesna-
nil odhod, so se začele 
kotrljati solze, nemalo
krat debele kot grah, bilo 
je nič koliko izmenjav na
slovov in kar je še takš
nega ob slovesu. Ob treh 
popoldne v nedeljo, se je 
Ohridsko jezero dokončno 
oddahnilo . . . 

I»o Ohridskem jezeru 
plaval in be l^ i l : 

M I L E N K O STRAŠEK 

REZULTATI 
TEKMOVANJ 
Kot že rečeno, Ce

ljani smo v Ohridu 
pristah na petem., me
stu. Tako so taborniki 
zasedli peto mesto, to
rej zadnje, strelci pa 
so se premaknili ne
koliko više, na drugo 
mesto. Plavalci so se 
uvrstili na četrto me
sto, rokometaši na 
tretje, košarkarji pa 
na četrto mesto. 

Odlične so bile pla
valke. Celjanka Dušika 
Boben je dosegla dru
go mesto. Zelo dobri 
pa so bili tudi mladi 
atleti. Gabriel Krofi je 
v teku na 1000 metrov 
zasedel prvo mesto. 

Nekoliko so nam na
gajali sodniki, ki so 
malo preveč navijali za; 
svoje, a to je pač r\ 
navadi. i 

Lad,jevje bratstva in enotnosti 
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SVEČANA 
ZAOBLJUBA 

Izredno svečan je bil trenu
tek, ko je minulo nedeljo 
pred začetkom osrednje pro
slave občinskega praznika v 
Laškem in osrednje prosla
ve sojetnice osvoboditve, 45 
mladili položilo svečano ob
ljubo, s katero so se polno
vredno vključili v enote SLO 
in s tem prevzeli vse dolžno
sti ter pravice, ki iz tega iz
virajo. Četica prostovoljcev 
bi bila precej večja, toda rav
no v tem času je bilo veliko 
mladih na maturantskih in 
drugih šolskih izletih, pa bo
do izostali storili kar so se 
nammili najbrž ob dnevu 
JLA. 

(Foto: Tone KoSir) 

p i s m a 
DOPISNICA NA 
NAŠ NASLOV 

Mno(gi udeleženci slavja 
ob 40. obletnici zleta Svo
bod so nam pisali, da so 
zadovoljni, ker so bili 14. 
Junija na proslavi v Ce
lju. Svojega navdušenja 
ne skrivajo, pravijo, da je 
bilo veličastno. Izmed pi
sem smo izbrali dopisni
co, kjer bralka z nekaj 
besedama, med seboj ne
povezanimi, pove vse. J. 
Kračnik, Smrečina n iz 
TopolSiice takole piše: 
»Uredništvu Novega ted
nika Celje iBsrekam čestit
ke na koncertu in prosla
vi Svobode v Mestnem 

parku v Celju ob 3Wet-
nici zmage! še nove pri
reditve naj bodo! Pripo
ročamo se navdušeni! Re
publika—Tito!« 

Bolj kot pero je dopis
nico pisalo srce! 

NASTOP 
MALČKOV 
V LAŠKEM 

v soboto 14. jimija so 
nam cicibani iz Otroške
ga vrtca v Laškem, prire
dili kulturni program. 

Ob l e t n i c i osvoboddjt-
ve so se tudi našd naj
mlajša, odiodili, da poka
žejo kaj znajo. Skupaj s 

svojimi tovarišicami so 
pripravili kraitko pro
slavo. 

Ravnatelj Otroškega vrt
ca, tovariš Pergar je naj
prej pozdravil vse mami
ce, očke, bratce in sestri
ce, ki so do zadnjega ko
tička napolnili dvorano. 
Nato pa se je začel kul
turni program. Nastopili 
so: ptički, palčki, metuljč
ki; le polžki so še pre
majhni, da bi lahko na
stopili. 

že kar v začetku se je 
ojimačila 34etna Katica in 
nam recitirala pesem Hru
ška debeluška. Tudi Aleš 
je pogumen fantek. Zapel 
nam je pesmico: Kako 
vrabček čaka mamico. Za 
nekaj časa smo pokukali 
na travnik, kjer je vse 
pisano, ko se prebuja po
mlad. Nastopile so: roži
ce, čebelice, zvončki, me
tuljčki, medvedi, pa še 
sonček se je prikazal. Ve
rica pa bd bila rada ma
mica. Povedala nam je, 
kako pazi na svojo punč

ko Barbko. Tudi palčki 
BO prišli, pravd palčki 
skakalčki iz devete dežele. 

Mala Alenka že obisku
je glasbeno šolo. Na blok 
flavto nam je zaigrala pe
sem: Cuk se je oženil. 
Ptički so nam pripravili 
dva narodna plesa: Ob bi
strem potočku je mlin in 
Ples z metlo. Ob koncu 
pa nam je pevski zbor 
zapel še tri pesmice. 

Prav v tem času, ko so 
pripravili tale nastop, pa 
so ptički že končali malo 
šolo. Ob tej priliki so 
tovairišice podelile diplo
me in nageljne našim ma
lim »maturantom«. Mi pa 
smo jih nagradili z živah
nim aplavzom. 

Čeprav je bil OtrO'ški 
vrtec šele pred kratkim 
odprt, so tovarišice že s 
prvimi malčki pokazale, 
da s čvrsto voljo Ln pri
zadevnostjo lahko pope
ljejo tudd najmlajše na 
pot kulturnega poslanstva. 

VESNA JBLOVŠEK 

šmm 

I M E N A 
U L I C A M 

Komisija za vprašanja kulture, varstva okolja in 
prostorskega planiranja pri skupščini občine Šentjur 
je pripravila predlog za poimenovanje iilic v Šentjurju. 
Predlog je obravnaval zbor občanov krajevne skupnosti 
Šaratjuir ter ga sprejel v naslednji obliki: 1. Ulica Du
šana Kvedra — od pošte do kuHtumega doma; 2. Cesta 
Leona Dobrotinška — od pc^te do klavnice; 3. Ljub
ljanska cesta — od križišča pri i>ošti proti Celju do 
Anderburga; 4. Cesta Kozjanskega odreda — od križi
šča pri pošti do prelaza v Novo vas; 5. Ulica A. Aškerca 
— od križnšča pri Sikošku do Kmetijske Sode; 6. Ulica 
Pranja Malgaja — od gostilne Pevec proiti Hruševcu 
(do kapele); 7. Cesta Valentina Orožna — od bencinske 
črpalke ob gozdu do strelišča; 8. Cesta Uždčke Požege 
— od kavarne Espresso mimo gozdne uprave do Pše
nice; 9. Ulica skladateljev Ipavcev — od Kulturnega 
doma do pokopališča; 10. Pod Rebri — od Jazbeca 
v Zgornjem trgu proti Zibeču; 11. Cesta Miloša Zidanš-
ka - - od Kulturnega doma mimo šole proti Drami jam, 
12. Na Lipico — odcep od ceste Šentjur Dramije preko 
mostu na Pesnici, naravnost; 13. Pesnica — desni odcep 
»Na Lipico« proti naselju Pesnica; 14. Ulica Toneta 
Seliškarja — levi odcep »Na Lipico« pri hiši Ivana 
Jagra; 15. Srajnerjeva ulica — od Kultumga doma do 
Podvrbce; 16. Ulica A. M. Slomška — odcep pri Osefcu, 
mimo gasilskega doma, mimo obrtnika Lorbeka do 
Jameradka; 17. Na Tičnico — odcep pri (Zteetu, mimo 
Urbajsa do Lovskega' doma; 18. Ulica Franja Vrunča 
— levi odcep od ceste na Tičnico do Milana Freceta; 
19. Ulica 14. 'divizije — desni odcep od ceste »Na Tič
nico« pri Bremecu, mimo Boštevca do Vidoviča; 20. Na 
Razglede — cesta od F. Kincla, odvetnika proti Raz-
kožam; 21. Ulica I. Celjske čete — odcep od glavne 
ceste pri Jugovi šupd mimo Vidoviča in Tanka in naprej; 
22. Ulica Matije Gubca — desni odcep na cesti Vidovič 
—Tanko, pri Jakobu Kolarju mimo 2k>renCa do Vončine; 
23. Prisojna ulica — odcep od ceste desno pri Benu 
Pečarju do veterinarja Kovača; 24. Ulica Blaža Kocena 
— odcep pri Benu Pečarju desno do Pungartnika; 25. 
Ulica Tončke Cečeve — odcep pri Pisančevi kapeli mi
mo Tuhtarja in levo v ulico do Omoka; 26. Kolodvorska 
uildca — levi odcep pri Andreju Jerneju mimo železniške 
postaje, preko mostu do obrtnika Koželja; 27. Efenkova 
ulica — od Sladice mimo F. Kincla do Boštevca. 

E. R. 

Z G O R N J A S A V I N J S K A D O L I N A i 
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Kljub oviram in nevarnosti niso bile zveze med somiš
ljeniki OF in partizani nikoU povs^n pretrgime. 

Ce So biia ušesa in oči gomjegrajskih frontovcev 
oihmjene skoraj leto dni v dogodke, ki so jih obliko
vali oni sami — imeli so medsebojne živahne, za 
poglobljeno in prikrito ilegalno delovanje kar preži-
vahne stike, imeli so dobre povezave s partizani na 
Menini planini in drugod — je postalo v jeseni 1942. leta 
ravno obratno. Gomjegrajčmi, v srcu še vedno preda
ni osvobodilnemu gibanju — na žalost je bil tedaj 
naj odločnejši del postreljen ah v internaciji — so pri
čeli prisluškovati ln se ozirati v gozdove in planine. 
Od tu so pričakovali novih zvez in tudi samd so jih 
pričeli iskati. Predvsem od spomladi 1943. leta dalje. 

Gomjegrajsld zdravnik Paved Laatner 

Iz razgovora z Jakobom Mavričem, posestnikom iz 
Rachnirija, ki Je imel v času pred in po julijskih are
tacijah 194(2 živahne stike v Gonijem gradu z nekate
rimi sodelavci OiP in tucU z Ivanom 2mavcem-Mraze-
kom, izhaja, da je gomjegrajski zdravnik dx. P^vel 
Lautner zdrava partizane. Ni se bal Nemcev. Ako Je 
bil tajno obveščen od ljudi, katerim je zaspal, da je 
potrebna njegova pomoč, je že nažel pravilen ln upra
vičen izgovor pred policijskimi stražami na izhodu iz 
Gorajega grada in pohitel na dogovorjeno mesto. 
Mavric pravi, da j « Laflitner pomagal marsikateremu 
ranjenemu partizanu s pravočasnim posegom, da ni 
priSlo do z^trupitve ran. 

Naklonjenost dr. Lautnerja do partizanov še jasneje 
označiujejo besede Mare Topolovec, ki je tako-le opisala 
zdravnika Lajutnerja: »Dr. Pavel Lautner je prišel v 
Gornji grad nekaj pred okupacijo in je tu sodeloval 
vse do upokojitve. Bil je pravi ljudski zdravnik. Po 
rodu je sicer Nemec, vendar celo pred vojno ni nikoli 
agiitiral za njih. V prvih mesecih okupacije je imel sitke 
z Nemci. Cim je uvidel, kaj počenjajo, še več pa slišal 
o tem, se je odmaknil od nemških veljakov. Za doma
čine je pogostokrat uspešno pvosredoval na občini, pri 
Heimatbundu in tudi pri Gestapu. Ni mi znano kdaj 
in kdo ga je vključil v narodnoosvobodilno gibanje in 
kakšne so bile njegove zveze z našimi ljudmi. Vem le, 
da je podelil iz svoje apoteke mnogo zdravil za bolne 
in ranjene partizane. Ko so Nemci vdrli v decembrski 

Josip Matjaž, posestnik Iz Dola pri Gornjem Gradu, 
je imel že iMmIadi 1941. leta skrivne pogovore, kot 
sam pravi, z veterinarjem dr. Jožetom Bergantom. K 
njemu so pričeli partizani zahajati od poletja 1942 dalje 
pogosto. SlOian je v pogovoru s partizanom po veliki 
nesreči, ki je prizadela njega in njegovo hišo — 21. 
septembra je nemško letalo porušilo hišo. Bombe so 
ugasnile tudi osem življenj. Ubita je Mla 33-letna 
Matjaževa žena in njuni štirje otroci T starosti od 
treh do devetih let. Mrtva je bila tudi partizanka Štef
ka Vodovnikova, doma iz Šešč pri Preboldu, varuhinja 
otrok Helene Reamik, in ^užkinja Frančiška Golob. 

ofenzivi 1944. leta na osvobojeno ozemlje, zavzeli fcudi 
Gornji grad in ostali v njem nekaj časa, s© partizani 
zdravnika Lautnerja zaščitili pred nevarnostjo, kajti 
Gestapo bi se mu bil prav gotovo maščeval za njegovo 
sodelovanje z ljudsko oblastjo v času osvobojene Gor
nje Savinjske doline. Skupno z ženo so ga odpeljali 
v varen kraj, kjer sta ostala vse do izgona okupatorja. 
Zaradi požrtvovalnega sodelovanja s partizani je zdrav
nika Lauitnerja izredno cenil tudi pokojni komandant 
Tomšičeve brigade in v letu 1945 komandant štirinajste 
udarne divizije pokojni narodni heroj Ivan Kovačič-
Menka. Poznano mi je, da je Gestapo v Mariboru tiste 
ženske, ki so -bile tu in tam po etapah in manjših 
skupinah izpuščene iz koncentracijskih taborišč, določil 
2B delo 'v tovarnah v Nemčiji. Mnoge izmed teh, bolnih 

in telesno popKjlnoma lačrpanih žena, so dokazale svojo 
delovno nesposobnost z zdravniškimi spričevali, ki jih 
je v Gornjem gradu z veliko naklonjenostjo izstavljal 
dr. Pavel Lautner. Tako so se po vrnitvi iz taborišč 
lahko žene ponovno vključevale v narodnoosvobodilno 
gibanje. Seveda policija in ovaduhi na te »Banditen-
weib« streho pazili. 

Dr. Pavel Lautner, sedaj živi kot upokojenec v Lo-
čah pri Konjicah, je zanimiva osebnost in redek primer, 
ko se je pripadnik nemške narodnosti opredehl za 
podpiranje ilegalcev in partizanov. Ni pa to izjemen 
primer. V narodnoosvobodilni vojni so poznani prime
ri, ko so v raznih krajih naše okupirane domovine 
pomagali Nemci in Italijani, bodisi že od prej bivajoči 
v naši sredini ali na novo prišli in v službi civilne 
okupatorjeve uprave aU celo kot vojaki, podpirah poli
tično delovanje ilegale in partizane. Nekatere Je Gesta
po celo izsledil in jih kruto kaznoval. Vsekakor se bo 
treba potruditi in bolj osvetliti sodelovanje tega, lahko 
rečemo, junaškega zdravnika. 

Po sledeh redkih zvez 

2e omenjeni Jakob Mavric pravi, da so bile v jeseni 
1942. leta le redke jjveze s shnpatizerji OP v Gornjem 
gradu. Zato se je naslonil na sodelovanje z Mrazekom, 
njegovim sinom Francem in še na nekatere druge 
pohtačne aktiviste. Tako je razvidno, da so bili aktivi
sti, katere že od preje poznamo, da so sodelovali v 
sestavi okrožnega partijskega komiteja za Savinjsko 
dolino, zopet na delu. 

Tudi Ivan Podldnšek, sedaj upokojeni čevljarski 
mojster iz Gornjega grada, pri njih se je po domače 
reklo »pri marki«, pravi, da so tedaj ostali na prosto
sti le redki sodelavci, bolje rečeno somišljeniki OF, 
toda nekaj jih je le ostalo. PodlinSek je bil pravtako 
ob j.\illjskih aretacijah zaprt dober mesec dni v Sta
rem piskru v Celju. Po tistih hudih mesecih v 1942, 
letu se dolgo časa ni moglo nič delati. Policija je bila 
zelo budna. Podlinšeku je uspelo vzpostaviti zvezo z 
Jakom Mavričem, z Mavričevim bratrancem Pozničem, 
ki je bil kasneje politični aktivist v tamkajšnjih kra
jih in je padel 1944. v partizanih. Imel pa je tudi 
povezavo z Brunetovimi fanti, namreč z bratoma Mil-
kom in Rastkom. 
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AMO 
IIH 
!ADI 

'tvidu pri Planini, 
'a delu že tretja iz-
Vdirjev, je živahno. 
4 v vaški mir pri-
%n, vtkala nemir in 
W j o osrečila neka-
%ne. Naša radoved
ni obisku je bila to-
% smo med njimi 
hini anketo — o 

tlRCIC, predsednik 
JB odbora: »Pridni 
nntje, delajo po se
na dan, včasUi pa 
ilan. Imamo jih ra-
ti komandant te iz-
ttat fant. Brigadirji 
} družabni in popri-
eko delo. Meni so 
;iže prirasli k src^ 
li smo se jih nâ  
i tretje leto porihaja-
k in so del nas in 
jalemov.« 

k KOVAČ: »Zlasti z 
meno smo zelo za-

Fantje in dekleta 
iz Primorske, pa z 
>savja in Slavonske 
lobro se med seboj 
kar občutimo tudi 

d. m končno — na-
km bodo vodovod 
a, to pa vsaka go-
najbolj ve, kaj to 
Z. meni prihajajo v 
plkoholnih pijač ne 

KOVAČ: »Poleg vo-
i^dijo brigadirji še 
Prevorje—Ledinšca. 
irasirajo in zvrstilo 
avgusta šest izmen. 
fHišla tretja, ki je 
moji oceni najbolj-
i so resni in čeprm 
malo povesele, me 

•ti. V nas mir so 
nesli nekaj živije-
5 vasi že dolga leta 
mladi s trebuhom 
•n.« Z. S. 

NAŠ KRAl 
® ZIBIKA: ŠOLA 

V NARAVI 
Zvedeli smo veselo novico, da bomo 

šli na morje. Morje! Tam še nismo 
nikoli bih. Uresničila se nam je velika 
želja. 

Odpotovali smo prvega jimija. Čaka
la nas je dolga vožnja do Hese. Tudi 
to smo srečno prestali. Naenkrat se 
je pred nami pokazalo neskončno morje. 
In potem je hotel vsak čimprej posku
siti, kakšna je voda. Vedeli smo, da 
je slana, da je tako, pa le ne. Spočetka 
smo bili boječi. Kljub temu smo se 
vsi naučili plavati. Pri tem' pa dolguje
mo veliko zahvalo tovarišu Slavku iz 
Celja. 

Deset dni bivanja ob morju je hitro 
preteklo. Polni najlepšjjji vtisov smo 
se vrnili v Zibiko. 

2elimo si še več takih dni ob morju. 
Z^valjujemo se tovarišem iz Velenja, 
upravniku doma v Fiesi in drugim, ki 
so nam omogočili tako prijetno šolo 
v naravi. 

MARIJA PEVEC, 4. RAZRED 
OS. ŠOLA ZIBIKA 

® ŠENTJUR: DELAVNI 
PLANINCI 

šentjursko . planinsko društvo 
je tudi za letos sprejelo lep delov
ni načrt, ki ga že izvajajo. Tako se je 
že doslej 55 članov udeležilo izleta na 
VeUko Kozje, čez 60 pa jih je bilo na 
Golici. V tem mesecu sta predvidena 
dva pohoda in to po Primorski magi-
strali od Postojne do Ankarana ter v 
Julijce. Avgusta jih bo pot vodila na 
Vršič, Špičko, Travnik in Jalovec. 

2e desetletja je organizator in vod
nik vseh pohodov neimiomi in agilni 
predsednik društva, Jože Gaberšek. 

Sicer ima planinsko društvo na Re-
sevni lepo postojanko, ki ima dvanajst 
postelj m 28 skupnih ležišč. Odprta je 
ob sobotah in nedeljah in jo je že 
letos obiskalo okoli 3.000 planincev. 
Vse kaže, da bodo drugo leto blizu 
koče postavili nov razgledni stolp. 

E. RECNIK 

• VOJNIK: 
ZA ZAKLJUČEK 
ŠE PIONIRSKA 
HRANILNICA 

Tik, preden so zaključili redno šol
sko delo, so se na osnovni šoh v Voj-
mku odločili še za ustanovitev pionir
ske branalnice, torej nove izvenšolske 
dejavnosti, ki bo popestrila že tako 
živahno in bogato delo. Hačunajo, da 
bo hranilndca povezala vseh ali vsaj 
večino 700 otrok, kolikor jih hodi v 
to šolo. Glede na to, da bo nova pio
nirska hranilnica prav zaživela šele z 
novim šolskim letom, so na zboru iz
volili le svet pionirske hranilnice, med
tem ko se bodo za njegovega pred
sednika odločili jeseni. Ne glede na to 
je mentorske dolžnosti sprejela učite
ljica Anica Mernik. 

M. B. 

• LAŠKO: SREBRNI 
ZNAKI SINDIKATA 

Na slavnostni seji občinske skup. 
Bčine v Laškem je predsednik občin
skega sindikalnega sveta Marko Man-
freda izročil srebrni znak sindikatov 
Slovenije za dolgoletno in uspešno de 
lo v sindikatih dvema sindikalnima or
ganizacijama in sdcer v radeški papir
nici in rudniškem TOZD »Tima«. 

Posamezniki, ki so odličje prejeli, 
so bili: Cveto Knez, Fihp Mihevc, Al
bert Dular, Oto Stare, Anton Strniša, 
Vida Kohne, Matevž Kolar, Viktor Mu-
sar, Milan Zabkar, Stane Ratej, inž. 
Avgust Pinter, Bogomila Simončič, Ani-
ta Kavšek, Dobrana Božič in Stanko 
Dežan. 

• MATKE: NOV 
AVTOMOBIL 

Prizadevni gasilci iz Matk so pre 
teklo nedeljo predali namenu nov ga
silski avtomobil, za katerega so največ 
sredstev prispevali krajani sami. 

Nedeljskega slavja so se poleg kra
janov udeležili tudi predstavniki Ob

činskih gasilskih zvez iz Šmarja in Žal
ca, da pa je bilo slavje še prijetnejše 
je poskrbel ansambel Štirje kovači. 

jv 

^ PREBOLD: NAŠ 
KLUB 1975 

v nedeljo je bila v Preboldu slo
vesna podelitev občinskega priznanja 
Naš klub 75. Prvo mesto v tem tek
movanju so zasedli člani osnovne orga
nizacije Zveze socialistične mladine 
Prebold, drugo Tabor in tretje Vinska 
gora. 

Na slovesni podelitvi so mladinci 
iz Prebolda izvedli tudi bogat kultur
ni spored. Naj v tej zvezi omenimo še 
to, da je nagrade prispevala Keramič
na industrija Liboje, ki prav v teh 
dneh praznuje 160 let obstoja. jv 

• VELENJE: JUBILEJNI 
KOŠARKARSKI 
TURNIR 

v soboto 28. in nedeljo 29. t. m. je 
bil v Velenju že 12. košarkarski tur
nir med ekipami Triglava iz Kranja, 
Beti iz Metlike in domačim moštvom. 
Turnir je bil organiziran v sklopu pri
reditev ob 100. obletnici rudarjenja v 
šeleški dolini in ob stanovskem praz
niku rudarjev, 3. juliju. Košarkarski 
klub Velenje, ki je pod pokrovitelj
stvom REK TOZD Rudnik lignita or
ganiziral turnir, je imel zaradi slabe
ga vremena težave, vendar je bilo tek
movanje izpeljano in sicer z nasled
njim izidom: Velenje : Triglav 37:61, 
Beti : Velenje 67 : 41 ter finale, ki se 
ga je kljub slabemm vremenu ogledalo 
več kot 600 gledalcev med Beti in Tri
glavom 91 : 101. Tako je Triglav zbral 
največ točk in prepričljivo osvojil prvo 
mesto. 

Jože Miklavc 

• LOČE: OTVORITEV 
POLETNIH 
PRIREDITEV 

Danes zvečer bo na loškem gradu 
Pogled otvoritev petih tradicionalnih 
poletnih priredi'tev, ki bodo potekale 
v znamenju pr;as!!novanj ob 30-letnioi 
osvoboditve. Na otvoritveni slovesnosti 
bo nastopil pevski zbor »Ivo Struc« 
Iz Slovenskih Konijic, tamburaška sku
pina DPD Svoboda Celje, amatersko 
gledališče iz Medvod pa bo ob koncu 
uprizorilo še igro z naslovom Zvezde 
so večne. Prireditev se bo pričela ob 
19. uri in 30 minut. 

D. S. 

• ŽALEC: GNEČA 
NA AVTOBUSNI 
POSTAJI 

Neljub prizor lahko vsak dan vi
dimo na žalski avtobusni postaji. 
Zgodi se, da na postajališče, ki je 
zelo majhno, naenkrat pripeljejo po 
trije, štirje avtobusi... Povrh vsega 
je avtobusna postaja tik zraven go
stišča in prav čudno je, da se Jii 
kdaj pripetila hujša prometna ne
sreča. 

Sicer pa so o novi avtobusni po
staji v 2alou že začeU razmišljati in 
prav je tako! J. V. 

O CELJE: BORCI 
ZA STABILIZACIJO 

MinuiU teden je bila v Celju že 11. 
seja občinskega odbora ZB NOV. Na 
seji so sklenih, da bodo organizacije 
borcev, ki so bih izvoljeni v razne 
delegacije našega samoupravn^a si
stema. Sklenili so, da bodo borci v 
bodoče bolj kot doslej sodelovali pri 
uresničevanju perečih gosjKJdarskih 
vprašanj, kjerkoli bo to mogoče. Na 
seji so razpravljali o programih in ude
ležbi na vrsti proslav ob Dnevu bor
ca, 20. julija prazniku občine Celje, 
21. juh ju na proslavi v Kokarju, 22. 
juliju prazniku vstaje slovenskega na
roda. 

MALA ANJCETA 

Nekaj dni pred letošnjim občinskim praznikom žal
ske občine smo obiskali kraj, ki bo letos praznoval. To 
je partizanski Andraž, ki danes šteje nekaj manj kot 
osem sto ljudi, še pred nekaj leti je tu živelo vsaj p>et-
deset Ijudd več. Z ureditvijo cest in drugih stvari, ki jih tak 
kraj potrebuje, pa se bo odseljevanje prav gotovo zmanj
šalo. V to so prepričani tudi krajani. Vsaj tako so nam 
zatrjevah v našem pogovoru z njimi. Sdcer pa preberi-
mo, kaj so nam povedali. 

ŠTEFKA VASL: »Nam, An-
dražanom precej pomeni to, 
da letošnji občinski praznik 
praznujemo prav v našem 
kraju. Kot vsakdo, tako tudi 
jaz mislihn, da nam največ 
pomeni nova asfaltirana ce
sta. Kraj ne bo več tako 
odrezan od sveta in marsi
kdo bi lahko začel razmišljati 
Q tem, da bd se pričel ukvar
jati s kmečkim turizmom. 
Upam, da bo v nedeljo, ko 
se bodo vrstile osrednje slo
vesnosti, lepo vreme. 

Vsak krajan se pripravlja 
na praznovanje. I»ri nas v 
gostilni bomo na nedeljo pri
pravili še posebne kmečke 
specialitete.« 

FRANC JELEN: »Brez dvo
ma mi največ pomeni nova 
asfaltirana cesta. Mislim, da 
sedaj Andraž ne bo tako od
rezan od sveta. Sicer pa mo
ram povedati, da smo za ce
sto tudi mi krajani prispe
vali precej sredstev. Zdi se 
mi, da okrog trideset mili
jonov, kar je za kraj kot je 
Andraž, kar visoka številka. 
Pri delu na cesti pa smo po
magali tudi domačini. Pre
cej nam pomeni tudi nova 
samopostrežna trgovina, ki 
bo, kot obljubljajo, dobro 
založena. Tako nam ne bo 
treba po vsako malenkost v 
dolino. 2elim si samo še to, 
da nam ne bi v nedeljo za
godlo vreme.« 

ANA FOTIVEC: »Sem uči
teljica na šoli in lahko re
čem, da mi poleg ceste naj
več pomenijo nova asfaltira
na igrišča, saj bomo lahko 
imeli sedaj bolj organiziran 
pouk telesne vzgoje, pa tudi 
otroci so s tem objektom 
dobili del svojega veselja. Po
membna se mi zdi tudi pre
ureditev nove dvorane. Nam 
krajanom brez dvoma precej 
pomeni tudi nova samopo
strežna trgovina. Upam in 
žehm si, da bi bila dobro 
založena, da ne bo treba po 
vsako malenkost na Polzelo 
ah pa v Velenje.« 

ANKA ŠPIUAK: »Kaj naj 
drugega rečem kot to, da 
sem tudi jaz srečna, ko smo 
dobili nove ceste, športna 
igrišča, trgovino, ko imamo 
preurejeno trgovino . . . Ne
kaj me pa vendarle jezi! Sem 
učiteljica na andraški šoli in 
ves čas so nam obljubljali, 
da nam bodo asfaltirali šol
sko dvorišče. Res so ga, naj
važnejši del, ki zavzema ok
rog trideset kvadratnih me
trov, pa je ostal tak kot je 
bil. Čudim se temu in to se 
mi ne zdi čisto prav. 2e za
radi samega izgleda okolice 
šole.« 

JOŽE JELEN: »Nam mla
dim prav gotovo največ po
menijo, poleg asfaltiranih ce
stišč seveda, nova igrišča. 
Res je, da kmečki poklic ni 
tak, da bi na igrišču lahko 
preživel dlje časa, mislim pa, 
da je kmetu in pa še prav 
p>osebej mlademu človeku, 
potrebna kdaj pa kdaj tudd 
kakšna drugačna rekreacija. 

Dodal bi še, da smo pri ra
znih prostovoljnih delih z 
veseljem pomagaU tudi mla
di.« 

JANEZ VEDENIK 
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K M i T I J S T V p 

MOČVIRJA 
RODIJO 

Veliko travnikov je tudi po 
•olinah in ravninah, ne le na 
trmih hribih, kjer je težko 
vati. Kmetje pravijo, da so 
revlazni za njive ali jih celo 
>oplavlja voda. še dobrega 
ena ni moč pridelati na 
•jih. Zelo malo pa je stor-
enega za izboljšanje take 
emlje. Kdor ni zadovoljen 

pridelkom, opušča obdelo-
anje in si išče dohodke dru-
'od. Slabe zemlje ne zna iz
boljševati, a pomoči je pre-
nalo. 

Po natančnih ocenah kme-
ijskih in vodnogospodarskih 
trokovnjakov bo v vsej Slo-
>eniji treba osušiti okoli 150 
isoč hektarov prevlažnih 
emljišč, pa bodo iz najslab-
ih njiv in travnikov nastala 
lajdonosnejša pšenična in 
:oruzna polja. Na njih bo 
eveda moč pridelovati tudi 
Iruge poljščine in povrtnine. 

Sodobno osuševanje in iz
boljševanje kmetijske zemlje 
- melioracija — je pri nas 
>olj malo znano. Posamezni 
imetje tega ne morejo na-
•editi dovolj uspešno na ma-
ih parcelah. Prvi večji po-
kus je bil narejen sicer pred 
5 leti pri Vidmu ob ščavni-
'.i. Vodo^ ki je poplavljala 
ravnike,'so zajezili in nare-
iili malo jezero, niže ležeče 
ravnike pa osušili z drenažo. 
{krati so izvedli komasacijo 
•asebne zemlje. Vsak lastnik 
e dobil vso vloženo zemljo 
) eni parceli, saj je zdaj vse 
'.emljišče — enako sredi do-
ine kot ob robovih — enako 
•.uho ali ob dežju enako na-
nočeno. Povsod rodi enako, 
'e je enako obdelano. 

V preteklih šestih letih so 
laredili včje izboljšave zem-
jšč z osuševanjem na druž
benih posestvih v porečju 
:)rave. Več kot 4000 ha naj
bolj zamočvirjene zemlje so 
•e spremnih v najboljše riji-
>e. Tu je tudi dovolj izku-
\enj, kako je treba narediti 
n kako se splača. 

Ko so zadružni traktorji 
načeli orati bivše zamočvirje-
le travnike pri Hrastovcu, so 
te kmetje posmehvali. Sko-
•aj vsako leto seno plava v 
)odi, ti pa delajo njive. Le 
caj bodo pridelovali? še ni-
najo dovolj izgub? Ko je na-
dednje leto zorela pšenica, se 
liso mogli načuditi. Voda ni 
iničila semena^ ne rastlin. 
Vi več poplav, ne visoke tal-
le vode, ki bi škodovala pše-
lici al koruzi. 

Na nekdanjih zamočvirje-
2ih travnikih pridelajo zdaj 
'.oliko pšeničnega zrnja, kot 
>o včasih slabega sena, ki ga 
iivina pogosto ni marala. 
Pšenice so naželi tudi po 
^000 kg na hektar — več kot 
za najboljših starih njivah! 
— koruznega zrnja pa so pri-
ielali še precej več. Prve po-
ieževnem vremenu, ne le ob 
mšnih letih. 

Po teh večletnih izkušnjah 
so strokovnjaki ocenili, da 
bi v Sloveniji kazalo izbolj
šati z osuševanjem okoli 150 
lisoč hektarov zamočvirjene 
in prevlažne zemlje. Prve po
skuse so delali na družbeni 
zemlji, letos pride na vrsto 
ludi zasebna. Poprečno 2500 
hektarov na leto samo v se
verovzhodni Sloveniji. Začeli 
so tiidi na Primorskem. In 
drugod? Odvisno bo od kme
tovalcev. Ali se bodo odločili 
za izboljšanje svoje zemlje. 
Jcjer je mozno^ ali bodo raje 
iskali zaposlitev drugod. Nji
va, zasejana s pšenico ali 
koruzo, daje štirikrat toliko 
dohodka, kot slab travnik. 
Seveda je moč pridelati tudi 
veliko dobre krme. To niso 
le računi, ampak že otipljive 
stvari, JOŽE PETEK 

Fantič s Svetine, Id je še pred dnevi bistro poslušal razlage učiteljev, ima počitnice 
Počitnice imajo tudi otroci, delavski in kmečki, mestni in vaški. Toda kakšne^ 
Kar zadeva kmečke otroke, jih marsikje komaj čakajo, da so ves dan na voljo 
Vsak otrok, tudi mesten, bi moral kaj postoriti, pomagati staršem v času, ko m 
visi nad njimi »grožnja<^ šolskih nalog, izpraševanj. 
Premalo je rok na naših kmetijah, pa so otroške že od nekdaj prav prišle. A ven 
dar bi morala starša misliti na to, da je šolar šolar, da je mlad človek pač mlad. 
da rabi tudi nekaj časa zase. Ni več malo kmetov, ki za kak dan ali teden le poš 
Ijejo otroka k morju, k znancem blizu vode, da se nakoplje. Tudi pri delu bi bile 
prav misliti na to, da otrok dobi takšno delo, ki ga rad opravlja, z veseljem. Kdor 
naj ostane na kmetiji mora zemljo ln kmečko delo vzljubiti (Foto: D. M.) 

M L A D I K M E T JOŽE D R E V 

Pred kratkim sva se o 
kmetovanju pogovarjala tudi 
z mladim Jožem Drevom iz 
Drešinje vasi. Ko mi je po
vedal, da je obiskoval tudi 
kmetijsko šolo v Šentjurju, 
se je skoraj ves najin pogo
vor vrtel samo okrog tega, 
kaj mu je ta šola prinesla za 
njegovo delo na kmetiji in o 
tem, kako uporablja pridob
ljeno znanje iz te šole v 
vsakdanji praksi. 

»Brez dvoma sem se tam 
veliko naučil in danes ne 
vem, kako bi brez tega zna
nja. Res je, da bi tam lahko 
mnogo več slišal o hmeljar
stvu, res pa je tudi to, da 
o hmeljarjenju ve največ 
vsak, ki je iz Savinjske do
line in se da o tem tudi do
ma veliko naučiti. V šoli v 
Šentjurju pa sem slišal in 
se naučil o stvareh, ki bi jili 
drugače morda sploh ne po
znal in primati moram, da 
so mi že mnogokrat prišle 
prav. Vsem mladim ljudem, 
ki ostanejo doma na kme
tiji, priporočam, da se vpi
šejo v to šolo, ker danes 
tudi kmet brez strokovne izo-
bra.zbe težko shaja. Človek 
mora biti elastičen m raz
gledan tudi na kmetiji. Cas 
pač gre naprej svojo pot m 
zakaj naj bi bili mi, kmetje, 
izjema?! Prvi pogoj za dobro 
gospodarjenje pa je bil in 
bo, da človek zemljo vzljubi. 
Brez ljubezni do zemlje je 
kmetija obsojena na pro
pad . . . K 

In ko potem Jože razmiš
lja o tem, kako mladi zapu
ščajo zemljo in odhajajo v 

druge poklice, se mi zdi, kot 
da postaja kljub trdemu gla
su, nekam otožen . . . 

»Še vedno sem prepričan, 
da bi lahko pri nas bolj gle
dali na kmete. Res je, v zad
njem času se je stanje pre

cej ^boljšalo, žal pa še ved
no ni tako kot bi moralo biti. 
Prepričan sem, da je kmet 
osnova vsega Ne rečem, da 
je več vreden kot kdo drug. 
Včasih pa imam občutek kot 
da smo manj vredni . . . « 

ln nadaljuje: »Zdi se mi, da 
moram povedati tudi to, da 
sem prav na šoli v Šentjurju 
spoznal svojo ženo. Združila 
naju je ljubezen do zemlje, 
do kmetovanja in to nama 
precej pomeni. Ne znam si 
predstavljati žene, ki ne bi 
ljubila dela na kmetiji in bi 
hodila samo v službo.« 

Potem spi jeva kozarec in 
začne mi pripovedovati o tem, 
da se v glavnem ukvarja s 
hmeljarstvom m živinorejo, 
razlaga mi probleme hmeljar
jev in svoje načrte. Kmetijo, 
pravi, da bo moderniziral ko
likor najbolje se bo pač da
lo. Problem je le kapital. In 
če sem Jožeta vsaj malo spo
znal, potem lahko rečem, da 
mu bodo načrti uspeli. Pogoj 
za to so trije stebri, ki jih 
ima. Ti pa so ljubezen in 
predanost zemlji, trdna volja 
in ne nazadnje žena, ki mi
sli in čuti tako kot on. Ce 
pa k vsemu temu dodam še 
njegovo mladost, potem v to 
sploh ni moč dvomiti. 

Ko je začel pogledovati na 
uro, sem se spomnil, da ima 
najbrž še nuiogo dela. Poslo
vila sva se. še predno pa sem 
odšel, mi je prišepnil, da ima 
strašno rad golobe. Popeljal 
me je do golobnjaka in ml 
ga razkazal. 

JANEZ VEDENIK 

FRANKOLOVSKE 

VELIKE SKRBI 
Tudi na Frankolovem si pri

zadevajo, da bi bil kraj, 
skozi katerega vsak dan drvi 
okoli dvesto avtobusov in 
morda še več pa na tisoče 
drugačnih železnih konjič
kov na motorni pogon, kar 
najlepši, bolj privlačen. Zato 
ni naključje, če se turistična 
aktivnost močno povezuje s 
komunalno in drugo dejav
nostjo. 

Z urejevanjem oziroma oči
ščevalno akcijo okoli potoka 
Tesnica so začela že lani. Pr
vi uspehi so bili tu, žal pa 
akcija ni dobila trajnejšega 
pečata. Pa bi morala, da bi 
potok in njegovo okolje ne 
bdlo zbirališče odpadkov. 

Nekatere v tem kraju mo
ti, da so ljudje, ki so ure
jevali avtobusno postajališče, 
kar tako in ne da bi koga 
vprašali odstranili cvetlično 
gredo. Sicer pa potniki, ki 
čakajo na avtobuse, pogre
šajo klop okoli mogočne li
pe, kamor so se posedli, da 
je bilo čakanje krajše. Zdaj 
je od nekdanje šesterokrake 
klopi ostal le majhen kon-
ček. vse drugo je vzel čas, 
morda tudi ljudje. Radi bi 
popravili pa pravza.prav ni 
človeka oziroma ga je silno 
težko dobiti, da bi pripravil 
nekaj lesa in ga zbil v pri

merno obliko. Časi se spre
minjajo! 

Problem središča Franko-
lovega je tudi cesta in pre
hod čez njo. še zlasti, ker je 
na eni strani gostilna, na 
drugi pa trgovina. Gre zlasti 
zaradi trgovine, kamor hodi
jo domačini pa se zaradi le
ga venomer predajajo nevar
nosti avtomobilskega prome
ta. Prehod za pešce je slabo 
označen, sicer pa opozarjajo 
še na» to, da bi morali~ pri 
trgovini postaviti železno og
rajo, da bi kupca, ki zapu
šča prodajalno, vsaj za hip 
zadržala in opozorila — na 
cesti nisi sam. 

Tu in tam. se na Pranko-
lovem čuje tudi glas, češ da 
je turistično društvo zapra
vilo dvorano in dovolilo, da 
so iz nje nastale sobe. In 
vendar ni tako. Turistično 
društvo je bilo tisto, ki je 
staro dvorano vzdrževalo in 
plačevalo zanjo visoko na
jemnino. Drugi so jo le iz
koriščali ne da bi dajaU 
kakšen delež za souporabo 
ali za druge stroške. Pro
blem je bil tudi okoli kurje
nja. Zato so se turistični de
lavci zavzemali za ureditev 
gostišča in zgraditev nove 
dvorane v njegovem okviru. 

M. B. 

Pod lipo pa klopca, razbita in razmajana . . . 



AKCIJA V KRIŽIŠČU 

aii: kako moraš vihteti z rokami v križišču, kjer ni semaforja in pa
ziti, da te kdo pri tem vseeno ne spravi na »oni« svet 

Če s t e s e k d a j p e l j a l i s k o z i C e l j e (da C e l j a n o v s p l o h ne o m e 
n j a m o , k e r t a m v o z i j o v s a k d a n ! ) , s t e p r a v g o t o v o m o r a f i s k o z i k r i 
žišče na Šlandrovem t r g u ( t a m , k j e r j e s p o m e n i k ) . Če n i b i l o s r e d i 
t i s t e g a križišča, k i n i o p r e m l j e n o s s e m a f o r j i ( m o r a l o b i j i h b i t i p r e 
več, k e r j e t a k o »smetano«!), mil ičnika, p o t e m s t e p r e k l i n j a l i l e v o 
in d e s n o pa n a p r e j in naza j t e r ročico v a v t o m o b i l u n e r v o z n o pre« 
s t a v l j a l i iz »lera« v p r v o pa p o n o v n o naza j in t a k o n a p r e j , d o k l e r 
s e n i s t e l a h k o o d p e l j a l i . Še p o s e b e j h u d o pa j e z j u t r a j i n o b d v e h , 
t o s e p r a v i o b t i s t i h »konicah«, ko s e l j u d j e p e l j e j o v službo a l i iz 
n j e . Pr i t e m s e v e d a n i s o i z v z e t i pešci, k i t o p r o m e t n o »godljo« s a m o 
še »popoprajo«, da j e »okusnejša«. 

Zakaj smo organizirali 
akcijo, kakšno je videti 
usmerjanje prometa v 
križišču, ki je kljub do
kaj šnji ureditvi v zadnjem 
času še vedno vse drugo 
prej, kot to? Da vidimo, 
kako zahtevno je delo mi
ličnika usmerjevalca, da 
lahko v takoimenovanih 
prometnih »konicah« spra
vi vse udeležence prome
ta pravočasno tja, kamor 
je treba oz. so namenje
ni. Poglejmo tudi, kakšni 
so ti udeleženci prometa, 
ko zjuraj, nekateri še na 
pol zaspani, sedijo za vo
lanom ali po delu utru
jeni gledajo skozi vetrov-
nico, kdaj bodo doma. 

Ker smo sami udeležen
ci prometa, nam ni bilo 
treba vsega skupaj opa
zovati dalj časa, ker vse 
stalno doživljamo. Zato 
smo se odločili za dveur-
no akcijo od 5.30 do 7.30, 
torej za tisti interval, ko 
je na šlandrovem križi-
žišču pravzaprav največja 
prometna gneča in kjer 
bi brez miličnika usmer
jevalca prišlo do velikih 
zastojev ali lahko celo do 
nesreč. 

Po dogovoru sem se 
ustavil že pet minut pred 
pol šesto uro zjutraj v 
prostorih postaje milice v 
Celju. V roko sva si segla 
z Vinkom Gorenakom in 
Marto Marinič, ki sta ti
sto torkovo jutro bila »po 
spisku« določena, da 
usmerjata promet. Prija
zen nasmeh, nekaj besed 
o tem, kaj bomo delali 
in že smo šli. 

Najprej smo se ustavili 
na pločniku pred križi
ščem, kajti niti Vinku ni
ti Marti še ni bilo treba 
stopiti v križišče, ker je 
bili promet še »redek«. To 
so bile prve minute ča
sa za klepet, ki sem ga 
seveda po stari racman-

ski navadi (izraz za no
vinarja) opravil z beležko 
v rokah. Jaz namreč! 
Redki pešci so hodili za
spano mimo nas in nek
do je sam sebi v brk, 
vendar dovolj razločno 
zamomljal, »danes pa 
eden drug njih zapisu'""« 

VINKO 
IN MARTA 
STOPITA 

V ARENO 
Ob 5.35 je Vinko rekel: 

»>Zdaj pa gremo!« Zako
račil je proti sredini kri
žišča in začel se je nekak 
svojevrsten baletni ples z 
rokami, ki so nakazovale, 
kdo ima prednost, da lah
ko pelje skozi križišče. 
Marta je še vedno stala 
tam kot prej in budno 
spremljala, če bo kaj na
robe in da bo po službe
ni dolžnosti posredovala. 

Začela se je prva jutra
nja gneča. 

Marta:' »Najhuje je iz 
ljubljanske smeri, vse 
dioigo še nekako gre. Saj 
sami vidite, kakšne kolo
ne so od Glazije sem. Pa 
še oni »padalci« pri Vul-
kanizaciji izsiljujejo pred
nost.« 

Vinko elegantno maha 
z rokami ter »uživa« sre
di divjega plesa vseh mo
gočih prevoznih sredstev. 
Zdaj avtobus, pa osebni 
avto, motor, kolesar, da 
ne govorimo o težkih to
vornjakih s prikolicami, 
ki švignejo mimo Vinka 
in ga napolnijo s »prijet
no izpušno« vonjavo. Tu 
in tam se oglasi piščalka, 
zacvilijo zavore, kakšen 
pešec poskoči kot splaše-
na kura, to pa je tudi 
več ali manj vse. 

Marta: »Verjamete, ne
kateri sploh ne poznajo 
miličn-ikovih zamahov z 

rokami. Peljejo kar po 
svoje . . . « 

Ni še dobro t^a izgo
vorila, ko je- že eden iz 
smeri Ljubljane lepo za
vil mimo miličnika v 
Ipavčevo ulico, kar pa se
veda ni dovoljeno. Marta 
je segla po beležnici 
(ustavljati nima smisla, 
ker bi s tem ustavila ves 
promet!), zapisala števil
ko, uro in način pre
krška . . . 
. Marta: »To bo prijava. 
Tako enostavno pa ŝ pet 
ne gre. Promet je promet 
in red je red.« 

Vinko še vedno »telo
vadi« sredi vse bolj na
raščajočega prometn^a 
cirkusa, ko se preko pre
hoda za pešce (ni pa bila 
smer odprta!) zaleti dek
le. Marta stopi do nje 
in jo pobara, zakaj je 
prečkala takrat, ko to ni 

,̂  dovoljeno in jo opozori, 
'da bi lahko prišlo do ne
sreče. 

Dekle: »Mudi se mi v 
službo, čez pet minut mo
ram biti tam!« 

Sam pristavim: ljubica 
(pa ni!), prej bo treba 
zlesti iz tople postelje, 
kajti red je red, postelja 
pa postelja. Ta pa nima 
s prometnim redom nič 
skupnega, vsaj zaenkrat 
še ne. 

Marta: »Pešci so naj
hujši. Ko gredo v skupi
nah čez cesto, še nekako 
gre, ampak posamezniki, 
to je grozno. Kot bi se 
jim sanjalo! No, pa zdaj; 
je že nekoliko bolje, ven- • 
dar še vedno ne tako, ] 
kot bi moralo biti. Saj 
iistim, ki pridejo iz manj-, 
ših krajev in ne poznajo 
predpisov, ne zamerimo, 
samo svetujemo jim, am
pak takšni, ki tod hodijo 
vsak dan, to je pa nekaj 
drugega.« 

Koliko prekrškov tako

le zabeležite vsako jutro 
med pol šesto in pol 
osmo uro? 

»Kakor kdaj, tudi po 
deset, petnajst. Prevladu
jejo pešci.« 

Pojavi se fotograf Dra
go. Strumno, kot se to 
spodobi, zakorači naokoli, 
naredi nekaj posnetkov 
naših vrlih miličnikov 
usmerjevalcev in statistov 
ter se poslovi. Hvala! 

Prvi jutranji prometni 
»ruker« je mimo. Delo je 
opravil Vinko, ki zdaj od
stopi mesto Marti. Ta po
skrbi, da »7-aspanci«, ki 
bi že morali biti na de
lovnem mestu, ne ustre
lijo kakšnega »kozla«. 

Vinko: »Prej, ko sem 
bil sam, sem zabeležil sa
mo en prekršek, kar je 
razumljivo, saj vseh, ki 
so kaj naredili, sploh ni
sem mogel ustaviti, ker 
bi drugače zavrl ves pro

met. To pa je prav v ko
nicah, ko vse zadnji tre
nutek »leti« na delo, mal
ce težko. Zdaj je seveda 
laže, ko sva dva. Eden 
usmerja, drugi opazuje 
prekršitelje in ukrepa, po
tem se pa to delo za
menja.« 

Ste zadovoljni s kolegi
co? 

Vinko: »Seveda in veli
ko zna. Samo poglejte, 
nekajkrat je stala sredi 
križišča in usmerjala pro
met in kako ji že gre!« 

Kakšni so sicer udele
ženci prometa? 

Vinko: »Zdaj so se že 
malo navadili na red, vča
sih pa je bilo veliko teže. 
Pozna se nov prometni 
zakon pa vzgoja v šolah 
in drugod. Vse to je pri
pomoglo, da je bolje.« 

So izjeme? 
Vinko: »Veliko in to 

raznoraznih sort.« 
Kako to mislite? 
Vinko: »Ustaviš človeka 

zaradi prekrška in ga ho
češ opozoriti, on pa, hop, 
po tebi z raznimi beseda
mi. Potem je pa res tre
ba ukrepati. Saj mi nismo 
zaradi »nadloge«, mi smo 
za to, da preprečujemo 
gnečo v križiščih in po
magamo tudi drugače 
ustvarjati red v prometu.« 

Medtem se je tudi Mar
ta vrnila s križišča. Naj
hujše je za prvo silo mi
mo, to pa pomeni, da 
lahko malo poklepetamo 
tudd o ostalih stvareh. Na
potimo se proti Vulkani-
zaciji (seveda s posebno 
nalogo, da ne bo pomo
te!) in sproti paberkuje-
mo. 

Vinko je doma itc oko
lice Zreč pri Slovenskih 

Konjicah. Doma so štirje 
otroci. PO končani osem
letki je šel na učiteljišče 
in potem vpisal Pedagoš
ko akademijo, oddelek za 
razredni pouk. Prav zdaj 
opravlja, in to uspešno, 
zadnje izpite za prvi let
nik. 

»Rad bi to končal, na
to me čaka vojska in . . . « 

In? 
»Potem bi se vrnil na 

to, kar zdaj delam oz. v 
miličniško službo. Z us
merjanjem prometa sem 
začel pred letom dni in 
zdaj sem dobro vpeljan. 
Veseli me to, resnično!« 

Kako preživiš prosti 
čas? 

»Saj ga skoraj ni. Do
poldne ali popoldne služ
ba pa redno obiskovanje 
predavanj, učenje in je 
dan mimo.« 

Marta je doma iz Ra-
dencev. Najprej se je za 
miličnico izpopolnjevala na 
Igu, potem v Sežani in 
zdaj v Celju. Na jesen 
gre v šolo in to v Mari
bor. Seveda za tžo smer! 
»Tako rada imam ta po
klic. Dinamičen je. ž e kot 
otrok sem bila rada na 
cesti, opazovala promet in 
miličnike. Potem sem vi
dela razpis, se prijavila, 
bila sprejeta in zdaj sem 
tu.« 

Kako ste se vživeli v 
Celju? 

»Odlično, nimam pri
pomb. Mesto je v redu, 
kolegi tudi, delovni pogo
ji tudi, skratka ves je 
O. K.!« 

Je samo usmerjanje 
prometa vajino delo? 

Oba: »Ne, po končanem 
usmerjanju greva v me
sto na druga opravila. De
lava praktično vse, razen 
nesreč, tam posredujejo 
drugi.« 

Etelata sama? 
»Ne, štirje smo. Poleg 

naju še Andrej Zottl in 
Jožica Zorman.« 

Kaj vaju kot miličnika 
usmerjevalca najbolj moti? 

»Veliko je t^a, vendar 
manj, kot včasih. Recimo 
zadnjič mi je nek zdrav
nik, ko sem ga ustavil 
pri nepravilnem zavijanju 
iz Stanetove v levo, pri
znal, da to že vrsto let 
dela vsak dan. Vozil je 
pač tako, kot neteoč in 

se sploh ni spomnil, da 
bi lahko tam stal nov 
prometni znak. Veliko Ce
ljanov vozi kar »na pa
met«. Pa recimo prehodi 
za pešce. Narišejo nove, 
stare pa pustijo, potem 
se pa znajdi. Isto je pri 
parkirnih prostorih: po
stavijo znak prepovedano 
parkiranje, parkirni pro
stori pa so še vedno ozna
čeni, še bi lahko našte
vali . . . « 

Potem smo se ponovno 
premaknili v križišče, saj 
se je bližala sedma ura, 
torej druga »konica«, ko 
se peljejo v službo tisti, 
ki začnejo delati ob sed
mih. 

»Najhuje je ob dveh, ko 
gredo iz službe,« rečeta 
skora,] enoglasno. »Zju
traj se še nekako zvrsti
jo, ob dveh pa je veliko 
teže, saj se vsi vsujejo 
naenkrat.« 

Takrat je treba še bolj 
previdno in spretno kr
mariti z rokami, nekaj
krat upK>rabiti piščalko in 
še kaj drugega, da ne 
pride do večjih zastojev. 
»Hudo je tudi pozimi, ko 
vihtimo roke pod težkim 
plaščem ali ob slabwn 
vremenu. Samo kaj ho
čemo, zato smo, da po
magamo k hitrejšemu in 
predvsem varnejšemu pro
metu v križišču.« 

ZA ZAKLJUČEK 
Ni prijetno krmariti 

med nebom in zemljo 
sredi križišča, kjer so tu
di takšni »strokovnjaki«, 
ki ti enostavno vozijo 
pred in za miličnikom us
merjevalcem. Našo akci
jo bd lahko ocenili neka
ko takole: »statisti« že bo
lje igrajo svojo vlogo in 
vsi smo prepričani, da bi 
jo lahko še bolje. Gre za
to, da se resnično usme
rimo v izpopolnjevanje 
cestno prometnih predpi
sov, kajti tako bomo omo
gočili red in varnost, mi
ličnikom usmerjevalcem 
pa olajšali delo. Je pa 
še nekaj: tisto križišče bi 
bilo nujno potrebno teh
nično še izboljšati, kajti 
drugače bo vedno hiuje in 
tudi trije usmerjevalci ne 
bodo več zadoščali. 

Tekst: TONE VRABL 
Foto: DRAOO ME!DVE!D 



F R A N C D R A M E L J S K I 

ANDRAŽ IN DOBRIČ V NOV 
Prijazni vasici Andraž in 

Dobrič, pred vojno sta spa
dali kot občina Sv. Andraž 
v slovenjegraški srez, gospo
darsko pa vedno gravitirali 
proti Polzeli, Žalcu in Celju, 
spadata med tista kmečka 
naselja, ki so se na področ
ju sedanje občine Žalec uvr
stila v težkem vojnem ob
dobju med najzvestejša parti
zanska področja. 

Andraž, raztresena slemen-
ska vas v prisojni legi na 
desni strani potoka Ložnjce 
vzhodno od Gore Oljke, je 
imel za partizane vselej za-
vetno iego. Za njim ni osta
jal Dobrič, razprostirajoč se 
na gričevju med Goro Oljko 
ln med pritoki Ložnice. Za
selki teh dveh vasi — Gre-
bence. Tajna, Brezovec, Jaj
ce, Kotunje, Lovce, Sevčnik 
in ToiX)lovec — imajo vsak 
svoj prispevek za obstoj in 
razvoj prvih maloštevilnih 
partizanskih skupin, ki so 
1941 In 1942. leta prihajale na 
to področje, se tu zadrževa
le, nahranile in odpočile. Mar
sikdaj so pri dobrih in za
nesljivih ljudeh pustile svoje 
ranjence. K ozdravitvi so 
jim pomagale domačinke, k 
njim pa je prihajal tudi 
Franc Polh-Izak, tedaj še me-
dicinec, terenski sodelavec 
OF in kasnejši borec štajer-1 
skega bataljona. 

Občina Andraž je imela v 
predvojnem času okoli 880 
prebivalcev. V skupno 218 
hišah je domovalo 192 po 
sestnikov, 19 kočarjev in 7 
najemnikov. Prebivalstvo je 
živelo pretežno od svojih kme 
tijskih pridelkov, živine in 
lesa. Izredno ugodna lega za 

sadjarstvo, tod so poznana | 
okusna jabolka, prav tako je 
uspešno vinogradništvo, je že 
pred vojno prinašalo določen 
del dohodkov. Pridelki kmeč
kih rok takrat niso imeli ta
ko visokih tržnih vrednosti 
kot danes, zato je prebival
stvo živelo dokaj skromno. 
Le redki so bili zaposleni v 
rudniku v Velenju ali kot 
delavci, zidarji, obrtniški in 
trgovski pomočniki v odda
ljenejših trgih in mestih. Tu
di število tistih, ki so nada
ljevali šolanje po osnovno
šolskem pouku, je bilo izred
no majhno. 

V te skromne, lahko bi re
kli idilične razmere — kar 
ni najboljši izraz za težko 
delo posestnikov, še manj 
kočarjev in najemnikov, to
rej ljudi, ki so si dobesed
no, z redkimi izjemami, slu
žili kruh v potu svojega ob
raza — je vnesla vojna vihra 
veliko novega. Prebivalci ni
so živeli več samo za sebe. 
Vse, kar se je pričelo doga
jati pri njih in v njihovi 
okolici, je prineslo polno no
vih in napetih prigod. V nje 
so bili vpleteni skraja le red 
ki prebivalci Andraža in Do-
briča, toda čas je prinesel 
nove in nove dogodke. V 
tem dogajanju je bilo udele
ženih čedalje več domačinov 
in za marsikoga so bili ti 
časi zelo pomembni, a tudi 
usodni. Takrat skorajda ni 
bi lo . hiše v andraški občini, 
ki se je vojna vihra ne bi 
dotaknila. 

Danes je težko opisati vse 
nagibne, vzpodbude in zveze, 
ki so jih imeli prebivalci teh 
krajev od poletja 1941. leta 

dalje z narodnoosvobodilnim 
gibanjem. Tudi vsega delova
nja zavednih ljudi, ki so se 
postopoma vključevali v od
por proti okupatorju, ni mo
goče povsem točno navesti. 
Točno je le to, da je pripad
nost k zvestnemu sodelova
nju s prvimi političnimi ak
tivisti osvobodilne fronte, ki 
so zanetili prve iskre upora 
v teh krajih proti Nemcem, 
izkazalo lepo število ljudi in 
da je pripadnikov tega giba
nja bilo IZ leta v leto več. 

Ko prebiramo zapise in 
spomine redkih preživelih 
sodelavcev osvobodilne fron
te, zrastejo liki preprostih 
žena, deklet, mož in fantov 
v neverjetno lepi luči. Čeprav 
so nekateri doživeli strahotne 
muke pri zasliševanjih v za
porih, katerih niso mogli pre
nesti in je prišlo v gotovem 
obdobju do razširjenih are
tacij, streljanja talcev in po
šiljanja ljudi v koncentracij
ska taborišča, je vendar delo 
teh ljudi, dokler so delovali 
in bili na svobodi, omembe 
vredno, saj so predstavljali 
skozi več kot leto dni nosil
ce in stebre odporniškega gi
banja. 

Prebivalstvo Andraža inDo-
briča je že v prvih tednih 
nemške okupacije zvedelo, 
kaj počne okupatorjev ob
lastveni in policijski aparat 
na Polzeli, v Šoštanju, Vele
nju, Žalcu, Celju in drugod 
po štajerskem. Aretacije po
sameznikov, predvsem učite
ljev, duhovnikov, zdravnikov, 
advokatov, trgovcev, gostilni
čarjev, raznih obrtnikov, iz
vzeti tudi niso bili nekateri 

Justina Mogu — Draga, doma iz Letuša, prva težko ranjena štajerska partizanka pod 
Goro Oljko 22. septembra 1942. Bila je zajeta od nemških vojakov, prepeljana v celj.ske 
zapore in v bolnišnico, kjer je kmalu umrla. (Slika, prejeta od Justininega brata Ivana Mo-
guja — Marka, je bila objavljena v knjigi F. Filipiča »Pohorski bataljon«) 

kmetje — predvsem pa pri
seljencev v te kraje, ki so 
zbežali pred italijanskimi fa
šisti v letih po končani prvi 
svetovni vojni — in odvedbe 
v zapore celjskega Starega 
piskra in mariborske zapore, 
so vzbujali med ljudmi vzne
mirjenost, še bolj so postali 
zaskrbljeni, ko se je zvedelo 
za izgon večine aretiranih 
skupno z njihovimi družina
mi na Hrvaško, v Srbijo in 
Bosno. Ljudje so spoznali, 
da je slovenski človek na 
svoji zemlji ogrožen. Zato 
so z razumevanjem sprejeli 

že v poletju 1941. leta v zašči
to nekatere politične aktivi
ste, člane ali najožje sode
lavce okrožnega komiteja ko
munistične partije za Savinj
sko dolino. Med njimi sta 
bila prva Jože in Vlado Le
tenja, doma iz Velikega vr
ha, torej ne daleč proč od 
Andraža. Zvezo med imeno
vanima in prvimi pripadniki 
OF v tem kraju je posredo
val tukajšnji domačin Ferdo 
Zaje, kasneje • partizansko 
imenovan Servacij. Zaje, po 
poklicu organist, je bil do-
•ber znanec Letonjevih še iz 

mladih dni. V tistih mesecih 
1941. leta je služboval na 
Ljubnem, a je občasno pri
hajal na svoj dom. Tako je 
bila v Dobrniču pri Kotniko-
vih postavljena tedaj prva 
javka v tem kraju in tu so 
se srečevali in^ dogovarjali 
politični aktivisti okrožnega 
partijskega komiteja za Sa
vinjsko in kasneje tudi ok
rožnega komiteja za šaleško 
dolino s sodelavci in pristaši 
osvobodilnega gibanja in s 
prvimi partieani na tem po
dročju. 

IZLET SOCIALNIH PODPIRANCEV 

•Socialni podpiranec MATI
JA KOLENC iz Zagrada pri 
Celju, star 57 let, se je izleta, 
ki ga vsako leto, devetič po 
vrsti, organizira občinski Rde
či križ Celje, udeležil vsako
krat. Njegove besede bom 
porabila za uvod sestavku, ki 
govori o edinstveni dejavno
sti v slovenskem prostoru. 
Matija je namreč dejal: »Na 
ta izlet se pripravljam vse 
leto in samo študiram, kam 
bomo šli. Jaz sem na ta na
čin spoznal vso Slovenijo. 

Hlapec in popotnik, kdaj je 
to bilo,« je postavil pod vpra
šaj in se v beli srajci ter 
masni obleki oziral po dvo
rani restavracije v Ravnah 
na Koroškem. 

Mladenič Boris, ki komaj 
čaka, da pride mesec junij 
in se v maminem spremstvu 
odpravi na izlet, je dirigiral 
triu iz Strmca, množica 150 
izletnikov pa je pritegnila 
starim slovenskim melodi
jam. 
. Brat in sestra Legvat iz 

Strmca sta mi potožila, po
tem ko sta se najedla izvrst
nega kosila, da je težko ži
veti s podporo osemnajstih 
starih tisočakov na mesec. 
Ona je že 35 let brez roke, 
brat pa je invalid od rojstva. 
Na majhni krpi zemlje živita 
še z eno sestro, ki je edina 
sposobna za delo. 

Antonija Rudolf iz Vin, ki 
si je naložila že šesti križ, 
mi je povedala, da mora 
kljub invalidnosti delati pri 
kmetih, hoditi v »tavrh«, ker 

s podporo prav tako osem
najstih tiscčakov nima do
volj za hrano, ki mora biti 
še dietna. 

Toliko za UVCKI nekaj živ
ljenjskih resnic in zgodb, 
vsaka naslednja pa je podob
na tem ali pa celo hujša. 

Čemeren dan je bil, ko so 
trije avtobusi odpeljali iz Ce
lja proti Mežiški dolini, Rav
nam, Kotljam in Prežihovini. 
Takšen cilj smo imeli, a do 
konca nismo prišli. Dež, ki 
je prežihcvsko pokrajino zgo
stil v temno zaveso, nas je 
prikrajšal, da si nismo ogle
dali Kotel j in Prežihavine. 
Smo se pa zato ustavili na 
Poljani, kjer nam je naš 
spremljevalec Marjan Jerin, 
komandant kozjanskega ba
taljona, ki je kot udeleženec 
zadnjih bojev v drugi svetov
ni vojni na teh zgodovinskih 
tleh, vedel povedati veliko za
nimivega. Izletniki so ga po
slušali z vso zbranostjo ter 
ob koncu skandirali tovarišu 
Titu. 

Spoznala sem ljubezen lju
di, ki malo govorijo, a veli
ko občutijo. Titovo ime so 
izgovarjali še velikokrat. Ta
krat, ko so se do sitega na
jedli, takrat, ko so se zahva
ljevali in takrat, ko so mi
slili na izlet v prihodnjem 
letu. 

Zasrbele so pete, okoren 

korak je postal lažji in žulja-
ve dlani so našle par. Zavr
teli so se in ker je bilo 
žensk več kot moških, so za
plesale med sabo. Gube so 
so zgladile, nasmeh je pre
kril obraz in pozabil na te
gobe, na otroke, ki so po
zabili nanje in odšli v tujino. 
Ostali so osamljeni, čeprav 
je marsikatera udeleženka iz
leta spravila h kruhu tudi 
deset otrok. Iz izleta so ro
male k njim kartice, kjer je 
pisalo, da se imajo lepo ... 
Katarina Motih iz Ljubečne 
prejema danes 60 starih ti
sočakov socialne podpore, 
rodila in vzredila pa je pet 
otrok. Kje so danes, da bi 
materi pomagali na stara 
leta? 

Dež je padal tako močno, 
da nismo pomolili nosu iz
pod strehe. Povedali so, da 

je to prvi dež v devetih letih, 
odkar hodijo na izlete. Pa nič 
zato, so dejali, saj v srcih je 
sonce, ki greje vse leto. 

Pesem nas je spremljala 
tja in nazaj. Stare slovenske 
so bile m iz srca so bile za
pete in govorile so o hvalež
nosti, da se jih spomnimo, 
pa čeprav le enkrat v letu. 

ZDENKA STOPAR 

IZLET S O OMOGOČILI 
P O D P O R N I ČLANI RK 

Bife Cilka, Anton Zimšek, Franc Logar, Marija Culk, 
Marija Salobir, Viktor Skoflek, Ljubica Vedenik, Jo
že Košir, tovarna EMO, podjetje MERX, hotel Evro
pa, gostinsko podjetje Celje, TOZD Majolka, TOZD 
NANA, TOZD Ojstrica ter Kolodvorska restavracija. 
V IMENU IZLETNIKOV, SOCIALNIH PODPIRAN
CEV CELJSKE OBČINE, ISKRENA JIM HVALA! Spet nepozaben dan za socialne podpirance, Skoda, da je bilo vreme tako mokro, ven

dar pa so sonce nosili v srcih. 



ČOLNI VEC VELIKOSTI - NA VESLA - TRO-SLOJNI - PVC NEOPREX -
VELIKA IZBIRA CAMP OPREME - ŠPORTNI ODDELEK VELEBLAGOVNICA 

HCI GROFA BLAGAJA 14 RADO 
MURNIK 

Bližal se je dečku kakor krotak pes in vlekel verigo 
za sabo. Iztegnil je orjaške sprednje noge daleč predse, 
nagnil glavo in šape, kakor bi se hotel pokloniti svojemu 
mlademu gospodu in prijetelju, zazehal in vljudno poka
zal svoje strahovito zobovje. In kakor bi hotel pozabiti in 
oveseliti svojega otožnega vodnika, se je zavalil na hrbet 
in se zvijal in prekuceval sem in tja. Smešno je stokal vi 
renčal kosmati pavliha, se igral z verigo, migal z nosom, 
vohljal po odpadlem listju in travi ter se znova zadovoljno 
povaljal po rumenozelenem mahu in vonjavem bilju. Zdaj
ci je skočil pokonci in si otresel liste in prst, da se je 
slišalo premikanje silnih udov in gostega kožuha. Sedel 
je po pasje, se gugal na sprednjih nogah, šegavo majal 
z glavo, se počesal z zadnjo taco po rebrih in jel smešno 
po strani skakati okoli Omarja in kazati gole podplate. 

»Ali je dober bil želod in žir? In jagode? Morda si do
bil tudi kaj medu divjih čebel? Pojdi k meni, Efendi!« 

Pokorno je prišla zver k fantu in mu položila velikan
sko šapo na koleno, vendar pa tako rahlo, da se je videlo, 
kako se ga boji raniti z nevarnimi kremplji. Omar je 
pogladil prijazno mrcino po kosmatem čelu in žival je 
radostno godrnjala v zahvalo. 

»Lezi, Efendi!« 
Medved mu je lizal roko ter zasopel in mirno legel po

leg Omarja pod hrast. Včasih je nezaupljivo obrnil glavo 
proti gozdu, koder so sekali in lomili veje za kurjavo. 
Otrok se je naslonil na njegova pleča in ležal v polsnu 
mirno, ugodno kakor na blazini. 

Na neizmerni sinjini je plaval samoten oblak. Od Drine, 
od turškosrbske strani je pihal čez Majevico planino in 
malo reko Sprečo hladilni piš in šumotal po bukvah, bo
rih in hrastih. Skozi veje in listje je sijalo sonce, zlatilo 
staroslovanske napise na bogomilskih kamnih in slikalo 
majave lise na mah pod starim hrastom, na rjavega med
veda in na Omarjevo obleko. Kakor srebrne strunice so 
se svetile pajčje niti in počasi jadrale po prečistem, pro 
zornem jesenskem zraku. 

Efendi je spustil glavo na šape in se ni ganil. Le kadar 

ga je nadlegovala predrzna muha, je zastrigel z okroglimi 
ušesi in nejevoljno mežikal in škilil z malimi očmi za 
nagajivko. Od njegovega diha se je lahko zibala trava in 
pouvelo listje pod njim. Rahlo je sapljal veter, lahno so 
plesale mušice in komarji vedno tiše in tiše je šumela 
hitra Bosna v soteski... Omar je zaspal. 

S cigani in medvedom hodi po novo zidanem Carigradu. 
Skozi velika vrata pride sam na vrt visokih palm in ko
šatih sikomor. Nenadoma je v sijajni dvorani pred lepo 
mlado gospo. Nepremično stoji krasna postava, enaka 
marmornati boginji, katerih je toliko videl na Grškem. 

»Moje zlato dete!« 
Čudovito mehka roka ga pogladi po licu, po laseh. Ves 

zatrepan od sreče — razburjen, ginjen poklekne pred go 
spo — objame njena kolena. 

»Mati!« 
Gospa mu utrne solzo, ga vzdigne in objame. 
»Ah, vendar si se vrnil, ubogi moj otrok!« dahne in ga 

poljubi na čelo, na ustne, čaroben nasmeh ji igra na ble
dem obrazu v modrih očeh. Poljublja ji belo roko. Neiz
merna sreča ji sije iz blagih oči — njeni lasje so kakor 
zlato — vse okoli nje se sveti kakor zlato . . . Gleda jo 
zamaknjen, nagledati pa se je ne more. Ob njenih rokah za-
done strune, mati zapoje in njen glas je tako mil, tako • 
sladak. A, to je ona pesem... pesem o grlici. .. Omarju 
je tako lahko, telesa ne čuti več. Vedno tiše in tiše se gla
se strune in petje. Ali zdaj se mu nasmehne mati tako 
žalostno — počasi se mu jame umikati proti morju in 
povsod beže sence pred njo. 

Obupno izteza Omar roke in jo kliče ves prestrašen 
Ona mu govori, ali on ne razume nobene besede, njen 
glas trepeta in zamira. Čim dalje tem hitreje beži ljuba 
podoba proti soncu v zlato daljavo, on pa se ne more 
ganiti. 

Usmili se me, mamica moja! Ne zapuščaj me!« 
Iz njenih oči kapljajo svetli biseri v morje. Nad vodami 

trepeta ganljivi glas matere, ki kliče svojega otroka. Po 
vsem morju zaigravajo majhni vali in na vsakem valu 

drhti iz bisera plamenček. Vedno više plapolajo nešteti 
plameni — mahoma se vname in zagori vse morje... 

Daleč, daleč nad gorečimi modami plove bela postava, bel 
oblak. 

»Mati!« 
Črna megla pogoltne beli oblak, zakrije morje, zemljo 

in nebo. Omarja obide zona, smrtni strah — povsod zeva 
prazna noč, strašno temna, strašno tiha, mrtvaška noč . .. 

Omar se je zbudil z bolestnim vzklikom. Sonce se je 
jelo bližati zahodnim bosenskim planinam; njegovi žarki 
so sijali dečku na ramo. Zamišljen je sedel poleg medve
da in si vneto ponavljal vsako malenkost svojih tako ža
lostnih in tako veselih sanj, tako strašnih in tako lepih 
sanj. Kmalu pa ga je zdramilo govorjenje in šum v bližini. 

Iz goščave se je prikazal Sonakaj z veliko butaro drač-
ja. Bil je vitek, lahek in krepak; stopal je prožno, ponosno 
in videla se mu je zavest, da bo kdaj naslednik taborskega 
glavarja. Za njim je hodila tolpa mladih cigank in ciga
nov, nekateri s sekirami, nekateri z butarami. Vsem so 
bila usta črna in roke omarogane od robidovih in trnulje-
vih jagod. 

Omar je vstal, zadel svoje breme na ramo in se pri
družil kričavi mladini. Medved mu je bil vedno za petami. 
Kmalu so bili doli v taboru. 

Na razritem in pohojenem gozdnem travniku je stalo 
sedem šotorov z okajenimi, pokrpanimi plahtami. Med 
njimi so bili križema raztreseni ogorki, cunje, slama, čre
pinje, pepel, oglodane kosti; po njih so se pasli roji muh. 
Mlajši otroci so sprejeli došle brate in sestre z velikim 
vriščem. V senci šotorov sta čepeli dve mladi ciganki in 
dojili vsaka svojega ljubljenčka. Pred vhodom največjega 
šotora pa je sedel jamadar Angar kakor lipov bog in me
žikal malomarno in dolgočasno, kakor se spodobi prvaku 
lenuhov. Poleg njega je Hanro (Meč), sila ponosen in grd 
cigan, odiral s kratkim nožem mlado lisico na meh. Leno 
so ga gledali na tleh ležeči tovariši. Za odurnim Hanrom 
so ležali gladni psi, mahljali z repi in se pulili za drob in 
druge odpadke. 



MLADI NA RAZPOTJU 

Cvetka Juhart, učenka 
8. C razreda osnovne šo
le Dušana Jereba iz Slov. 
Konjic je eila izmed nmo-
gih, ki nameravajo nada
ljevati Šolanje v gimna
ziji. Kl}ub temu, da se 
je morala v šolo voziti, 
doma je v Sp. Grušovju, 
in da Je bilo treba kdaj 
pa kdaj poprijeti tudi do
ma na kmetiji, je bila 
vseskozi odlična dijaki
nja. 

»šolanje nameravam na
daljevati na pedagoški 
gimnaziji v Mariboru,« je 
povedala Cvetka, »kajti 
delo učiteljice me že od 
nekdaj zelo privlači. Po
zneje bi rada študirala 
zgodovino in zemljepis.« 

»Kako bo pa s stano
vanjem?« 

»Verjetno se bom vozi
la z avtobusom. Zveze z 
Mariborom so dokaj ugod
ne. Pa tudi ceneje pride. 
Sicer pa se kar precej 
mladih s tega konca vozi 
v šok) in na delo v Ma
ribor. Nameravala sem si 
poiskati stanovanje v in
ternatu, pa se bom v za
četku raje vozila. Morda 
kdaj drugič.« 

»Saj bi jo potrebovali 
doma za delo na kmetiji,« 
je povedala njena mama, 
»toda če hoče iti naprej, 
naj gre. Ce jo učenje ve
seli, pa ji res nima smi
sla braniti.« 

»Sdcer pa je doma še 
vednd lahko,« je pripom
nil njen oče. 

Beseda je tekla tudi o 
ceni šolanja, ki nd ravno 
nizka. 

»Zaprosila bom za šti
pendijo. Upam, da jo bom 
dobila, saj jih vsako leto 
kar precej podelijo za pe
dagoške smeri.« 

Cvetka ima mlajšo se
stro, ki je letos končala 
sedmi razred. Ona name
rava drugo leto nadalje
vati šolanje na kmetijski 
srednji šoli. 

Z D R A V N I K O D G O V A R J A 

KRONIČNI BRONHITIS 
Vprašanje: Boleham za kronič

nim bronhitisom že 10 let. Star 
sem 55 let, kadim, umerjeno pi
jem alkoholne pijače in se ne 
morem pozdraviti. Prosim za od
govor. 

M. M. iz Celja 

Odgovarja dr. Milan Bekčlč: 
Pri zdravljenju kroničnega bron
hitisa je sodobna medicina vča
sih nemočna, vendar je kljub 
temu kroničffii bronhitis vsaj T 
nekaterih primerih ozdravljiv. 
Zelo uspešni pri zdravljenju so 
antibiotiki, pri akutnem stanju, 
deloma pa tudi kot preventiva, 
čeprav bi morali uporabljati an
tibiotike le kot pomožno zdrav
ljenje. 

Bolnik se mora varovati pre
hlada. Sprememba klime ni po
trebna, saj se lahko varujemo 
pred prehladom tudi v krajih z 
manj blago klimo in znatnimi 
temperaturnimi spremembami. 
Prehladimo se lahko v stanova
nju in drugih zaprtih prostorih, 
pravtako tudi zunaj. Ob hladnem 
vremenu se človek namreč giblje 

in je primemo oblečen. Zato je 
stanovanje nevarnejše, če ni og
revamo aH i>a če so ogrevani 
samo nekateri od prostorov. 
Kronični bronhitik mora skr
beti, da ima vedno tople noge, 
še važnejše pa je toplota prs
nega koša. Človek, ki je nag
njen k prehladu, naj spi pri za
prtem oknu. Ponoči se ozračje 
pogostokrat ohladi ln tako pride 
do prehlada. Kronični bronhitik 
se mora izogibati prepihu v sta
novanju in drugod. Ko vstane 
iz tople postelje, se mora takoj 
obleči. Podnevi in ponoči in v 
vseh letndh časih naj nosi maji
co, doma pulover. Stanovanje 
naj bo, če je le mogoče, ogreva
no s centralno kurjavo. Kajenje 
in pitje alkoholnih pijač naj 
opusti. 

Seveda pa se mora posvetovati 
s svojim zdravnikom, če ni mor
da kašelj znak kakšne druge 
bolezni, kot so srčne bolezni, 
bolezni nosu, grla, golše, pljuč
nega emfizma, vnetje ledvic ln 
podobno. V takih primerih je 
treba najprej zdraviti osnovno 
bolezen. 

Preteklo soboto je trgovsko podjetje 
TKANINA v sodelovanju s podjetjem 
Merx in plavalnim drušvom Neptun pri
pravilo Celjanom prijeten iri lep zabavni 
večer z modno revijo, s pesmijo in ple
som, ki je poživil sicer dolgočasen poletni 
čas, ko se v mestu bolj malo dogaja. 

Sprva je bilo vse narobe, vreme ni in 
ni bilo naklonjeno in še uro pred samim 
pričetkom so se na nebu zgrinjali tako 
grozeči oblaki, da bi vsak obupal. Toda 
oganizatorji niso. Pa tudi številni obisko
valci ne. In ko se je po nekaj kapljah 
dežja prireditev naposled začela, jim go
tovo ni bilo žal. Najprej jih je v dobro 
voljo spravila Marjana Deržaj. Priredite
ljem je uspelo pripeljati v Celje to pri
ljubljeno pevko, M je v teh dneh, po 
zmagi na Slovenski popevki, zelo zapo

slena. Potem so si ženske oči lahko ogle
dovale nove modne kopalke in ostalo po
letno garderobo, moške oči pa najbrž bolj 
brhka dekleta, naše najboljše manekenke, 
ki jih sicer poznamo iz televizijskih od
daj Moda za vas. Seveda moram sprego
voriti tudi o tej modi, ki so nam jo pri
kazovale tokrat. Vsa oblačila so bila iz
brana v veleblagovnici TKANINA in v 
specializirani prodajalni z ženskim peri
lom VERONIKA v Zidanškovi ulici. Bila 
je to tiste vrste modna revija, ki pokaže 
izbor oblačil, torej tistih, ki jih je mo
goče kupiti (in ne tistih, ki se jih nikjer 
ne dobi); ki pokaže, kaj izbrati in kako no
siti. Tako smo bili ob pričetku poletne 
sezone sezrmnjeni z novostmi, ki prihajajo 
iz naših priznanih tovarn: Toper, Beti, 
Lisca, Pletenina in Svilanit in ko se bomo 

odpravljali po nakupih poletne garderobe 
in vseh ostalih stvari za počitnice, najbrž 
ne bomo v zadregi, kje vse to dobiti. 

In ker je bila prireditev zabavnega 
značaja, je takoj za dekleti in fantom, ki 
so nam prikazovali modo, nastopil simpa
tični in priljubljeni humorist Toni Gaš-
perič, sicer znan kot nečak tete Mare. 
V Celje je sicer prišel brez tete Mare, 
zato pa »oborožen« s prijetnimi in hudo
mušnimi šalami. 

Preostali del večera pa je minil s pes
mijo, plesom in glasbo. Ves večer so ne
utrudno igrali fantje iz ansambla Chorus 
in ob njihovi spremljavi je Marjana Der
žaj zapela nekaj lepih, taJcih, ki jih vsi 
poznamo in ob katerih se prav veselo 
zapleše. 

STASA GORENŠEK 

TEMEUNA IZOBRAŽEVALNA 
SKUPNOST ŠENTJUR PRI CELJU 

r a z p i s u j e 

za šolsko leto 1975/76 
ŠTIPENDIJE za redni študij za pedago

ške poklice — učitelje in vzgojiteljice 

— na gimnaziji pedagoške smeri 
— na srednji vzgojiteljski šoli 
— na pedagoški akademiji 
— na filozofski fakulteti 
Prošnjo pošljite na predpisanem obrazcu s po
trebnimi prilogami na temeljno izobraževalno sku
pnost 62330 Šentjur pri Celju v roku 10 dni po 
objavi tega razpisa., j 

Razpisna komisija pri 

OZD OSNOVNA ŠOLA 
»BRATOV DOBROTINŠKOV« VOJNIK 

r a z p i s u j e za novo šolsko leto 1975/76 
naslednja delovna mesta: 

delovno mesto tajnice 
zahtevana končana popolna srednja šola z najmanj 
3 leti delovne dobe. Poskusna doba 2 meseca. 
Datum nastopa službe: 1. 9. 1975. 

3 snažilke za centralno osnovno šolo v 
Vojniku 
POGOJ: telesno zdrava, dokončana osnovna šola. 

Datum nastopa zaposhtve: 1. 9. 1975. 
Vsa delovna mesta razpisujemo za nedoločen de-
loviii čas. 

Razpis velja do zasedbe delovnih mest. 

CARINARNICA CELJE 
ponovno objavlja 
da bo dne 7. julija 1975 ob 11. uri 
v prostorih carinarnice 

JAVNA DRAŽBA 
blaga, odvzetega po carinskih prekrških po 
spisku št. 05-742 z dne 12. 6. 1975, v začet
ni vrednosti din 15.063.—, 

odstopljenega in odvzetega blaga po spisku 
št. 05-743 z dne 12. 6. 1975 v začetni vred
nosti din 22.450. 
Javne dražbe se smejo udeležiti vse pravne osebe, 
ki morajo predložiti dokazilo o tem, da se lahko 
ukvarjajo s tovrstnim prometom blaga. 

Interesenti si lahko ogledajo blago dne 7. jiihja 
1975 med 8. in 11. uro. 

Kavcijo v višini 10 odst. od začetne cene je treba 
p>oložitii s čekom pred začetkom dražbe. 

Cene veljajo fco Carinarnica. Prometni davek pla
ča kupec. 

Kupec mora kupnino plačati v petih dneh od 
prodaje blaga. 

Za vse informacije se obrnite na Carinarnico Ce
lje, telefon 25-700 interno 20. 

V VSAK D O M 

N O V I T E D N I K 

priporočamo 

Jutranjka Sevnica je pripravila za naše naj
mlajše od 2 do 6 iet tele ljubke polobleke 
iz jeansa, ki so poleti zelo praktične in 
priljubljene. Prodajajo jih v prodajalni Baby, 
cena je 195,00 din. 

Za nakupovanja, za na počitnice bodo ze
lo dobrodošle velike poletne tobre iz kav-
bojskega platna, ki jih lahko kupite na 
športnem oddelku veleblagovnice Tkanina. 
Cena: 105,00 din. 

Ponovno se dobijo uvoženi španski pred
meti iz nerjavečega jekla, kot so tele tase 
za kruh, ki smo jih fotografirali v proda
jalni Železnina. Dobijo v različnih veliko
stih in oblikah. Cena: od 66,54 do 122,25 
dilW : . . . . . . „ . - J . : i 

Prišel je čas slamnatih klobukov, ki nas 
bodo zavarovali pred sočnimi žarki, še po
sebno, če gremo na morje. Prodajalna Uni-
versale je lepo založena s slamniki različ
nih oblik; iz riževe ali žitne slame in iz pa-
name. Cena: od 45,00 do 80,00 din. 
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Mladinska ekipa MIK Cdje, ki je osvojila naslov republiškega prvaka v rokometu. Stojijo: Kavčič, Sa-
mardilč Praznik Lešek, Kleč, Andcrluh in trener T. Goršič; čepijo pa: Skale, Ščurek, Pavčnik. Zu
pane, Toplak in Virt. (POTO: B. BERK) 

MLADINCI PRVAKI 
Mladinci 2RK Celje pod 

vodstvom trenerja prof. To
neta Goršiča so na Skalni 
kleti v napornem tekmova
nju za naslov republiškega 
prvaka premagali vseh pet 
nasprotnikov! Ta uspeh je 
plod načrtnega in strokovne
ga dela pri razvoju pionir
skega in mladinskega roko
meta v našem mestu. Tre
ner Tone Goršič je ob za-
Idjučku prvenstva dejal: »To 
je še mlado moštvo, ki na
stopa skupaj šele drugo le
to. Tekmovanje je bilo izred
no naporno, saj so morali 
mladinci v enem dnevu od
igrati pet tekem, čeprav 2x 

po 15 minut vsako, kar znaša 
po igralnem času normalni 2 
in 1/2 članski tekmi! Takšen 
napor smo vzdržali zaradi 
večjega števila izenačenih ig
ralcev, kjer so bile možne 
kvalitetne menjave, kar si 
drugi trenerji niso mogli pri
voščiti. V tem leži ključ do 
naše zmage. Tako smo v od-
ločihii tekmi z Jadranom iz 
Kozine zaigrali, pa čeprav je 
bila to peta tekma, še dokaj 
sveže in igralcem ni zmanj
kalo moči!« 

Nace Krumpak, ki sprem
ljal celotno tekmovanje, pa 
je ves vzhičen dejal: »Na

piši, da smo v 10 letih osvo
jili kar 9-krat naslov repub 
liškega mladinskega prvaka!« 

Predstavnik RZS Viki Dom 
je čestital zmagovalni ekipi 
ter ji podelil pokal RZS. Ži
rija je proglasila za najbolj
šega vratarja na prvenstvu 
mladinca Celja Zupanca, prav 
tako pa kot najuspešnejšega 
igralca Anderluha. Oba sta 
prejela spominsko kristalno 
vazo. Ob izredni kvaliteti celj
skih igralcev je republiški 
mladinski trener Niko Mar-
kovič iabral večje število Ce
ljanov za republiško mladin
sko reprezentanco. 

K. J. 

USPEŠNI ROKOM ETAŠI 
Na skupščini ZRK Celje so bi

li dd^ati seznanjeni z uspešnim 
Mubskim drfom pri rarvoju ro
kometnega športa v Celju. Ome
niti velja, pcav letos ob JubUej-
nem letu. ko bo ZRK O l je sve
čano prosh»vU 30 letnico roko
meta v Celju, da je Celje ie pol
no desetletje vodilno v tej igri v 
naši republiki. Visoke republiške 
trofeje so romale v mesto Celje. 
Tako je »anska ekipa osvajala 
naslove republiških prvakov v po
kalnem tekmovanju in zimski li
gi, mladinci so v ^ n j i h 10-tih 
letih kar 9-krat bili prvaki SRS, 
tudi pionirji so že nekaj let re
publiški prvaki in tudi na prven
stvu osnovnih in srednjih §ol 
SRS sta naslova ostala v Celju 
( I . 06 in tehniška šoU). Tako 
ugodne bUance v tekmovabiem 
smislu že dolgo v Celju nI bilo. 
Ob tem tudi zbledi delni neu
speh izbrane ligaške ekipe, Id je 
v II. ZRL obtičala na 3. mestu 
tn se B tem ni uspela uvrstiti 
nazaj v I. ZRL. Kvaliteten pod
mladek je za rokometno igro šte
vilen v Celju in ni bojazni, da bi 
ne bi v prihodnjih letih priča na-
daljnemu kvalitetnemu napredku. 
Koncept dela po programski za
snovi na organizaciji in stro-
Itovni ravni zagotavlja klubu le
pe perspektive tudi v prihodnje. 
Celje ie v ladnjih letih dalo v 
republiko In dižavno reprezentan
co kar 15 svojih Ipralcev, od ka
terih Vlado Bojovič * veUMm 
»»spehom nastopa v članski repre
zentanci. V razpravi je bilo ču-
ttti nerazpoloženje do financira
nja rokometa in drugega tekmo-
»alnega -športe od TKS glede na 
•»spehe ^ I p in posameznikov. 
^*edsednik ^pšč lne TKS Celje 
Franc Gazvoda pa je ob prlzna-
^ vsem klubskim delavcem za 
?«P<*no delo najbolj kvaUtetnega 
športnega kolektiva v občini med 
5f'iSlm dejal, da je trenutno ob 
Zl-športnlh panogah, ki so orga-
°™;ane v 31 športnih organiza
cijah čutiti izredno razparceliranost 
™*«a^ov, da smo prav v športu 
•e slabo organizirani In osvešče-
°1 In da bo TKS v letošnjem le-

pristopila k tekmovalnemu 
športu organiziranemu financira-
Nu športa po prioriteti, ki jo 
»o določila republika ln skupščl-
^ TOS Celje. Razprava je bila 
Plodna, dotaknila pa se je kon-
»etnlh akcij za proslavo 30-let-

rokometa v Celju, vprašanje 
?^vltve ženskega rokometa, ka-
"«>v*ih in strokovnHi tehničnih 
poblcmov v Mubu ter uspešnej-

sistema financiranja. 

»B??**̂ *̂** so sprejeli v nadalje-
•*nju nova društvena pravila, ki o rt "-1r*l<̂ "a z novim zakonom 

•»"»tvih. Prt volitvah je v no

vem lO, ki je organiziran na na
čelih samoupravljanja, mesto pred
sednika prevzeJ Stane Bizjak. Ob imeaMvaitju novih delovnih teles 
In komisij je v prihodnje v sa
mostojnem ZRK Celje precej os
vežitev In novih Imem špcH-tnih 
funkcionarjev. Dosedanji trener 
2eljko Selcš je poslal skupščhd 
pozdra\'ni telegram, saj se v pri
hodnje poslavlja z odgovornega meste Hgaškega trenerja. Trener-sko mesto bo začasna prevzel prof. Tone Goršič, ki je že pred 
leti uspešno vodU celjski roko
met In še sedaj i vsem uspehom 
bdi na mladinskem ln pionirskem. 

moštvcMn. Tebmi&ii odbor bo an
gažiral ie druge trenerje iz Ce
lja ca strokovno delo t klubu. Po
sebnemu odboru n pripravo pro
slave 30-letnlce rokometoega 8por-
ta v Cdju pa bo predsedoval 
Franc Ramskugler. Ob novi dvora
ni pod Golovcem se bodo celjskim 
rokometašem odprle nove možno
sti kvaUtetnega napredka. To je 
bila tudi večkrat poudarjena misel 
razpravljalcev na uspešni skup
ščini ZRK Celje. Žal smo na tako 
pomembni konferenci pogrešali 
predstavnika republiške rokometne 
zveze iz Ljubljane. 
. . • - -• , „ . KA. 99 

ZA VITKO POSTA VO 
To je geslo, pod katerim bodo letos pripravila 

množično plavalno trim akcijo. Ta naj bi bila — 
upajmo, da bo lepo in toj^o vreme — 19. julija, 
na baaenu Neptima v Celju. V primeru slabega vre
mena bo akcija naslednji dan, p>onovili i>a jo bodo 
tudi avgusta. Vsi udeleženci se prijavijo na startu, kjer 
bo tekmovanje od osme ure zjutraj pa do 18. ure zve
čer. Posamesmiki bodo dobili nalepke in značke, dru
žine pa še posebna priznantja. Kljub slabemu vreme 
mi vam svetujemo, da vsak lep tn topel dan izrabite 
za plavanje ter tako naberete dovolj kondicije za. so
delovanje na rekreacijski prireditvi »za vitko telo je 
plavanje pravo«. tv 

TRIM ZA VSE 
Tudi letos bo Občinska strelska zveza Žalec pri

pravila množično tekmovanje za vse občane njihove 
občine v streljanju z zračno in malokalibrsko puško. 
Takšno množično tekmovanje so pripravih že lani in 
je iza-edno lepo uspelo, saj se ga je udeležilo 83 strel
cev, letos i>a jih pričakujejo mnogo več. 

Tekmovanje bo v nedeljo, 6. julija 75, na strelišču 
v Libojah z začetkom ob 8. ura zjutraj, prijavite pa 
se lahko najkasneje do 10. ure. Tekmovanje bo pod 
geslom »iščemo najboljšega strelca 76 v občini Žalec«. 
Za najboljše so pripravljena priznanja. Torej v ne-
nedeljo vsi, ki jih veseli streljanje, na množično ak
cijo v Liboje! 

- - ^ • ^ - . . M . 

NOGOMET 

PLODNA RAZPRAVA 
Na skupščini TNZ Celje je 

uvodoma predsednik Mirko 
Presinger v vsebinsko zajet
nem referatu fjodrobno se
znanil delegate o problemih 
nogometnega športa v celjski 
in posavski regiji, o težavah 
pri delu TNZ Celje, o poli
tični vsejugoslovanski akciji 
v športu pri zaščiti amateriz
ma, ustanavljanju aktivov ZK 
v nt^ometnih organizacijah, 
FK)globljenem vzgojnem in 
organizacijskem ter strokov
nem delu, pa o slabostih, ki 
sd spremljali to aktivnost 
predvsem na tekmovanoih, 
kjer je bilo čutiti večkrat 
nezdrave klubske odnose, ne
disciplino igralcev in fimk-
cionarjev, pa celo neprijetne 
izpade s prekinitvijo tekem. 
Ob vsem tem velja omeniti, 
da si nogomet še ni priboril 
pravega vrednotenja in me
sta v TKS, da obstojajo do-
kajšnje težave pri financira
nju in urejanju drugih po
membnih vprašanj pri uspeš
nejšem razvoju tega športa. 
Podčrtati velja, da TNZ Celje 
deluje na območju 12 občin, 
da združuje v 29 klubih nad 
1.600 registriranih nogometa
šev, ki so nastopali z 48 eki
pami v različnih tekmovalnih 
sistemih. Množičnost pa je 
zagotovljena v ŠŠD, saj je 
ta igra sestavni del aktivno
sti kar v 62 SŠD, vse bolj 

pa postaja nogomet tudi se
stavni del športne rekreaci
je v TOZD. Prav v ŠSD in 
TOZD je najmanj še 2.000 
aktivnih nogometašev, ki se 
zadovoljujejo s cenenim tek
movalnim sistmom znotraj 
ŠSD in TOZD ter na ravni 
občin. Zal je čutiti pri stro
kovno trenerskem delu v os
novnih organizacijah in TNZ 
slabosti, pa čeprav je orga
niziranih nad 30 inštruktor
jev in trenerjev, ki so v klu
bih dobro stimulirani. Ta ka
der premalo skrbi za svoj 
strokovni napredek, zato je 
tudi kvaliteta nogometa na 
tem področju vprašljiva. SO: 
hdno je balo delo sodniške 
organizacije, ki pod vodstvom 
neumornega Janka Vagnerja 
s pomočniki nenehno skrbi 
za izobraževanje sedanjega 
kadra in vzgojo nov^a. Di
sciplinska komisija je mora
la kaznovati kar 130 igral
cev! S kaznovalno politiko 
pa v prihodnje ne bo več 
mogoče rešiti prekrškov na 
nogometnih tekmah, če v klu
bih ne bo več poglobljenega 
vzgojnega dela s članstvom, 
spoštovanja humanih odno
sov in tovarištva med igralci 
samimi ter funkcionarji, ki 
cesto prilivajo ogenj v koč
ljivih situacijah. Delegati so 
podrobno razpravljala o ob
likah tekmovalnih sistemov 

in se odločili tudi v prihod
nje za sedanjega ( I . tn I I . ra
zred, mladina, pionirska liga 
pa deljena vzhod in zaliod), 
pa o bodočem financiranju 
TNZ Celje, ki nima sredstev 
in prostorov za normalno de
lovanje. 

Na skupščina so sprejeli 
nov statut, ki zagotavlja or
ganiziranost TNZ Celje na 
samoupravnem delegatskem 
sistemu, izvolili nove organe, 
komisije in delovna telesa. 
Novemu lO bo predsedoval 
dr. Alfonz Debeljak. Delegati 
so izrekli posebno priznanje 
za 65-letno delo v nogometu 
osemdesetletrdku Janku Vag-
nerju, dosedanjemu domala 
20-letnemu predsedniku CNF 
Mirku Presangerju ter požrt
vovalnim amaterskim delav
cem Ropoši, Križniku, Kranj
cu, Ambrožu, Slatinšku in 
Hočevarju, ki so na svojih 
ramenih nosili breme dela v 
sekretariatu in komisiji CNP. 

Sekretar NZS Franc Ru-
pret je vsem nogometnim de
lavcem izrekel priznanje za 
opravljeno delo ter zaželel no
vemu vodstvu TNZ Celje še 
nadaljnjih uspehov. 

Upajmo, da bodo TKS v 
celjski in i>osavski regiji iz
polnile svoje dolžnosti pri so
financiranju TNZ Celje ter s 
tem normalne delovne pogo
je. K. J. 

KOŠARKA 

PRVI DEL KONČAN 
Spomladanski del tetonovanja v 

vseh košaritarskih ligah celjskega 
področja je končan. V II. re
publiški ligi je prvak Hrastnik, 
ki je do sedaj edina neporaže-
na ekipa. V medobčinski ligi za 
člane so presenetili košarkarji 
Glina Iz Naearja, ki so neipriča-
kovano na prvem mestu. 

USPEH ČLANIC 
v nadaljevanju republi^ega pr

venstva 80 presenetile članice Ko-
vlnotehne, ki so na domačih tleh 
dragoceni točki. Geljanke so si 
tako z drugo zmago priborile dve 
dragoceni točki. Celjanke so si 
že v prvem polčasu priborile 15 
košev prednosti, zadržale tako vi
soko vodstvo še do 28. minute, 
potem pa so v zaključnem delu 
nekoliko popustile. Omeniti ve
lja, da so igrišče morale zapusti
ti kar 3 ključne Igralke prve pe-
terke, vendar so rezervne igralke 
kar uspešno držale na Igrišču rav
notežje. Kljub zmagi so CeUanke 
še vselej na predzadnjem mestu. 
Najboljše igralke so bile Jančič, 
Borovšak M., Praprotnik in Pin-
tar. 

Člani so tokrat počivali in bo
do zaostalo tekmo s Triglavom 
odigrali kasneje. Celjani so nam
reč v teh dneh nastopili na ig
rah bratstva ln motnosti v Ohri
du. J. K. 

NUMAN UKIČ DRŽAVNI PRVAK 
ATLETIKA 

Celje je bUo letos prizorišče dr
žavnega prvenstva v hoji na 20 
km ln v maratonu. Zahtevno na-
1̂:0 so organizatorji Kladivar

ja in sodniki vzorno izpeljali in 
tako uspešno opravili generalni iz
pit za prihodnje leto, ko bodo 
v CeUu balkanske atletske igre. 

Progi sta bili izpeljani po pred
mestju Celja proti Vojniku in Do
brni skozi naselja Tmovlje, Lju
bečna, Hudinja, Zadobrova ter 
deloma po mestnih ulicah, da so 
si tako obe prireditvi lahko og
ledali tudi številni občani. V ma
ratonu, kjer je nastopilo 20 atle
tov, marsikdo ni poznal visoke
ga, tršatega fanta s startno šte
vilko 74 Numana Ukiča, starega 
24 let. ki je pred leti prišel v 
AD Kladivar iz Novega Pazina. 
Ukič ni nastopil v vlogi favorita 
za naslov državnega prvaka, še
le ptri 19 km je ujel vodilnega 
Staniča iz Kraljeva ter nato osta
li del nad 42 km dolge proge 
držal čelno pozicijo do samega ci
lja na atletskem stadionu Borisa 

Kidriča. Ukič je prvič tekmoval 
v maratonu in z dokajšiijo lah
koto prevalil naporne progo ter 
prvič v zgodovini slovenske po
vojne atletike priboril Kladivarju 
naslov državnega prvaka v mara
tonu. Sam je dejal, da konkuren
ca ni bila hude, da je držal čel
no pozicl.io s skupino šestih teka
čev do 35 km, potem pa sta os
tala le še dva, kjer je Kolarevlča 
premagal -v zadnjem km teka. 
Ukiču veljajo vse čestitke, prav
tako pa tudi njegovemu trenerju 
Pavljaku. V tem napornem tek
movanju je osvojil častno I Z . 
mes-to Velenjčan Jakob Grošelj, 
vztrajen atlet, ki že vrsto let 
kali svojo voljo in značaj v teiuh 
na dolge proge. V hoji na 20 km 
ni bilo tekmovalca iz vrst AKD. 
Zmagal jo Oreškovič (Dlnamo, 
Zagreb), Velenjčan Kcselj pa je 
bU osmi. 

Na državnih in%'enstvih posa
meznikov v mladinskih kategori
jah, ki so bila v Kranju, Križev-
cita in Beogradu, je zastopstvo 

Kladivarja dobilo le en naslov: 
Mitja Ocvirk, 16 letni dijak, je 
v hoji na 5 km bU prvi s svojim 
novim osebnim rekordom! Pri 
nri. mladlnoih je bil Rok Kopi
tar drugi na 300 m ovire, Orožim 
drugi v metu kopja, štafeta 4 x 
300 pa tretja. Pri mladinkah je 
razočarala odlična Kovačeva T 
metu kopja, kjer se je morala 
zadovoljiti z 2. mestom, Novako
va je bila šesta na l.SOOm, Ko-
pltarjeva peta v ^oku v daljino. 
Maroša šesta na 60 m, ln štafe« 
ta 4 X100 m pri ml. mladlnkab 
tretja. Pri st. mladincih je favo
rit Franci Kopitar metal slabše 
kot na prejšnjih tekmovanjih in 
se je tako moral zadovoljiti z 2. 
mestom, Pangeršič pa je bil tret
ji na 110 m ovire. To je bila 
vsa bera boljših uvrstitev celj
skega zastopstva na državnih pr
venstvih za nd. in st. mladince 
ter ml. in s*, mladinke. Le en 
naslov državnega prvaka \aiiko 
štejemo vst^akor za skromen Iz
kupiček. K. J. 
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JARJA" ŽALEC 

# Poslovanje gospodarstva žalske občine 
v prvi polovici leta 

# Letošnji povprečni osebni dohodek že 
3000 dinarjev 

# Nov obrat TOZD Modna konfekcija — : 
Zaposlitev novih delavcev 

'9 Počasi V Petrovče 

Danes sestavlja proizvod
no podjetje ZaiTja iz 2alca 
štiri temeljne organizacije 
združenega dela, in to Polii-
štvena industrija Petrovče, 
Modna konfekcija. Ključavni
čarstvo in Pleskarstvo v Žal
cu. V celotni Zarji je zapo
sleno 320 delavcev. Popolno
ma mirno lahko zapišemo, 
da je delovno področje tega 
proizvodnega podjetja iz Žal
ca zelo razvejano. 

Vsaka temeljna organizacija 
združenega dela, ki ima za
okroženo .samostojno proiz
vodno področje, je našla svo
je mesto v okviru petletnega 
razvojnega programa podje
tja. Takšen razvoj vsake te
meljne organizacije združene
ga dela zagotavljata investi
cijski program in delovni elan 
zaposlenih. Delovna organiza
cija je v preteklih dveh letih 
vložila v izgradnjo objektov 
in nabavo boljših strojev de
setkrat več kot v desetih 
letih poprej. Renoviranje biv
ših prostorov v Petrovčah 
zagotavlja izboljšanje delov-

niii pogojev temeljne or
ganizacije združenega dela 
Modna konfekcija, to pa se 
bo občutno poznalo tudi pri 
odpiranju novih delovnih 
mest. Zaposlovanje prebival
cev krajevne skupnosti Pe
trovče , v domačem kraju iz
boljšuje gmotni položaj ob
čanov te krajevne skupnosti 
in zagotavlja večji razvoj sa
mega kraja. Petletni program 
žalske Zarje predvideva tudi 
dograditev ustreznih delov
nih prostorov za temeljni 
organizaciji združenega dela 
Pleskarstvo in Ključavničar
stvo. Sicer pa se v Zarji do
bro zavedajo, da so primerni 
delovni prostori opremljeni 
z ustreznimi stroji, garant 
za napredek vsake temeljne 
organizacije združenega de
la in podjetja kot celote. 

V Zarji bi radi trenutno 
zaposlili večje število kvali
ficiranih mizarjev in klju
čavničarjev. Socialna varnost 
delavcev je zagotovljena, saj 
skrbijo tudi za ureditev sta
novanjskih problemov. Ko pe 

bodo zgradili še upravno po
slovno st̂ vbD, bodo organi
zirali tudi lastno prehrano. 
Ob vsem tem pa velja ome
niti tudi to, da so samoup
ravni organi in družbenopoli
tične organizacije že razprav
ljale in sklepale o tem, da 
'.agotovijo določena sred
stva za nakup primernih re
kreacijskih prostorov (počit-
,jiške hišice v Biogradu na 
morju). 

Ob vsem tem je prav, da 
napišemo tudi nekaj besed 
o rezultatih poslovanja v 
lanskem letu. Zadovoljiva je 
bila rast družbenega proizvo
da na zaF>oslenega, ki se je 
od leta poprej povečala za 
44 odstotkov. Zelo pomemben 
barometer gosi>odarjenja je 
tudi akumulacija na zapo
slenega, ki se je v Zarji lani 
glede na leto 1973 dvignila za 
.53 odstotkov. Osebni dohodki 
pa so se lani povečali za 35 
odstotkov. V letošnjem letu 
F>a je bil povprečen osebni 
dohodek 3000 dinarjev. 

Glede na uspeh poslova
nja se Zarja nahaja v prvi 
polovici lestvice gospodar
stva občine Žalec, kar je ne
dvomno velik uspeh celotnega 
kolektiva. 

Na začetku tega zapisa o 
Zarji smo omenjali petletni 
razvojni plan podjetja. Pre-
berimo sedaj nekohko več 
o tem. 

V osnovnih konceptih razvo-
ia Zajjg »o točno postavlje

ne naloge in cilji, da morajo 
vse temeljne organizacije 
združenega dela ekonomsko 
in tehnično ojačati in jih 
organizirati tako, da se bo
do lahko razvijale ena.kovrod-
no s svojimi branžami. 

Letos nameravajo sanirati 
obrat Modna konfekcija Ža
lec (vsi mladi in tisti po 
srcu mladi vemo za odlič
ne, moderne kroje Zairjinih 

hlač!) V ta namen bodo re
konstruirali bivši lesni obrat 
v Petrovčah, Tako bo tudi 
konfekcija dobila trikrat več
je prostore, ki so ji nujno 
potrebni. Konfekcijski obrat 
že sedaj dosega zelo lepe 
poslovne uspehe, brez dvo
ma pa bodo s preselitvijo 
v nove prostore le-ti še 
boljši. 

Najpomembnejše za Zar

jo pa je, kot sama zatrjuje
jo, to, da koncentrirajo vse 
proizvodne obrate na skupni 
teritorij, ki je določen z za
zidalnim programom v Pe
trovčah. S tem bo omogoče
na skupna poraba energetike, 
kanalizacije, vratarske in ču-
vajne službe, jedilnice, par
kirnih prostorov za sestanke 
in drugo, kar bo občutno 
vplivalo na zmanjšanje pro
izvodnih in drugih stroškov. 
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MLAD POGUM 
v nedeljo je bia v Rečdoi pri Laškem na prazaiičnem 

Bboru v počastitev 30. obletnice osvoboditve in občin
skega praznika 2. julija gotovo eden najsvečanejših tre
nutkov zaprisega mladih prostovoljcev, ki so se vklju
čili v partizanske enote. Pred pripadniki teritorialnih 
enot, ki so stah postrojeni v vrste, pred mnogimi borci 
in številnimi drugimi udeleženci proslave je 44 deklet ln 
fantov odločno l2amilo svojo pripravljenost braniti našo 
svobodo in njene pridobitve. 

Potem ko so obšli zgodovinska obeležja iz NOV (obiska
li so tudi liišo, kjer je padel Dušan Poženel), so se mla
di prostovoljci pomerili tudi v streljanju z vojaško pol
avtomatsko puško. S pohodom, po urjenju v nekaterih 
osnovnih veščinah so ob koncu pohoda . . . 

V soboto, ko je 36 mladih 
prostovoljcev v partizanskih 
enotah v uniformi in s' pu
ško že sodelovalo na vojaški 
vaji skupaj z ostalimi pri
padniki teritorialnih enot, so 
bodoči prostovoljci v Govcah 
nad Sedražom tovariško de. 
l^i obilen dež. Malo plahi in 
malo nezaupljivi pogledi so 
v skupnem iskanju zsavetja 
postajali" vse bolj veseli. 44 
deklet in fantov iz laške ob
čine se je v Govcah sezna
njalo s pr\'imi vojaškima ve
ščinami. Poskusili so se v 
streljanju s polavtomatsko 
puško na tarčo, ki je včasih, 
kar neskončno daleč; malo 
strahu, ki je hitro minil, ne
kaj modric, ki so ostale in 
že so poslušan predavanje 
o tem, kaj je vojaška tajna. 
Vse več discipline je bilo 
v njihovih vrstah in ko so se 
spustili proti Rečica, so po
stali že pravi pohodniki, ki 
so si delili hrano, smeh in 
pesem. 

Ti mladi, ki znajo biti vča
sih tako vihravi in neugna-
ni, so brez besed ostali ob 
spomeniku v Rečicd, kjer v 

kamen ujeta imena ljudi pri
povedujejo o tem, kako tež
ka je bila pot do svobode. 
Prav to spoznanje, ki ni plt>d 
le enega trenutka, je krepilo 
njihovo odločitev, da posta
nejo prostovoljci v partizan
skih enotah, pripravljeni 
braniti mir in naš sistem, 
ki je v njem zrasel. Ko so 
po noči, ki so jo prespali 
na kozolcih, na osrednji pro
slavi občinskega i>raznika v 
Rečici zaprisegli, so bile te 
besede le slovesno p>obrdilo 
tistega, ki je že postalo del 
njihovega življenja. 

Tako se je od oktobra 
1973, časa, ko smo z bojaz
nijo spremljali boje na 
Bližnjem vzhodu (saj je bilo 
v nevarnosti celo Sredozem
lje), in so se na Smohorju 
prijavili prvi mladi prosto
voljci, vključilo v enote SLO 
117 mladih. Ta dekleta in 
fantje, ki imajo enake pra
vice in dolžnosti kot osta-
U pripadniki teritorialnih 
enot, nam skupaj z njimi za
gotavljajo miren ln varen 
danes in jutri. 

PAVCNIK BOŽENA 

. . . dozoreli za sprejem v vrste mladih prostovoljcev v 
enotah SLO. Pred svečanost.)o jim je predsednica ob
činske konference ZSMS in kot pripadnica enote SLO že 
»star borec« FANIKA LAPORNIK izročila izkaznice pro
stovoljnih pripadnikov partizanskih enot. 

(Foto: Tone Košir) 

POTEPANJE PO ORIENTU (7) 

TUNIZIJSKA 
IZKAZNICA 

Vsaka dežela je neznan
ka, dokler je ne spoznaš 
od bUzu. Ne morem reči, 
da je bilo osem dni biva
nja v Tuniziji dovolj, da 
sem jo spoznal, vsekakor 
pa je bilo dovolj osebnih 
vtisov, da danes lahko 
spregovorim o deželi, ki 
se je zadnja leta vključi 
la med najbolj razvite in 
obiskane turistične dežele 
Mediterana. Posebno v 
zadnjih letih je postala 
Meka sodobnega turizma, 
ker ima zaradi izredno 
mile zime sezono skozi 
vse lebo. Medtem ko v 

Z D E N K A 
S . T O P A R 

EJ^Topi razsaja zima, pa 
cvete v Tuniziji jasmin in 
zorijo pomaranče. In sre
di teh gajev stoje hoteh 
v mavrskem stilu, ki se 
izredno domiselno vklju
čujejo v pokrajino in di
hajo z deželo. Pri vsem 
tem pa kot turist doživ
ljaš privlačnost, ker se v 
deželici zgubiš in ne ob
čutiš, da si turist, čeprav 
Tunizija trosi danes veli
ko sredstev v načrtna vla
ganja za intenzivnejše 
kmetijstvo in industrijo, 
pa čedalje bolj ujema ko
rak s turi2Jmom. In to na 
način, ki je privlačen. Ra
čuna na nepokvarejnost 
svojih prebivalcev, za ka
tere menim, da so najpri
jaznejši ljudje na svetu, 
ki v turistu ne vidijo člo
veka, ki bi ga lahko izko-
ristiU, ampak prijatelja, 
ki je prišel k njim na 
obisk. Kako dolgo bo os
tala Timizija tudi turistič
no »čista«, je veliko vpi^-
šanje, a prva leta njenega 
razvoja v tej smeri dajejo 
najboljše rezultate. 

Ko preletiš Mediteran
sko morje, .Sii pristal v 
srečni in nepokvarjaii de
želi. To je prvi vtis, ki se 
z dnevi bivanja še stop
njuje. Tu je veliko oseb
ne svobode in za turista, 
ki je prišel k nam, velja 
pravilo — tu si in spozna
vaj nas, mi i>a ti bomo 
pri tem p>omagali. Zato 
ostaja veliko časa za ose
bne oglede in stike z ljud
mi, obiščeš tisto, kar te 
zanima in nič ne občutiš 
vsiljivega vodištva, ki je 
tako značilen za turistične 
dežele. Potuješ lahko sam 
ah pa se priključiš skupi
ni, ki potuje na sever, 
vzhod ali v oaze. In to je 
neutesnjenost, ki je pri
vlačna, in dopušča veliko 

Ostanki drevne Kartagine 

osebnih vtisov in stikov 
z ljudmi. Jaz sem tako 
svobodo izkoristila v pol
ni meri, zato se je nabra
lo polno spoznanj, kate
rih skupni imenovalec je 
želja — potovati tja še 
enkrat ln si ogledati pred
vsem tunizijske predele 
na jtigu, že v Sahari sa
mi, kjer ljudje žive v ja 
mah, ki so jih izkopali v 
pesek, šele potem bom la
hko rekla, da Tunizijo po
znam po vrhu, kajti, da 
spoznaš bistvo neke deže 

le, moraš preživeti tam ne 
kaj let. 

Nekaj podatkov iz oseb
ne izkaznice Tunizije. 

Tunizija je najmanjša, 
vendar v pokrajinskem in 
zgodovinskem pogledu iz
redno pestra in raznolika 
država na severnoafriški 
sredozemski obaU in sodi 
med najbolj napredne in 
gospodarsko razvite afri
ške dežele. Njena lega 
med Saharo, obronki Vi
sokega Atlasa in Sredo

zemskim morjem, je že od 
nekdaj igrala pomembno 
vlogo na tem delu sveta. 
O tem govori na vsakem 
koraku prisotna j^odovi-
na. 

Deželo so pred več kot 
2500 leti naselili Feničani 
in ustanovili mogočno 
Kartagino, ki so jo v dru
gem ' stoletju pred našim 
štetjem poruših Rimljani, 
ki so vladali v deželi do 
5. stoletja, nato pa so se 
kot gospodarji dežele zvr
stili Vandali, Bizantinci, 
Arabci, Španci, Turki, na 
zadnje pa Francozi. To 
menjavanje gospodarjev je 
puščalo sledove v številnih 
razvalinah, ki dajejo da
našnjemu obiskovalcu vpo
gled v razgibano dvatisoč-
letno preteklost tunizij
ske zgodovine. 

Tudi v najnovejšem ob
dobju, v času druge sve
tovne vojne, je bilo timi-
zijsko ozemlje prizorišče 
najhujših bojev na afriš
kih tleh. V okolici mesta 
Timisa so se razbiti in 
umirajoči nemški tanki 
skušali upreti zmagoviti 
zavezniško armadi, vendar 
zaman. Na polotoku Cap 
Bonu so Nemci po srdi
tih bojih kapitulirali leta 
1943. 

Današnja sodobna Tu
nizija, ki se je popolno
ma osamosvojila po letu 
1956 je z veliko zagnanost 
jo pristopila k pospeše
nemu gospodarskemu raz
voju dežele. Pravijo, da 
uvajajo počasni soclah 
zem ki tako politiko vodi 
Habib Burgiba, ki ga ljud
stvo malikuje. Kaj ne bi, 
saj je nekdanje felahe 
spremenil v svobodne Iju 
dl. 

Za luMizijo /na<ilen mi\rski slog, 
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